
Четвъртък
30 септември 2010, брой 185 (4996)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.43695    

-1.11% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.36110   

     +1.12%
Българска народна банка

Sofix: 387.98 

    -0.03%
Българска фондова борса

BG40: 114.24

+0.36%
Българска фондова борса

Компании ▶ 13
Новини ▶ 6 

Симеон Дянков: 
Растеж от 3.6% 
догодина 
е изпълним

Застрахователите ще заделят по-големи 
резерви по “Гражданска 
отговорност” 

Клуб Предприемач  
Стара Загора  
▶ 17-31

Компании ▶ 12

Лихвите по 
кредитите 
най-ниски 
от година и 
половина  

На финалната 
права е 
изграждането 
на ТЕЦ “Ей И 
Ес Гълъбово”

Брюксел ни 
глоби с 
13 млн. лв. 
заради 
САПАРД

Новини ▶ 9Търси се 
нова жерТва 
на здравнаТа 
реформа

Постът министър на 
здравеопазването се оказва 
най-ветровитото място във всички 
кабинети. Анна-Мария Борисова 
издържа само 5 месеца, 
а предшественикът й Божидар 
Нанев - 7  ▶ 4-5
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Печеливш
николай нешев

Губещ
иван илчев 

Николай Нешев е новият изпълнителен директор на 
„Пикадили”. Той е част от мениджърския екип на воде-
щата търговска верига от 2008 г., като досега е бил 
финансов директор. От 2006 до 2008 г. е бил финан-
сов директор в „Кумерио Мед”, в „ПрайсоутърхаусКу-
пърс” в Германия и България, както и в отдел „Връзки с 
обществеността” в икономическото министерство.

Софийската градска прокуратура проверява Софийския уни-
верситет „Св. Климент Охридски”. Това съобщиха от Върхов-
ната касационна прокуратура, която е образувала преписка по 
сигнал на министъра на образованието и по публикации в пре-
сата. Проверката на СУ, който се ръководи от Иван Илчев, е за 
нецелево изразходване на бюджетни средства и неправомерно 
прехвърляне на студенти от един университет в друг. 

Мнения

По темата „Премиерът 
приел оставката на анна-
Мария Борисова”

Едно много мъдро решение 
на премиера! Поздравявам 
го! А тази особа Борисова е 
нещо много изкукала. Тази 
сутрин по bTV каза, че ще 
сме можели да контроли-
раме, ако внасяме допълни-
телно пари, а тези, дето ни 
ги вземат от заплатите, 
не са ли наши пари, защо да 
не ги контролираме? Не е 
нужно да откриваме топ-
лата вода - нека има само 
един здравен фонд и както 
в банките, всеки да си има 
собствена сметка. Ще 
внасям и двойно на това, 
което ми удържат, но ще го 
знам къде е и когато ми се 
наложи, ще си ги ползвам по 
предназначение и всичко ще 
е наред! 

аЗ

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Сделките с имоти -  
по-скъпи, но зато-
ва пък несигурни. 
Промените в Закона 

за нотариусите влизат 
на второ четене с привкус 
на лобизъм и съмнителен 
ефект за имотния пазар. 

2Премиерът е приел 
оставката на Анна-
Мария Борисова. 
Здравният минис-

тър заяви, че откакто е на 
поста, оставката винаги е 
била в папката й. 

3Икономика, а не рели-
гия. Нито църквата, 
нито образованието 
в България работят 

добре. Идеята да се обеди-
нят, за да си решат пробле-
мите, е нелепа и опасна.

Предизвестена диагноза

Всеки, който 
става здравен 
министър в Бъл-
гария, е обречен 
на политически 
провал. Поради една 
много проста причи-
на. Иска се реформа, но 
пари няма. Ако предишният 
здравен министър д-р Божи-
дар Нанев си отиде, защото 
по думите на премиера бил 
муден, а и заради съмнения за 
корупция, то представяната като 
дейна и амбициозна дама проф. 
Борисова си отиде вероятно по 
много причини. Тя дойде на 
поста след среща с министър-
председателя на кръстовище и 
5 месеца по-късно пътищата им 
се разделиха.
 
Премиерът се раздели с 
проф. Анна-Мария Борисо-
ва, защото явно се опитва да 
потуши пожара с искания вот 
на недоверие заради кризата 
в здравеопазването и заради 
предвидената лекарска стач-
ка. От друга, защото проф. 
Борисова влезе в конфликт с 
финансовия министър Симеон 
Дянков. Тя не се притесняваше 
да обяснява, че иска да прави 
реформа, а финансовият минис-
тър не й дава пари за електрон-
ната здравна карта. На лекарите 
се плащат по-малки заплати, 

а болници са изправени пред 
фалит. Борисова сгафи и защото 
концепцията за здравната ре-
форма, според която се въвежда 
доплащане в болниците от стра-
на на пациентите, на практика 
и сега съществува. Понякога 
легално формулирано като „Из-
бор на екип”, а понякога изцяло 
под масата. 

Проф. Анна-Мария 
Борисова обаче беше права за 
няколко неща - че след рефор-
мата в здравеопазването за него 
няма да се харчи по-малко. 
Българският брутен вътрешен 
продукт е много по-малък от те-
зи в Западна Европа, а отделяме 
и твърде малък процент от него 
за здраве. Сега за капак лекари-
те получават орязани заплати с 
40-50%.  

Все още не 
е ясно кой ще 
седне на горещия 
стол в здравното 
министерство. 
Новият здравен 
министър обаче не 
трябва да бъде лекар, а 
мениджър. Ако Господ е 
дал ръце на някого да опе-
рира и да спасява животи 
- той трябва да прави това, а 
не да се въргаля в политиче-
ски битки. Новият министър 
трябва да може да накара чи-
новниците от министерството 
да не творят гаф след гаф, а 
да работят. Освен това той 
трябва да може и да лавира 

между различните интереси в 
тази сфера, в която се въртят 
ежегодно милиарди. Новият 
здравен министър трябва да 
бъде готов да води политиката 
в здравеопазването, която оба-
че се определя от правител-
ството, и да прекланя глава, 
ако иска главата да остане на 

раменете му. Може да му се 
наложи да обявява реформи, 
а да няма пари, за да ги реа-
лизира. Вероятно, сядайки в 
министерското кресло, новият 
министър ще се чувства обре-
чен. Защото креслото в това 
ведомство има само три крака 
и сериозно се клати. 

Новият 
здравен 
министър 

обаче не трябва 
да бъде лекар, а 
мениджър

коментар

красимира Янева
krasimira.yaneva@pari.bg

Сряда
29 септември 2010, брой 184 (4995)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.45307   

+0.13%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.34600   

     -0.13%
Българска народна банка

Sofix: 388.10 

    +0.11%
Българска фондова борса

BG40: 113.83

+0.73%
Българска фондова борса

Компании и пазари ▶ 12
Новини ▶ 6

Правителството 
тръгна по спиралата 
на увеличаващия  
се дълг

Големите супермаркети 
се насочват към 
по-малки обекти

„Булгаргаз” 
обеща да не 
променя цената 
на газа през 
януари

Компании и пазари ▶ 11Новини ▶ 9 Свят ▶ 10

Фонд на 
Citigroup 
купува 
38% от 
„Хювефарма”

Кметът на 
Москва - 
уволнен, 
скандален 
и богат

По-скъПо и несигурно

Промените в Закона за нотариусите влизат на второ четене с привкус на 
лобизъм и съмнителен ефект за имотния пазар - по-скъпи сделки и същата 
опасност от измами  ▶ 4-5
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рокади

цитат

Вместо да се отговори с  
концентрация на качеството, 

произвеждаме висшисти менте

Число на деня

3.996 
млн. лв. ще отпусне правителството за нормалното 

функциониране на затворите 
▶

 иван костов, съпредседател на Синята коалиция, по повод 
преобразуването на висшето училище по библиотекознание в 
университет

Здравето върви към още повече комунизъм
коментар

Наскоро научихме, че 
в здравната система 
ще се въвеждат листи на 
чакащите. Разбира се, 
от Министерството на 
здравеопазването с ти-
пичния назидателен тон 
на министърката ще ни 
обяснят, че това е един-
ственият начин. В това 
министерство не смятат, 
че ни дължат някакъв 
по-задълбочен анализ и 
обосновка.

В интерес на истината 
това развитие въобще 
не е учудващо. Наша-
та здравна система е 
тотално одържавена, 
монополизирана и 
бюрократизирана, със 
сгрешени стимули. В 
такава система е просто 
неизбежно да се появят 
огромни дефицити.

Това го помним от 
комунизма. Тогава 
всичко беше държавно, 
монополно и бюрократи-
зирано. Затова дефицити 
имаше навсякъде. За 
да си купи кола, едно 

Парадоксално 
е, че за 

здравната реформа 
отговарят хората 
в здравното ми-
нистерство, които 
най-много биха 
загубили от нейното 
осъществяване

 нашата здравна система е тотално одържавена и 
монополизирана Снимка боби тошев

▶

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”

семейство трябваше да 
чака години и десети-
летия. За да се сдобие с 
жилище - също трябваше 
да чака изключително 
дълго време. Да не при-
помням купонната сис-
тема и режима на тока 
(също начин за “борба” с 
дефицитите).

При комунизма няма-
ше друг начин за борба 
с дефицита освен насил-
ствените ограничения. 
Комунизмът не можеше 
да допусне пазарно раз-
пределение, защото това 
щеше да подкопае цялата 
му идеология. Сега уж 
не сме в комунистическа 
система на управление, 
а отново се тръгва по 
комунистическия път 
- да се използват адми-
нистративни ограниче-
ния, вместо да се реши 
проблемът. 

Вероятно обяснението 
е свързано с факта, че 
идеологията на комуни-
зма е толкова дълбоко 
вкоренена, че продъл-

жава силно да влияе 
върху ръководните кадри 
в администрацията и 
здравната система. В съ-
щото време недостатъчно 
се разбират пазарните 
механизми, владеенето 
на чужди езици не е 
достатъчно, а познава-
нето на чуждия опит е 
минимално (ходенето в 
командировки не помага, 
трябва да се чете). 

Но да не забравяме и 
фактора “личен интерес” 
- въвеждането на пазар-
ни механизми означава 
да се намали властта на 
чиновника, властта на 
министъра и дори да ги 
направи излишни. Имаме 
парадокс: за здравната 
реформа отговарят хората 
в здравното министер-
ство, които най-много 
биха загубили от нейното 
осъществяване. Затова и 
истинска здравна рефор-
ма не се случва.

В Холандия например 
няма отделно министер-
ство на здравеопазването 

- то е част от едно общо 
министерство на здраве-
то, спорта и социалните 
грижи. Защото там чи-
новниците имат мини-
мални функции. Болни-
ците са частни, здрав-
ните фондове са частни, 
договарянето е пазарно, 

съществува конкуренция, 
а хората сами правят 
своя избор. Това е по-до-
бро за хората (Холандия 
има най-добрата здравна 
система), но е по-лошо 
за бюрократите. Затова и 
бюрократи доброволно 
няма да го приемат.

Новият омбудсман 
ще бъде избран тайно
Константин Пенчев 
може да стане “нови-
ят Гиньо Ганев” още 
преди да е изтекъл 
мандатът му начело 
на ВАС

Новият омбудсман ще се 
избира при тайно гласуване 
с бяла бюлетина, на която 
ще са посочени имената 
на кандидатите по азбучен 
ред. Това решиха депута-
тите вчера. Процедурaта 
по избора ще се следи от 
комисия от 11 народни 
представители - по двама 
от парламентарна група и 
един независим. Председа-
тел на комисията ще бъде 
Юлиана Колева от ГЕРБ. 

отчитане 
на резултатите
Новият омбудсман ще тряб-
ва да събере повече от по-
ловината гласове. Ако това 
не се случи, ще се прове-
де повторно гласуване, на 
което ще се явят двамата 
кандидати с най-много гла-

сове. За избран ще се смята 
кандидатът, получил повече 
от половината гласове.

Шортлистата 
с кандидати
Към момента за поста 
има няколко предложения. 
Кандидатът на ДПС е бив-
шият заместник-министър 
на правосъдието Сабрие 
Сапунджиева. От ГЕРБ 
пък предложиха сегашния 
председател на Върхов-
ния административен съд 
(ВАС) Константин Пенчев. 

Той получава подкрепата 
и на “сините”. От “Атака” 
все още не са излезли с 
конкретна позиция дали 
стоят зад кандидатурата 
на Пенчев. Мандатът на 
82-годишния Гиньо Ганев 
изтече в средата на април и 
все още не е ясно дали той 
ще се кандидатира отново 
за поста. 

изтичащи мандати
Мандатът на Константин 
Пенчев като председател 
на ВАС също е почти към 
края си. Той изтича през 
март догодина и досега от 
ГЕРБ умишлено бавеха 
процедурата по избор на 
нов омбудсман, за да могат 
директно да му предложат 
новото кресло. Ако Пенчев 
действително бъде избран 
за омбудсман, ще трябва 
да се мисли за нов шеф на 
ВАС. За поста във Висшия 
съдебен съвет се спрягат 
имената на председателя на 
парламента Цецка Цачева и 
съпредседателя на групата 
на ГЕРБ и шеф на правната 
комисия Искра Фидосова.

 константин Пенчев▶
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Концепцията за по-добро здравеопазване изигра лоша шега на                здравния министър в оставка
Оставката на строгата и амби-
циозна почти колкото генерал 
проф. Анна-Мария Борисова 
беше искана и очаквана от 
политически партии, съслов-
ни организации и синдикати. 
Така че, когато тя бе приета 
от премиера Бойко Борисов, 
веднага след заседанието на 
МС вчера, това вече не беше 
новина. Истинската новина 
дойде малко по-късно, кога-
то започнаха да се спрягат 
имената на наследниците на 
поста здравен министър. 

Първите заподозрени
Заместникът на Борисова 
проф. Иван Миланов е най-
вероятният кандидат, твър-
дят източници на в. “Пари”. 
Може би затова професорът 
вчера не си вдигаше теле-
фона целия ден. Преди да 
стане част от екипа на Анна-
Мария Борисова, Миланов е 
бил директор на клиниката 
по психиатрия в София и 
заместник-ректор на меди-
цинския университет. 

Вторият нарочен за минис-
тър на здравеопазването е 
началникът на ВМА генерал 
Стоян Тонев. 

Председателката на бю-
джетната комисия към парла-
мента Менда Стоянова също 
е обсъждана за наследник на 
Борисова, твърдят източници 
на в. “Пари”. "Нямам инфор-
мация", заяви тя. 

Каквито и имена да се 
спрягат обаче, всичко е в ръ-
цете на Бойко Борисов, който 
ще трябва бързо да намери 
нов здравен министър. Само 
да не се натъкне на него на 
някое кръстовище, предупре-
диха го от СДС. Ден по-рано 
сините поискаха оставката на 
здравния министър заедно с 
тези на шефката на НЗОК д-р 
Нели Нешева и на председа-
теля на надзорния съвет на 
НЗОК Владислав Горанов. 
Останалите две поне до вчера 
не бяха депозирани.

Концепцията,  
която подхлъзна  
Анна-Мария 
Оттеглянето на проф. Ан-
на-Мария Борисова беше 
обявена около половин час 
след като тя самата каза, че 
никой от правителството 
не я е поискал още. “Като 
всеки министър обаче аз си 
нося оставката в папката”, 
допълни тя. Вчера още ня-
маше официални мотиви за 
оттеглянето й. Но те и не 
са необходими. Последният 
грандиозен скандал с кон-
цепцията за по-добро здраве-
опазване в България  изстуди 
стола на Борисова. Ябълката 
на раздора се оказа точката за 
доплащането в болниците.

След заседанието на МС 
здравният министър в остав-
ка обясни, че не е разбрана 
философията на реформата. 
“Става дума за допълнителни 
изцяло доброволни здравно-
осигурителни фондове, кои-
то ще струват на пациента не 
повече от 5-6 лв. на месец”, 
каза тя. Само минути преди 
това обаче Борисова твърде-
ше, че тъй като все още не 
е коригирано остойностява-

нето на клиничните пътеки, 
не е ясно в каква сума ще 
се изразява допълнителното 
заплащане. В същото време 
премиерът Борисов заяви, 
че доплащане с 20%, какви-
то слухове се носеха, няма 
да има. Кашата пак стана 
пълна.

Философията  
на едни пари 
Доброволните здравноо-
сигурителни фондове ще 
покриват медицински дей-
ности, които не се поемат 
от НЗОК. Промените обаче 
няма да влязат скоро, каза 
още Борисова. До края на 
октомври трябва да заседава 
комисия от експерти, коя-
то да определи новите цени 
на клиничните пътеки и съ-
ответно колко процента от 
цената ще се покриват от 
НЗОК и колко от допълни-
телните фондове. Децата, 
студентите и пенсионерите 
ще бъдат осигурявани изцяло 
от държавата. За социално 
слабите ще бъде създаден 
специален фонд, който пак 
ще се покрива с бюджетни 
средства. Представящите се 
за социално слаби обаче ще 
бъдат щателно проверявани 
дали не крият, че имат пари, 
категорична бе Борисова. В 
това горе-долу се изразява 
философията на реформата.
Финансовият министър Си-
меон Дянков пък обяви, че 
парите на НЗОК за 2011 г. 
ще са със 180 млн. лв. повече 
от 2010, като около 125 млн. 
лв. от тях ще отидат да се 
изплатят задълженията към 
болниците.

Най-големите грешки
Не само концепцията обаче 
“изгони” Борисова, а по-ско-
ро липсата й на политически 
и мениджърски опит, твърдят 
в един глас представители 
на съсловните организации 
и политически партии. “Тя 
не искаше да бъде политик, 
а това е голяма грешка”, каза 
зам.-председателят на Бъл-
гарския лекарски съюз д-р 
Стефан Константинов. 

Според члена на здрав-
ната комисия в парламента 
Хасан Адемов пък най-го-
лият гаф на Борисова е не-
правилното формулиране на 
целите в здравеопазването. 
“Да редуцираш леглата в 
болниците и да намалиш 
финансирането на лечебни-
ците не са цели, а средства 
за постигането им”, казва 
той. Цел е да подобриш 
лечението на социално зна-
чими заболявания, допълва 
още Адемов. Така дамата с 
големи амбиции да направи 
революционна реформа в 
здравеопазването се оттегли 
безславно.

Опитът показва, че лекарите не са 
добър избор за министри на здравео-
пазването. Новият министър трябва 

да е преди всичко политик

Елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

Оставката на Анна-Мария няма да  
реши проблемите в здравеопазването
Оставката на проф. 
Борисова няма да реши 
нито един от проблемите в 
здравеопазването, защото 
ще дойде нов министър, 
който тепърва ще трябва 
да навлиза в материята. 
Проблемът на Анна-Ма-
рия Борисова пък е, че се 
съгласи да стане министър. 
Ние от ДПС не еднократно 
заявявахме, че на нея ще 
й е трудно да се справи, 
защото няма цялостен 
поглед върху политиката на 
здравеопазването, защото 
то е преди всичко полити-
ка. Тези, които определят 
политиката в здравеопазва-
нето, са Министерскиятсъ-
вет и правителството като 
цяло. Ако един здравен 
министър няма подкрепа от 
правителството, няма да ус-
пее, дори и да е магьосник.

Опитът досега показва, 
че лекарите не са добър 
избор за министри на 
здравеопазването. Новият  

трябва да е преди всичко 
политик. Анна-Мария Бо-
рисова не е такава. 
Тя е най-добрият 
специалист в 
своята област, но 
няма качествата 
да води политика в 
здравеопазването. Но-
вият здравен министър 
трябва да е изключителен 
мениджър. Трябва ясно да 
поставя целите в здравео-
пазването. Да редуцираш 
леглата в болниците или да 
намалиш финансирането не 
са цели, а средство.  
Целите в здравеопазването 
трябва да бъдат борбата 
със социално значимите 
заболявания, понижаване 
на детската смъртност и 
прочие. Борисова не прите-

жава умението да форму-
лира ясно и по полити-
чески начин целите си. 
Проблемът е в типа 
политика, който се 
води в здравео-

пазването. Той 

е грешен. НЗОК 
трябва да бъде демоно-
полизирана, трябва да 
има повече фондове за 
здравно осигуряване, 
които да се конкурират 
помежду си за финанси-
рането на медицинските 
услуги. Болниците също 
трябва да работят на 
конкурентен принцип.

Д-р Хасан Адемов, 
член на комисията по здравеопазване към парламента
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Кой ще е новият министър

Тя е амбициозна жена, но не беше 
посветена в здравните проблеми
Оставката на Ан-
на-Мария Борисова 
е логична и тъжна 
новина. Тя е много 
амбициозна жена, но 
не е посветена в про-
блемите на здравео-
пазването. 

Последният й гаф, 
който може би й 
коства поста, беше 
крайно неуместният 
начин, по който кон-
цепцията за реформа-
та стана достояние на 
обществеността. 

Освен това много е 
важно едни министър 
да има подкрепата 
на всички партии в 
десния спектър, дори 
и на опозицията. Тя 
трябва да контакту-
ва интензивно и с 
всички организации, 
участващи в здравео-
пазването, и умело да 
лавира между техните 

интереси. Всичко това 
е въпрос на политика. 
Реформата е кълбо, 
в което се препли-
тат интереси, морал, 
наследени проблеми и 
големи очаквания. 

Тя действаше много 
емоционално и из-
ползваше театрални 
изрази. Иначе идея-
та за допълнителен 
доброволен фонд за 
здравно осигуряване е 
много добра. Просто 
не беше изказана в 
подходящия момент и 

по подходящия начин. 
Тази промяна трябва 
да стане с участието 
на пациента, като му 
се обясни, че доп-
лащането няма да 
натовари семейния му 
бюджет.

Оставката на Анна-
Мария определено 
ще повлияе на проте-
стите на медицински-
те работници, но не 
може да ги отмени. Те 
са решение на събо-
ра, който е най-висш 
орган.

Оставката на Анна-Мария 
определено ще повлияе на 
протестите на медицинските 

работници, но не може да ги отмени. 
Те са решение на събора, който е 
най-висш орган

Д-р Стефан Константинов, 
зам.-председател на Българския лекарски съюз

ПЕТТЕ НАЙ�ГОЛЕМИ ГРЕШКИ
на проф. Анна-Мария Борисова

Липсата на политически опит
„Аз не съм политик и никога няма да бъда“
�"Един министър трябва да иска да бъде политик",
д�р Стефан Константинов, зам.�председател на БЛС�

Липсата на цялостен поглед върху здравеопазването в България
"Здравеопазването е преди всичко политика и се определя от
правителството и Министерския съвет", д�р Хасан Адемов, член
на комисията по здравеопазване към парламента�

Неадекватното поставяне на цели в здравеопазването
Доплащане в болниците ще има, не е ясно колко.  Леглата в
лечебните заведения трябва да бъдат намалени. �"Това не са цели,
а средство за постигане на някаква цел", д�р Хасан Адемов, член
на комисията по здравеопазване към парламента�

Липсата на мениджърски опит
�"Тя трябваше да управлява над ���� души персонал",
д�р Хасан Адемов, член на комисията по
здравеопазване към парламента�

Прекалено емоционалния подход към работата
�"Тя е много амбициозна но подхождаше емоционално",
д�р Стефан Константинов, зам. председател на БЛС�
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За овакантеното място 
на здравния министър се 
спрягат две имена. Едното е 
на сегашния зам.-министър 
на здравеопазването проф. 
Иван Миланов, а другото 

- на директора на Воен-
номедицинската академия 
ген. Стоян Тонев. Според 
източници на в. “Пари” 
премиерът Бойко Борисов 
все още не е взел окон-

чателно решение кой ще 
замести Анна-Мария Бори-
сова. Очаква се до края на 
тази седмица да стане ясно 
кой ще е начело на здравно-
то министерство. 

Казват ми, че съм луд, че приех 
поста  заместник-министър на 
здравеопазването
Проф. иван Миланов,  зам.-министър на здравеопазването

Визитка 
Кой е проф.  
Иван Миланов  

миланов е професор по 
неврология. 

Той беше избран в екипа 
на Борисова преди около 
половин година. 

 Преди това - от 2004 до 

▶

▶

▶

2008 г., е бил  
зам.-ректор на меди-
цинския университет в 
София. 

През 2001 г. е изпълни-
телен директор на уни-
верситетската болница 
“Св. наум”. 

Той е специализирал в 
СаЩ и милано.

▶

▶

Визитка 
Кой е ген.  
Стоян Тонев   

Тонев е професор по 
венерически и кожни боле-
сти и бригаден генерал от 
медицинската служба. 

От 2002 г. е началник на 

▶

▶

Военномедицинската ака-
демия. 

Преди това е ръково-
дил Клиниката по кожни и 
венерически болести към 
Вма. 

Специализирал е в СаЩ, 
Франция и в Чехия. 

Има над 120 публикации.

▶

▶

▶

Аз съм вечният заподозрян за поста 
министър на здравеопазването. 
Оставката на Анна-Мария Борисова 

само показва, че положението е много тежко  
Ген. Стоян Тонев,  началник на Вма
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Имам пълни основания да 
вярвам на експертите от 
Агенцията за икономиче-
ски анализи и прогнози, 
че заложената прогноза 
за ръст на БВП през 2011 
г. от 3.6% е изпълнима. 
Това обяви финансовият 
министър Симеон Дянков, 
след като вчера кабинетът 
одобри законопроекта за 
държавния бюджет за след-
ващата година.

източник на растеж
Ръстът на икономиката 
през следващата година 
ще бъде по-ускореният 
темп на износа, обясни 
Дянков. Той припомни, че 
през първото полугодие 
на тази година вече някол-
ко месеца темповете на 
увеличение на износа от 
индустрията с над 40%. 
Смятам, че тази тенденция 
ще продължи, заяви фи-
нансовият министър. 

Според Дянков дори 
растеж от 3.6% да не се 
осъществи, бюджетният 
дефицит не е застрашен. 
Причината е, че по-висо-
кият износ, от една стра-
на,  вдига приходите от 
данък печалба, но от дру-
га - рязко намалява ДДС. 
Заради това влияние на 
износа върху приходна-
та и разходната част на 
бюджета едновременно, 
по-нисък растеж от 3.6% 
няма да повлияе толкова 
върху дефицита. И при 
нулев растеж нашите при-

Дянков: Растеж от 3.6% 
е напълно изпълним

вдигната на 270 лв. Тогава 
в парламента щяло да се 
вземе решение дали тя да 
се повиши. 

От 1 януари 2011 г. ще 
влезе в сила новият меха-

низъм за определяне на 
заплатите на държавните 
служители. За някои от чи-
новниците ще има увеличе-
ние на заплащането.

Със 160 млн. лв. нама-

ляват административните 
разходи през следващата 
година вследствие на опти-
мизацията, която бе напра-
вена през тази година.

Мила Кисьова

Намаляването на здравната вноска 
за сметка на пенсионната намира подкрепа

не се използват ефективно, 
да се прехвърлят във фонд 
“Пенсии”, коментира Мит-
рева. През 2009 г. вноската 
за здраве се увеличи с 2%, 
а с толкова беше намалена 
личната вноска за пенсия. 
За тази година дефицитът 
във фонд “Пенсии” е 2.061 
млрд. лв. Според Митрева 
догодина ще бъде по-малък 
заради вдигането на осигу-
рителния стаж.

Финансовият министър 
също заяви, че одобрява 
тази идея. От гледна точка 
на бюджета прехвърлянето 
на двата процента здравна 
вноска към вноската за пен-
сия няма да има ефект, каза 
Дянков. Все пак предстои 
анализ, както и да се вземе 
мнението на социалните 
партньори, допълни той. 
От БСК вече коментираха, 
че подобно прехвърляне 
е напълно осъществимо 
и звучи убедително. Без 

да се направи реформа в 
здравеопазването обаче, 
пак няма да има ефект, 
каза председателят на БСК 
Божидар Данев. Промяна-
та най-вероятно ще бъде 
направена със закона за 
здравната каса и със закона 
за Държавното обществено 
осигуряване.

Събираемост
Управителят на НОИ съоб-
щи още, че от увеличаване 
на минималния осигурите-
лен праг за самоосигуря-
ващи се от 260 на 420 лв. 
има положителен ефект за 
бюджета на НОИ. До август 
включително по това перо 
са постъпили 210 млн. лв., 
а за цялата минала година 
средствата са били 180 млн. 
лв. Броят на самоосигуря-
ващите се лица е намалял 
едва със 17 хил. души, като 
това можело да е и заради 
кризата, а не само заради 

И при нулев ръст на БВП дeфицитът 
няма да надхвърли 3%, смята финансовият министър

ходно-разходни таблици 
показват, че ще влезем в 
Маастрихтските критерии, 
каза Дянков. Което означа-
ва, че дефицитът няма да 
надвиши 3% от БВП.

Финансиране 
на дефицита
Бюджетният дефицит от 
2.5% от БВП, или 1.960 
млрд. лв., може да бъде 
финансиран с вътрешни 
и външни емисии на дълг. 
Тази седмица имахме много 
успешен вътрешен аукцион 
за 500 млн. лв., каза Дянков. 
Това е по-евтин вариант 
от външното финансиране. 
Дали през 2011 г. финанси-
рането ще  бъде вътрешно 
или външно, ще зависи от 
условията, каза Дянков.

Данъчни промени
От догодина България ще 
е страната в ЕС, която има 
най-ниска данъчна тежест 
за домакинствата и бизнеса, 
обяви финансовият минис-
тър Симеон Дянков. Причи-
ната е, че Словакия, която в 
момента ни конкурира, от 1 
януари 2011 г. е взела реше-
ние да вдигне ДДС.

Според финансовия ми-
нистър най-големият успех 
на бюджета за следващата 
година е, че няма да се 
увеличават данъци и няма 
да се намаляват заплати 
и пенсии. Той похвали и 
намалената преразпреде-
лителна роля на държавата 
чрез бюджета, която от 40% 

Христина Митрева, Красимир Стефанов и Румяна 
Михайлова подписаха безсрочно споразумение за съ-
трудничество при бъдещи проверки на фирми

▶

намалява на 35%. 
Вдигането на акциза за 

бензините и газьола, което 
произлиза от ангажимент 
да достигнем минималните 
прагове в ЕС, ще ги оскъпи 
с под 1 стотинка на литър. 
Вдига се акцизът и за тютю-
на за пушене от 100 лв. на 
150 лв. на килограм.

От 1 април 2011 г. ставка-
та на ДДС за всички турис-
тически услуги става 9%. 
За организираните почивки 
това означава увеличава-
не на ДДС с 2 процентни 
пункта, но за неорганизира-
ните ще има намаление с 11 
процентни пункта. По този 
начин ще подпомогнем ту-
ризма в Северна, Средна и 
Южна България, отбеляза 
финансовият министър.

Лицата, които използват 
офшорни фирми за бизнеса 
си в България, също вече 
ще бъдат облагани с 10% 
корпоративен данък.

възнаграждения
Като финансов министър 
смятам, че в годината, ко-
гато икономиката ни излиза 
от кризата, не е добре да се 
вдига минималната работна 
заплата, каза още Дянков. 
Все още обаче въпросът 
с минималната работна 
заплата не е окончателен. 
Социалното министерство 
имало за задача да изчис-
ли с колко ще се оскъпят 
разходите за социалните 
плащания, ако минимал-
ната работна заплата бъде 

Според финансовия министър Симеон Дянков най-големият успех на бюджета 
за следващата година е, че няма да се увеличават данъци и няма да се намаляват 
заплати и пенсии  снимки боби тошев

▶

Догодина се очаква 
дефицитът в НОИ да 
бъде по-нисък 
След като във вторник син-
дикатите първи информи-
раха за обсъждането на 

подобна възможност, упра-
вителят на НОИ Христина 
Митрева заяви, че смята та-
зи идея за добра. По-добре 
е двата процента от здрав-
ната вноска, които отиват в 
резерва на здравната каса и 

ръста в минималния оси-
гурителен доход. Броят на 
регистрираните земеделски 
производители е намалял 
от 55 хил. на 47 хил. ду-
ши. При тях минималният 
осигурителен доход скочи 
от 65 лв. за 2009 г. на 240 
лв. за 2010 г., припомни 
Митрева.

Съвместни проверки
В последните месеци са 
установени 6000 фирми, 
които нарушават трудовото 
законодателство, обяви из-
пълнителният директор на 
Националната агенция за 
приходите Красимир Сте-
фанов. Той, управителят на 
НОИ Христина Митрева и 
изпълнителният директор 
на Главната инспекция по 
труда Румяна Михайлова 
подписаха безсрочно спо-
разумение за сътрудничест-
во при бъдещи проверки на 
фирми. 

Нарушенията са разделе-
ни на две групи. В първата 
са фирмите, подали оси-
гурителни декларации, но 
не и декларация за разме-
ра на осигуровките, които 
трябва да плати работода-
телят. Във втората група 
са нарушения, при които 
са подавани уведомления 
за трудови договори, уж 
сключени година по-рано. 
За този период фирмите 
не са внасяли никакви 
осигуровки, а работещите 
имали претенции да по-
лучат болнични от НОИ и 
така източвали средства. 
Глобите за първата група 
нарушения са до 5000 лв., 
а за втората до 15 хил. 
лв. Според управителя на 
НОИ не са нужни законо-
ви промени, за да се спрат 
този тип измами. Нужен 
бил по-строг контрол и 
налагане на санкции. 

Красимира Янева



За първи път 
Още  
промени 

 Резюмето на закона 
съдържа много изречения, 
започващи със “за първи 
път”.

За първи път новият 
закон съдържа раздел, 
уреждащ процедурите 
по сертифицирането на 
горите. Очаква се това да 
ускори процесите по сер-
тифицирането, в което 
изоставаме много.

За първи път в новия 
закон се регламентират 

▶

▶

▶

правила за управление на 
горските територии, 
които са общинска соб-
ственост.

За първи път са регла-
ментирани правила за дос-
тъп до горите, аналогично 
на законите за горите в 
други европейски държави.

За първи път се регла-
ментират горските сдру-
жения като обединения 
на собственици с цел съв-
местно управление на 
имотите им. Държавата 
ще стимулира създаване-
то на такива сдружения 
чрез подпомагане и съдей-

▶

▶

ствие.
За пръв път се регла-

ментира статутът на 
браншовите организации 
в горския сектор, като се 
уреждат по отношенията 
между бизнеса и админи-
страцията.

За пръв път се регла-
ментират обществени-
те екологични ползи от 
горските територии - 
защита от ерозия, лави-
ни и наводнения, обезпе-
чаване качеството на 
водата, поддържане на 
биологичното разнообра-
зие и т. н.

▶

▶
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Заменките на гори остават само 
за инфраструктурни проекти
Мирослав Найденов 
обещава голяма 
реформа в горския 
сектор

Новият закон за горите 
забранява да се променя 
предназначението на гор-
ските площи, които попадат 
във всички зони от “Натура 
2000”, паркове и други за-
щитени територии, включи-
телно и по Черноморското 
крайбрежие. Тъй като 90% 
от т. нар. заменки попадат в 
тези зони, законът гаранти-
ра, че тези терени ще оста-
нат гори. Така земеделският 
министър Найденов обясни 
механизмите на новия за-
кон за горите, които регу-
лират порочната практика 
на заменките. Проектът за 
нов закон за горите получи 
одобрението на Министер-
ския съвет и ще влезе за 
гласуване в парламента. 

Бутиковите гори
“Ние обещахме заменените 
територии в апетитни райо-
ни да останат “бутикови” 
гори и това се постига с но-
вия закон”, каза министър 
Найденов. Заменки се поз-
воляват единствено когато 
се изграждат общински и 
държавни инфраструктурни 
проекти, разбирайте най-
вече пътища. За заменките 
извън защитените терито-
рии пък предназначението 
на земята ще може да се 
променя с такса, която сега 
е до 10 пъти по-висока от 
съществувалата преди. Това 
ще откаже доста от мера-
клиите, добави Мирослав 
Найденов. 

Той увери, че като ця-
ло законът ограничава до 
минимум сделки, които 

Министърът на труда наложи 5.6% 
по-високи осигурителни прагове
Бизнесът настояваше 
за увеличение с не 
повече от 3.7% 

Минималните осигурител-
ни прагове в 44-те бранша, 
в които работодателите и 
синдикатите не постигнаха 
споразумение, ще бъдат 
увеличени с 5.6% през 2011 
г. Това е разпоредил минис-
търът на труда и социална-
та политика.

опасения за повече 
съкращения
Административно наложе-
ното увеличение на прак-
тика е средният ръст на ми-
нималните осигурителни 
прагове в 30 икономически 
дейности, договорени нас-
коро от синдикати и съот-
ветните браншови орга-
низации. Миналата година 
“служебното” увеличение 
на осигурителните прагове 
в секторите, където нямаше 
договаряне, беше с 2.2%. 

Работодателите вече заяви-
ха, че не е разумно админи-
стративното увеличение на 
праговете да бъде по-висо-
ко от прогнозната инфла-
ция за 2011 г., която е 3.7%. 
Според представители на 
бизнеса административно 
наложеният ръст от 5.6% 
ще повиши изкуствено раз-
ходите на труда и може 
да доведе до съкращения 
и увеличаване на сивата 
икономика.

Допълнителни при-
ходи
Очакванията са, че новите 
размери на осигурителните 

Четвъртък 30 септември 2010  pari.bg

прагове, които играят ро-
лята на минимални запла-
ти в отделните браншове, 
ще повишат приходите в 
Държавното обществено 
осигуряване с около 110 
млн. лв. Те ще повишат 
заплащането и осигуров-
ките на около 2.3 млн. ра-
ботещи. Най-висок ръст на 
минималния осигурителен 
доход е договорен в секто-
рите търговия - 10.2%, и 
туризъм - 12.5%, както и 
в производството на хар-
тия, където нарастването 
ще е с 9.7%. В останалите 
браншове, където имаше 
договаряне, увеличението 
на осигурителните прагове 
е от нула до 2%. По-високи 
прагове има там, където 
работодателите искат да 
се намали големият сив 
сектор, коментираха рабо-
тодатели. 

Сред браншовете без спо-
разумения бяха химическа-
та индустрия, металургия-
та, транспортът. 

да доведат до намаляване 
на  горските територии. За 
сметка на това дава повече 
възможности за отдаване 
под наем, аренда или пра-
во на строителство, но без 
промяна на предназначени-
ето на земята. 

общините и  
природните паркове
В закона е разписана и въз-
можност някои от природ-
ните паркове да преминат 
към управление от общи-
ните, но само ако тери-
торията на парка попада 
изцяло в рамките на една 
община и ако тя  разполага 
с достатъчно средства, за 
да изпълнява плана му за 
управление. “Това е евро-
пейска практика. Нашите 
общини са бедни и не вяр-
вам някоя от тях да поиска 
да управлява сама парка си, 
но е добре законът да има 
дългосрочен хоризонт”, ка-
за и заместник-министър 
Георги Костов.

възможности за  
цялостна реформа
Новият закон ще даде въз-
можност да се извърши 
първата голяма реформа 
на горския сектор от пре-
хода насам, каза министър 
Найденов. По думите му 
основните позитиви са, че 
за първи път се разделят 
контролните дейности от 
стопанските дейности в го-
рите. Стопанската дейност 
ще се извършва от шест 
предприятия под шапката 
на един холдинг. Контро-
лът над дейността в тези 
територии ще бъде поверен 
на независим горски ин-
спекторат. Така трябва да 
се избегне конфликтът на 
интереси.

Някои държавни задъл-
жения се прехвърлят от 
държавата към лесовъдите 
и собствениците на гори. 
Това от своя страна ще ре-
дуцира и държавната ад-
министрация. Около 400 
души ще бъдат освободени 
от Държавната агенция по 
горите, а персоналът в се-
гашните държавни пред-
приятия ще намалее с 15%, 
каза Найденов.

Сега действащият закон е 
приет през 1997 г. и е претър-
пял 42 изменения, които са 
обслужвали най-вече корпо-
ративни интереси, каза още 
земеделският министър. 

Ани Коджаиванова

110
▶ млн. лв. повече ще са 
приходите в Държав-
ното обществено оси-
гуряване от новите 
прагове

Новият закон за горите ограничава достъпа  в тях с превозни средства, което би трябвало да намали неза-
конната сеч и бракониерството
▶

снимка Емилия кОстаДинОва
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Зам.-министър е участвал      в измамна 
схема за източване на пари    от Евросъюза
Над 100 случая на кон-
фликт на интереси по ев-
ропрограмите е засякла 
неправителствената орга-
низация Коалиция за устой-
чиво ползване на фондо-
вете на Европейския съюз 
(КУПФЕС). Най-фрапира-
щият е по Оперативна про-
грама “Административен 
капацитет” (ОПАК), тъй 
като е замесен заместник-
министър от предходния 
кабинет, разказа за в. “Па-
ри” Петко Ковачев, член 
на организацията. Случаят 
ще бъде представен на про-

куратурата и Европейската 
служба за борба с измамите 
(ОЛАФ). От коалицията 
не пожелаха да коменти-
рат кой е висшестоящият 
чиновник, за да предпазят 
свидетелите и да не се про-
вали бъдещото разследване. 
“Това не е просто пример, 
това е схема за измама”, 
каза Ковачев.

По описанието на схемата 
(вж. графиката) и според 
източници на в. “Пари” 
става въпрос за тогавашния 
зам.-министър на държав-
ната администрация и ад-

министративната реформа 
Мария Дивизиева. Пред в. 
“Пари” тя коментира казуса 
така: “За последната година 
се наслушах на какво ли 
не по мой адрес, но кате-
горично отричам да съм 
участвала в някаква схема 
за измами с европейско фи-
нансиране.”

измамата с 
администрацията
Схемата тръгва от лице, 
което има консултантска 
компания за подготовка на 
европроекти. Консултан-

Над 100 случая на конфликт на интереси по европрограмите                 засича гражданска организация 

Външните експерти 
не помогнали да 
усвояваме повече 
евросредства

Европейската комисия 
продължава да не е довол-
на от работата на Агенция 
“Пътна инфраструктура” 
(АПИ), година след по-
следните реформи във ве-
домството. Това бе едно 
от основните послания по 
време на медиен семинар 
“Структурните фондове 
на ЕС за България”, в кой-
то участваха експерти от 
ЕК.

АПИ е наследник на На-
ционалната агенция “Път-
на инфраструктура”, която 
пък се появи след скандала 
със злоупотреби във Фонд 

“Регионална пътна инфра-
структура” от самия шеф 
на фонда Веселин Геор-
гиев. Злоупотреби и слабо 
усвояване на европарите 
доведоха до замразяване 
на субсидии по предпри-
съединителната програма 
ИСПА.

Една от основните крити-
ки сега е, че липсва воля за 
вземане на решения и пое-
мане на отговорност за тях 
на отделните мениджърски 
нива в йерархията. Като 
примери за това се посоч-
ват забавянето на строител-
ството на “Дунав мост 2” и 
магистрала “Люлин”.

и евроекспертите 
не помагат
Една от ключовите ре-
форми - назначаването на 

повече външни експерти, 
също не получава ласка-
ва оценка. За последната 
година в България са ра-
ботили около 100 външни 
експерти, като пет от тях 
са били в самата агенция, 
но се оказва, че и това не е 
“ключът” към разрешава-
нето на проблемите. 

Слабата работа на път-
ната агенция не е никаква 
новина, не е нужно да дой-
де някой от Брюксел да ни 
го каже, ние си го знаем, 
коментира министърът по 
управление на средствата 
от ЕС Томислав Дончев. 
Според него дори и за шест 
месеца агенцията може да 
бъде подновена изцяло, та-
ка че проблемът не е лип-
сата на административен 
капацитет. 

Пътната агенция продължава да е трън в       очите на Брюксел

тът си създава връзки в 
държавните ведомства, а 
чрез свой “приятел” стига 
и до самия зам.-министър в 
тогавашното Министерство 
на държавната администра-
ция и административната 
реформа, който отговаря 
за ОПАК. С помощта на 
“вътрешни” лица от адми-
нистрацията той успява да 
получи информация как да 
се подготвят предложения-
та. Те дори му казват какви 
думи и изрази да използва, 
за да може по-късно те да 
послужат като сигнал пред 

оценителната комисия, че 
този проект трябва да бъ-
де одобрен. Стигало се е 
дотам, че дори лицето е 
получавало възможност да 
нанася корекции на бю-
джетите и текстовете дори 
по подадени проекти. За 
тези услуги от страна на 
приятеля и служителите 
в администрацията кон-
султантът заплаща “коми-
сиона” в размер на 15%, а 
впоследствие и на 30% от 
стойността на проекта.  

Стига се дори дотам, че 
след предварителни раз-

говори и по указания за 
конкретни процедури кон-
султантът създава различни 
неправителствени органи-
зации, с които кандидатства 
за евросубсидии по утъпка-
ната пътека. 

Приятелят съдейства и на 
етапа на отчитане на про-
ектите. Според подалите 
сигнал за измамите про-
ектите се изпълняват час-
тично, реално проведените 
дейности са различни от 
планираните, но в крайна 
сметка консултантът успява 
да отчете проекта си без 
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снимка марина ангелова

Хвани ме, ако можеш

Лицето

�   създава връзки с високопоставени държавни служители
�   чрез Приятеля успява да създаде контакт и със Зам.�министъра на държавната
администрация
�   плаща подкуп �� до ��% от стойността на проекта за одобряването му
�   консултантската му фирма разработва проекти за собствените му
неправителствени организации
�   пише проекти и за общини, от които иска комисиона за подготовката
на проекта, за “посредническата” дейност и впоследствие за управляване
на изпълнението му
�   организира пресконференции за европрограмите, на които кани
Зам.�министъра и други лица от държавната администрация
�   изпълнява проектите си частично, но с помощта на Приятели успява да си
намери всички необходими документи, за да отчете планираните дейности

Приятелят

�   запознава Лицето със Зам.�министъра

�   дава съвети как да разработи проекта

�   казва какви ключови думи да бъдат включени,
за да се разбере, че проектът е на Лицето

�   съдейства да се нанесат поправки по проекта,
дори след като вече е бил подаден и е на етап оценка

�   предоставя разработени добри проекти, на които
само се сменя името на консултантската компания

�   съветва потенциални бенефициенти да ползват
услугите на консултантската компания на Лицето,
за да получат одобрение на проекта си

�   съветва потенциални
бенефициенти да се обърнат
към консултантската
компания на Лицето,
за да им мине проектът

�   участва в конференциите
на Лицето, с което помага
за популяризирането на
консултанстката му дейност

�    търсят Лицето за изготвяне на проекти по
препоръка на Приятеля или Зам.�министъра

�    плащат подкупа за одобрението на проекта

Графика: Гриша Струнджев

Зам.-министърът

Потенциални бенефициенти

 Не е нужно да дойде някой от Брюксел, за да ни каже, че пътната агенция не рабо-
ти, ние си го знаем, каза Томислав Дончев
▶
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Зам.-министър е участвал      в измамна 
схема за източване на пари    от Евросъюза
Над 100 случая на конфликт на интереси по европрограмите                 засича гражданска организация 

Пътната агенция продължава да е трън в       очите на Брюксел

Еврокомисията ни глоби с 
13 млн. лв. заради САПАРД
Санкцията е заради 
нарушения от 2008 
г., ще се опитаме да я 
намалим, заявиха от 
фонд “Земеделие”

Европейската комисия ни 
наложи глоба в размер на 
13 млн. лв. заради САПАРД, 
съобщи изпълнителният ди-
ректор на Държавен фонд 
“Земеделие” Калина Или-
ева. “Писмото дойде днес 
(бел.ред. - в сряда), когато 
от БСП отправиха нелепи 
обвинения за несвършена 
работа именно по време на 
тяхното управление”, обяви 
изпълнителният директор 
на Държавен фонд “Земе-
делие”. Тя уточни, че няма 
разследване срещу нея, как-
то твърди левицата, а само 
е водила кореспонденция с 
прокуратурата. 

Стари прегрешения
Санкцията е заради про-
блемите с предприсъеди-
нителната програма през 
2008 г. През лятото на 2008 
г. Брюксел спря финансира-
нето по САПАРД и поиска 
от фонда в срок от 3 месеца 
да представи план за дейст-
вие за премахване на неред-
ностите и за ускоряване на 
плащанията по САПАРД. 
Прилагането на плана обаче 
е закъсняло, а тогавашните 
управляващи са прикрива-
ли докрай некоректни бе-
нефициенти по програмата, 
обясни Илиева. Брюксел ни 
е предупредил, че ще ни 
наложи глоба, ако опреде-
лени фирми длъжници не 
бъдат вписани в Книгата на 
длъжниците. Въпреки това 

мерки не са взети и черният 
списъкът с длъжниците е 
допълнен едва с идването 
на новите шефове, каза още 
тя. Илиева уточни, че все 
пак ще се опитат да убедят 
Европейската комисия да 
намали глобата. 

Проверката била 
кореспонденция
Председателят на младеж-
кото обединение в БСП 
Явор Гечев обяви в парла-
мента, че прокуратурата 
официално проверява Ка-
лина Илиева за причинени 
щети на държавния бюджет 
и на частните бенефициен-
ти в размер на 150 млн. лв. 

Градският прокурор на Со-
фия Николай Кокинов обаче 
каза, че не знае за такава 
проверка. Самата Илиева 
обясни, че става дума не за 
разследване, а за кореспон-
денция с прокуратурата по 
повод на жалба, подадена 
от представител на левица-
та, според която проектите 
по САПАРД не са разпла-
тени. Кореспонденцията 
приключила, след като от 
фонда изпратили всички 
платежни нареждания, с ко-
ито са заплатени проектите 
на коректните кандидати 
по предприсъединителната 
програма, добави Илиева.

Ани Коджаиванова

проблеми.
Зам.-министърът се на-

месва на етапа на лобира-
нето за консултанта. Това, 
в което го обвиняват, е, че 
директно е съветвал об-
щините да използват ус-
лугите на консултанта, ако 
искат проектите им да бъ-
дат одобрени. Освен това 
е участвал и на форуми и 
конференции, организира-
ни от консултанта, с което 
заздравява имиджа му.  

Злоупотреби на max
От 100-тината казуса, на 
които е попаднала орга-
низацията, тези по ОПАК 
са с най-голям дял, обяс-
нява Ковачев. Част от тях 
са конкретно изброени в 
доклада на КУПФЕС за 
усвояването на европейски-
те субсидии в България за 
периода от 2007 до средата 
на юни 2010 г. Докладът ще 
бъде представен официал-
но днес. Според Ковачев 
сериозни злоупотреби има 
и по Оперативна програма 
“Околна среда” (ОПОС). 
По нея например приори-
тетно са одобрявани “мал-
ки” проекти на общини, в 
които местната власт е била 
в ръцете на ДПС, обясни 
той.

“Недомислия” и некачест-
вено усвояване на субсидии 
пък е отчетено по някол-
ко проекта по Оперативна 
програма “Регионално раз-
витие” (ОПРР). Например 
ремонт на детски градини 
във Варна се извършва са-
мо частично. Освен това 
само при 9 от 27-те обекта, 
включени в проекта, графи-
кът предвижда ремонтът да 
се извършва през летните 
месеци, с което се създава 
неудобство на родителите, 

ският дебат, с който ще 
бъдат ангажирани не само 
държавните институции, 
но и гражданите. 

Целта е страната ни да 
има някакви идеи, които да 
предложи на масата за пре-
говори пред европейските 
институции. Много важно 
е също така да подобрим 
темповете на усвояване на 
средствата от ЕС, за да 
не изпаднем в ситуацията 
да получим по-малък бю-
джет за периода след 2013 
г., предупредиха от ЕК. 
Притеснително е, че към 
момента от Кохезионния 
фонд реално усвоени са 
по-малко от 1%.

Без конкуренция
При следващия планов 
период България ще се 

съобрази и с други препо-
ръки на ЕК като например 
да се посочват по-ясни 
приоритети и условия за 
получаване на финанси-
ране. 

“В момента от пет проек-
та по Оперативна програма 
“Регионално развитие” че-
тири потрошават хиляди 
левове, за да разработват 
проекти, но в крайна смет-
ка не получават финанси-
ране, тъй като кандидати-
те са прекалено много”, 
коментира Дончев. Затова 
в бъдеще ще се мисли за 
намаляване на конкурент-
ното начало, т.е. част от 
общините да получават 
субсидии за конкретни про-
екти, но без конкурентна 
процедура. 

Дарина Черкезова

Проблеми
Пак 
повтаряме 
грешките си

административният 
капацитет не е добре под-
готвен и усвояването на 
европейските субсидии 
не е достатъчно прозрач-
но. Това са два от основ-
ните изводи в доклада на 
кУПФес. “може и да не са 
някакви нови и потреса-
ващи изводи, но фактът, 
че все още съществуват 
старите проблеми, е пове-
че от тревожен. Това 
означава, че не сме си изва-
дили поуки досега и продъл-
жаваме да правим стари-
те грешки”, казва ковачев. 

от организацията 
настояват да се създава 
приемственост в рабо-
тата на администраци-
ята и да не се прибягва до 
уволнения на политическа 
основа. За пореден път се 
иска и публичен достъп до 
информационната систе-
ма за управление и наблю-
дение на средствата от 
европейския съюз (исУн). 
в отговор на последното 

▶

▶

министърът по управле-
ние на средствата от ес 
Томислав Дончев преди дни 
обяви, че регистърът ще е 
публичен до месец.

като проблем е отче-
тен и слабият темп на 
усвояване. ако нещата не 
се променят, до 2013 г. ще 
успеем да усвоим едва 15%, 
се посочва още в доклада.

една от основните пре-
поръки на коалицията е 
процедурите за кандидат-
стване да се опростят 
и да се направят по-про-
зрачни. Хубаво е да се пред-
ложат възможности за 
допълнително обучение 
на бенефициентите, тъй 
като те все още имат 
трудности с подготов-
ката на проектите си, 
казва ковачев. оказва се, 
че това е проблем за около 
37% от потенциалните 
бенефициенти, участва-
ли в анкета на организа-
цията. и не на последно 
място - добре е да се гаран-
тира сигурност на дър-
жавната администрация, 
но е също така добре и да 
има сигурни наказания, 
ако администрацията не 
се справя със задължения-
та си.

▶

▶

Поглед в бъдещето
Вече е време България 
да започне да мисли по 
стратегическия си план за 
периода след 2013 г. Спо-
ред представителите на 
ЕК вече сме закъснели. 
Новата рамка трябва да 
бъде съобразена с общите 
насоки на стратегическия 
план “Европа 2020”. 

“Транспортната инфра-
структура е приоритет, но 
е редно да се обърне вни-
мание и на железопътната. 
Ще търсим “моторите” - 
онези сектори, които имат 
потенциал за развитие и 
осигуряване на най-голя-
мата добавена стойност”, 
коментира министър То-
мислав Дончев. Всъщност 
тепърва ще започне истин-

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

снимка марина ангелова

Марио Николов е първият и единствен засега осъ-
ден за злоупотреби по САПАРД
▶

които трябва да се грижат 
за децата си в “натоварени-
те” месеци от годината.    

и лобизъм има
По Програмата за развитие 
на селските райони (ПРСР) 
пък се откроява друг про-
блем - лобизмът. “Големите 
компании от млечния или 
месния сектор лобират схе-
мите да бъдат обявени така, 
че само големите играчи 

да могат да получават суб-
сидиите, но не и малките 
фирми”, казва Ковачев.

Всички тези форми на 
злоупотреби само създават 
лош имидж на България, 
но това носи и риска за 
следващия планов пери-
од държавата да получи 
много по-малко европейски 
средства, коментират от 
коалицията.

Дарина Черкезова
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Пътната агенция продължава да е трън в       очите на Брюксел

Еврокомисията ни глоби с 
13 млн. лв. заради САПАРД
Санкцията е заради 
нарушения от 2008 
г., ще се опитаме да я 
намалим, заявиха от 
фонд “Земеделие”

Европейската комисия ни 
наложи глоба в размер на 
13 млн. лв. заради САПАРД, 
съобщи изпълнителният ди-
ректор на Държавен фонд 
“Земеделие” Калина Или-
ева. “Писмото дойде днес 
(бел.ред. - в сряда), когато 
от БСП отправиха нелепи 
обвинения за несвършена 
работа именно по време на 
тяхното управление”, обяви 
изпълнителният директор 
на Държавен фонд “Земе-
делие”. Тя уточни, че няма 
разследване срещу нея, как-
то твърди левицата, а само 
е водила кореспонденция с 
прокуратурата. 

Стари прегрешения
Санкцията е заради про-
блемите с предприсъеди-
нителната програма през 
2008 г. През лятото на 2008 
г. Брюксел спря финансира-
нето по САПАРД и поиска 
от фонда в срок от 3 месеца 
да представи план за дейст-
вие за премахване на неред-
ностите и за ускоряване на 
плащанията по САПАРД. 
Прилагането на плана обаче 
е закъсняло, а тогавашните 
управляващи са прикрива-
ли докрай некоректни бе-
нефициенти по програмата, 
обясни Илиева. Брюксел ни 
е предупредил, че ще ни 
наложи глоба, ако опреде-
лени фирми длъжници не 
бъдат вписани в Книгата на 
длъжниците. Въпреки това 

мерки не са взети и черният 
списъкът с длъжниците е 
допълнен едва с идването 
на новите шефове, каза още 
тя. Илиева уточни, че все 
пак ще се опитат да убедят 
Европейската комисия да 
намали глобата. 

Проверката била 
кореспонденция
Председателят на младеж-
кото обединение в БСП 
Явор Гечев обяви в парла-
мента, че прокуратурата 
официално проверява Ка-
лина Илиева за причинени 
щети на държавния бюджет 
и на частните бенефициен-
ти в размер на 150 млн. лв. 

Градският прокурор на Со-
фия Николай Кокинов обаче 
каза, че не знае за такава 
проверка. Самата Илиева 
обясни, че става дума не за 
разследване, а за кореспон-
денция с прокуратурата по 
повод на жалба, подадена 
от представител на левица-
та, според която проектите 
по САПАРД не са разпла-
тени. Кореспонденцията 
приключила, след като от 
фонда изпратили всички 
платежни нареждания, с ко-
ито са заплатени проектите 
на коректните кандидати 
по предприсъединителната 
програма, добави Илиева.

Ани Коджаиванова

проблеми.
Зам.-министърът се на-

месва на етапа на лобира-
нето за консултанта. Това, 
в което го обвиняват, е, че 
директно е съветвал об-
щините да използват ус-
лугите на консултанта, ако 
искат проектите им да бъ-
дат одобрени. Освен това 
е участвал и на форуми и 
конференции, организира-
ни от консултанта, с което 
заздравява имиджа му.  

Злоупотреби на max
От 100-тината казуса, на 
които е попаднала орга-
низацията, тези по ОПАК 
са с най-голям дял, обяс-
нява Ковачев. Част от тях 
са конкретно изброени в 
доклада на КУПФЕС за 
усвояването на европейски-
те субсидии в България за 
периода от 2007 до средата 
на юни 2010 г. Докладът ще 
бъде представен официал-
но днес. Според Ковачев 
сериозни злоупотреби има 
и по Оперативна програма 
“Околна среда” (ОПОС). 
По нея например приори-
тетно са одобрявани “мал-
ки” проекти на общини, в 
които местната власт е била 
в ръцете на ДПС, обясни 
той.

“Недомислия” и некачест-
вено усвояване на субсидии 
пък е отчетено по някол-
ко проекта по Оперативна 
програма “Регионално раз-
витие” (ОПРР). Например 
ремонт на детски градини 
във Варна се извършва са-
мо частично. Освен това 
само при 9 от 27-те обекта, 
включени в проекта, графи-
кът предвижда ремонтът да 
се извършва през летните 
месеци, с което се създава 
неудобство на родителите, 

ският дебат, с който ще 
бъдат ангажирани не само 
държавните институции, 
но и гражданите. 

Целта е страната ни да 
има някакви идеи, които да 
предложи на масата за пре-
говори пред европейските 
институции. Много важно 
е също така да подобрим 
темповете на усвояване на 
средствата от ЕС, за да 
не изпаднем в ситуацията 
да получим по-малък бю-
джет за периода след 2013 
г., предупредиха от ЕК. 
Притеснително е, че към 
момента от Кохезионния 
фонд реално усвоени са 
по-малко от 1%.

Без конкуренция
При следващия планов 
период България ще се 

съобрази и с други препо-
ръки на ЕК като например 
да се посочват по-ясни 
приоритети и условия за 
получаване на финанси-
ране. 

“В момента от пет проек-
та по Оперативна програма 
“Регионално развитие” че-
тири потрошават хиляди 
левове, за да разработват 
проекти, но в крайна смет-
ка не получават финанси-
ране, тъй като кандидати-
те са прекалено много”, 
коментира Дончев. Затова 
в бъдеще ще се мисли за 
намаляване на конкурент-
ното начало, т.е. част от 
общините да получават 
субсидии за конкретни про-
екти, но без конкурентна 
процедура. 

Дарина Черкезова

Проблеми
Пак 
повтаряме 
грешките си

административният 
капацитет не е добре под-
готвен и усвояването на 
европейските субсидии 
не е достатъчно прозрач-
но. Това са два от основ-
ните изводи в доклада на 
КУПФЕс. “Може и да не са 
някакви нови и потреса-
ващи изводи, но фактът, 
че все още съществуват 
старите проблеми, е пове-
че от тревожен. Това 
означава, че не сме си изва-
дили поуки досега и продъл-
жаваме да правим стари-
те грешки”, казва Ковачев. 

От организацията 
настояват да се създава 
приемственост в рабо-
тата на администраци-
ята и да не се прибягва до 
уволнения на политическа 
основа. За пореден път се 
иска и публичен достъп до 
Информационната систе-
ма за управление и наблю-
дение на средствата от 
Европейския съюз (ИсУн). 
В отговор на последното 

▶

▶

министърът по управле-
ние на средствата от Ес 
Томислав Дончев преди дни 
обяви, че регистърът ще е 
публичен до месец.

Като проблем е отче-
тен и слабият темп на 
усвояване. ако нещата не 
се променят, до 2013 г. ще 
успеем да усвоим едва 15%, 
се посочва още в доклада.

Една от основните пре-
поръки на коалицията е 
процедурите за кандидат-
стване да се опростят 
и да се направят по-про-
зрачни. Хубаво е да се пред-
ложат възможности за 
допълнително обучение 
на бенефициентите, тъй 
като те все още имат 
трудности с подготов-
ката на проектите си, 
казва Ковачев. Оказва се, 
че това е проблем за около 
37% от потенциалните 
бенефициенти, участва-
ли в анкета на организа-
цията. И не на последно 
място - добре е да се гаран-
тира сигурност на дър-
жавната администрация, 
но е също така добре и да 
има сигурни наказания, 
ако администрацията не 
се справя със задължения-
та си.

▶

▶

Поглед в бъдещето
Вече е време България 
да започне да мисли по 
стратегическия си план за 
периода след 2013 г. Спо-
ред представителите на 
ЕК вече сме закъснели. 
Новата рамка трябва да 
бъде съобразена с общите 
насоки на стратегическия 
план “Европа 2020”. 

“Транспортната инфра-
структура е приоритет, но 
е редно да се обърне вни-
мание и на железопътната. 
Ще търсим “моторите” - 
онези сектори, които имат 
потенциал за развитие и 
осигуряване на най-голя-
мата добавена стойност”, 
коментира министър То-
мислав Дончев. Всъщност 
тепърва ще започне истин-

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

снИМКа МарИна ангЕлОВа

Марио Николов е първият и единствен засега осъ-
ден за злоупотреби по САПАРД
▶

които трябва да се грижат 
за децата си в “натоварени-
те” месеци от годината.    

и лобизъм има
По Програмата за развитие 
на селските райони (ПРСР) 
пък се откроява друг про-
блем - лобизмът. “Големите 
компании от млечния или 
месния сектор лобират схе-
мите да бъдат обявени така, 
че само големите играчи 

да могат да получават суб-
сидиите, но не и малките 
фирми”, казва Ковачев.

Всички тези форми на 
злоупотреби само създават 
лош имидж на България, 
но това носи и риска за 
следващия планов пери-
од държавата да получи 
много по-малко европейски 
средства, коментират от 
коалицията.

Дарина Черкезова
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Еврокомисията ще глобява недисциплинираните 
държави с до 0.2% от брутния вътрешен продукт
Протести срещу стро-
гите фискални мерки 
на правителствата 
се проведоха из цяла 
Европа

Страните в еврозоната, които 
не вземат мерки да покрият 
европейските изисквания за 
държавен дълг и бюджетен 
дефицит, ще бъдат санкцио-
нирани. Това е предвидено в 
новите правила, предложени 
от Европейската комисия. 
Промените целят да се пре-
дотврати нова криза, която 
може да застраши стабил-
ността на единната валута.
Междувременно вчера хи-
ляди демонстранти от цяла 
Европа се стекоха в Брюк-
сел, за да протестират срещу 
масовото съкращаване на 
бюджетните разходи. Успо-
редно с това се проведоха 
протести и в редица европей-
ски страни.

Стъпка по стъпка
ЕК предлага поетапни фи-
нансови санкции за недис-
циплинираните страни от 
еврозоната. Държавите, 
които системно нарушават 
изискванията за бюджетен 
дефицит, ще трябва да заде-
лят 0.2% от БВП в лихвен 
депозит. Той обаче ще се 
трансформира в глоба, ос-

вен ако съответната страна 
не вземе ефективни мерки 
за ограничаване на недос-
тига в хазната в рамките на 
изискванията. Ако пък ня-
кое правителство системно 
не спазва препоръките за 
преодоляване на сериозни 
дисбаланси в макроиконо-
мическата и фискалната 
си политика, то ще бъде 
санкционирано с 0.1% от 
БВП. Глобата ще се плаща 
всяка година, докато финан-
совите министри на ЕС не 
установят, че страната не е 
предприела нужните мерки. 
Предложенията трябва да 
бъдат одобрени от страните 
членки на ЕС, както и от 
Европейския парламент.

Ръчна спирачка
Заради финансовата кри-
за почти всички държави в 
еврозоната в момента са в 
нарушение на Маастрихт-
ските критерии, които ги 
задължават да поддържат 
бюджетен дефицит до 3% и 
дълг до 60% от БВП. За да се 
справи с проблема, ЕК смята 
да промени начина, по който 
европейските правителства 
управляват икономиките си. 
Тези от тях, които не успеят 
да подобрят финансовата си 
дисциплина, ще плащат се-
риозни глоби. “Посланието 
е ясно - ще дръпнем ръчната 

ЕК започва частична процедура 
срещу Франция заради ромите
Париж трябва да 
въведе европейските 
изисквания за движе-
ние на хора

Европейската комисия 
(ЕК) реши да започне 
наказателна процедура 
срещу Франция за екс-
пулсирането на ромите от 
страната. Брюксел обаче 
ще открие процедура за 
това, че Париж е нарушил 
европейската директива 
за свободно движение на 
хора, но не и за дискрими-
нация на етническа група. 
Това стана ясно след за-
седание вчера, на което 
случаят беше представен 
от еврокомисаря по право-

спирачка, преди колата да 
полети надолу по стръмно-
то.” Така председателят на 
ЕК Жозе Мануел Барозу ме-
тафорично определи целта 
на реформата.

Протести
Опитите на редица европей-
ски правителства да затег-
нат финансовата дисципли-
на обаче провокира масови 
протести из целия континент. 
Европейската конфедерация 
на профсъюзите очакваше 
най-малко 100 хил. души да 
се присъединят към демон-
страцията пред сградата на 
ЕК в Брюксел. По данни на 
синдикатите 23 млн. души 
в Европа са останали без 
работа, а строгите фискални 
мерки ще доведат до още по-
голяма безработица. 

Първата обща стачка в 
Испания от осем години 
насам вчера доведе до на-
рушения в транспорта и 
прекъсна работата на някои 
фабрики. Правителството 
на Хосе Луис Родригес Са-
патеро се стреми да нама-
ли бюджетния дефицит до 
6% догодина в сравнение с 
11.1% през 2009 г., като на-
мали заплатите в публичния 
сектор и вдигне данъците.

Протести вчера се прове-
доха и в Гърция, Италия, 
Ирландия и Латвия.

съдието Вивиан Рединг.

Противоречиви  
сигнали
Само броени часове след 
това обаче започнаха да 
идват противоречиви сиг-
нали за точната формули-
ровка. Според изказване 
на Рединг ЕК ще започне 
процедура срещу Франция 
за неточно възприемане 
на закона за свободно дви-
жение. В същото време на 
пресконференция беше 
обявено, че процедура-
та ще стартира като част 
от общ пакет дела срещу 
няколко държави. Това 
обаче ще стане  само ако 
до 15 октомври Париж 
не изготви график за въ-

веждане на европейските 
изисквания.

Няма основания
ЕК реши също, че не съ-
ществуват достатъчно 
юридически основания 
за завеждането на дело 
за дискриминация сре-
щу Париж. Преди време 
се разбра, че френското 
вътрешно министерство е 
издало инструкции с при-
оритет да се депортират 
ромите от страната. Това 
накара Рединг да сравни 
политиката на Франция с 
нацисткия режим, което 
пък предизвика гневно 
изказване от страна на 
президента Никола Сар-
кози.

ЕЦБ предупреждава за 
рискове за банките
Свиването на 
печалбите може да 
доведе до поемане на 
рискове 

Европейските банки се 
възстановяват постепенно 
от финансовата криза, но 
все още има рискове за 
стабилността на сектора. 
Това се казва в годишния 
доклад на Европейската 
централна банка (ЕЦБ).

Неравномерно
Въпреки че възвръщае-
мостта на капитала в бан-
ковата системата е била 
положителна през 2009 г., 

възстановяването все още 
е неравномерно. Новите 
изисквания за капитал и 
ликвидност като  цяло 
ще подобрят финансова-
та стабилност. Правилата 
обаче ще се отразят на 
печалбите, което ще из-
остри конкуренцията за 
депозити и може да нака-
ра някои институции да 
предприемат рисковани 
бизнес практики. 

“Ограничените финансо-
ви ресурси и повишеното 
търсене може да увеличат 
конкуренцията и разходи-
те за финансиране в сред-
носрочен план”, се казва 
в документа. В резултат 

на това някои банки може 
да поемат рискове, за да 
бъдат рентабилни, смятат 
в ЕЦБ.

Фокус
Като цяло диверсифицира-
ните банки са по-стабил-
ни от специализираните 
трезори. Анализаторите 
обаче смятат, че повечето 
институции ще трябва да 
се фокусират върху основ-
ните си пазари и продукти, 
за да останат конкуренто-
способни. Централните 
банкери определят като 
притеснителна и зависи-
мостта на някои трезори 
от средствата на ЕЦБ. 
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Не покриват и двата критерия
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Покриват и двата критерия

снимка reuters
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Теренът на „Феста” в Несебър  
се оказа с рестрикции за строеж 
Теренът, от който „Феста 
холдинг” се отказа в Несе-
бър, не може да бъде застро-
яван, показа справка на в. 
„Пари” в Националния ин-
ститут по културно наслед-
ство (НИНК). Това вероят-
но е причината компанията 
най-после да приеме офер-
тата на община Несебър 
за обратно изкупуване на 
земята. Холдингът придо-
би 23 дка в Стария град по 
времето на предишния кмет 
Николай Трифонов и обяви 
планове да строи делфина-
риум. Това намерение обаче 
срещна съпротивата на ре-
дица институции и в крайна 
сметка стана причината за 
дългогодишен спор между 
компанията на Петя Славо-
ва и община Несебър.

Режим
Според директора на НИНК 
арх. Георги Угринов още от 
самото начало е било ясно, 
че на терена в Стария Не-
себър не може да се строи. 
„При продажбата през 2005 
г. дори бе поставено условие 
проектът за строителство 
върху тази земя да се съ-
гласува с нашия институт 
и Министерството на кул-
турата, въпреки че това е 
изискване по закон”, посочи 
той. Старият град е в списъ-
ка на ЮНЕСКО за опазване 
на културното наследство, 

което налага изключително 
рестриктивен режим за пре-
устройства и нови строежи.

Според арх. Угринов ди-
рективният план-концепция 
на Несебър допуска на ку-
пения от „Феста холдинг” 
терен да се разполагат само 
кафенета, лека инфраструк-
тура и спортни съоръжения. 
В никакъв случай - масив-
но строителство, каквото 
планираха от компанията. 
Въпреки това преди някол-
ко години тя е внесла за 
съгласуване подробен ус-
тройствен план в Национал-
ния институт за паметници 
на културата, преименуван 
наскоро в НИНК. Според 
арх. Угринов проектът е 
включвал цял комплекс от 
сгради, някои от които с по 
над 3-4 етажа, и от инсти-
тута излезли с отрицателно 
становище. „Проект за дел-
финариум не сме виждали, 
но не се е стигало дотам, 
след като неколкократно 
отхвърлихме предлагания 
устройствен план”, допълни 
архитектът. По закон, за да 
може купеният от „Феста 
холдинг” терен да се застро-
ява, проектът трябва да мине 
последователно съгласуване 
с НИНК и Министерството 
на културата. В тези случаи 
крайното становище носи 
лично подписа на министъ-
ра на културата, а бившият 
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Поддръжката на сгради е бизнес за 1.13 млрд. EUR

Компанията планираше да изгради делфинариум на парцел, 
където са разрешени само градинки и спортни площи

Експлоатацията на 
един имот излиза 
4 пъти по-скъпо от 
построяването му 

На 1.13 млрд. EUR се изчис-
лява бизнесът с поддръжка 
на сгради в България, сочат 
данни на специализираните 
компании, обединени в Бъл-
гарската фасилити менидж-
мънт асоциация (БФМА). 
Българският пазар обаче все 
още има незначителен дял 
в Европа, където обемът на 
този тип услуги се изчислява 
на приблизително 655 млрд. 
EUR годишно. 

Дялове
От общия пазар у нас 64% се 

падат на вътрешните услуги, 
предоставяни директно от 
фасилити дружествата. Ос-
таналите 36% от средствата 
идват от аутсорсинг, т.е. това 
са пари, получени от ком-
паниите за поддръжка на 
сгради от дейността им като 
подизпълнители. В дейност-
та на фасилити мениджмънт 
компаниите влизат редица 
услуги, като поддръжка на 
инсталациите, грижа за без-
опасността, почистване, като 
целта е да се осигури ком-
фортна среда на обитаване. 

Дискусии
Обемът на фасилити ме-
ниджмънт пазара и бъде-
щото му развитие ще бъдат 
дискутирани на предстояща-

та фасилити мениджмънт 
конференция, която ще се 
проведе в София на 14 и 15 
октомври. Сред темите ще 
бъде и как да се постигне 
оптимизация на средствата 
за поддръжка на една сграда, 
тъй като статистиката сочи, 
че нейната експлоатация е 
близо 4 пъти по-скъпа от 
построяването й. „Разходите 
за строителство представля-
ват едва 20% от жизнения 
цикъл на сградата, докато 
76% отиват за поддръжка и 
експлоатация”, коментира 
Бисера Иванова, изпълните-
лен директор на „Фасилити 
оптимум България”. Според 
компаниите в тази сфера 
бизнесът им се разраства до-
ри по време на криза, тъй ка-

то услугите им са насочени 
към спестяване на разходи. 
„Докато пазарът на имоти 
върви надолу, делът на фа-
силити бизнеса у нас расте 
с 35% на година”, разказва 
Антон Гинчев, фасилити 
мениджър в „Ten Brinke 
Asset Management”. Сред 
ключовите теми в тазгодиш-
ната конференция ще бъдат 
екологията и пестенето на 
енергия. По различни данни 
над 40% от произвежданата 
енергия в света отива за под-
дръжка на сградния фонд 
- климатизация, почистване, 
захранване, осветление. Това 
прави фасилити компаниите 
отговорни и за екологичното 
равновесие.

Радостина маркова

министър Стефан Данаилов 
бе категорично против про-
екта за делфинариума.
 
Развръзка
В тази ситуация логична раз-
връзка се оказа постигнатото 
споразумение между „Феста 
холдинг” и община Несебър 
за разваляне на сделката и 
обезщетяване на компани-
ята. Според кмета Николай 

Димитров ръководството на 
фирмата е изпратило писмо, 
че е съгласно с предложе-
нието на местната власт от 
2007 г., което предвиждаше 
анулиране на договора и 
възстановяване на платените 
около 5 млн. лв. за терена. 
До редакционното приключ-
ване на броя  от „Феста” не 
отговориха защо сега прие- 
мат предложение, което пре-

ди години  отхвърлиха. Пре-
ди време общината опита и 
замяна на терена с по-малък 
в Новия град, но този вари-
ант се оказа неосъществим 
след санкция от страна на 
държавата. 

По каква схема ще бъ-
де развалена сделката с 
„Феста холдинг”, ще реши 
общинският съвет на Несе-
бър в средата на октомври. 

Любопитна подробност е, 
че дружеството така и не е 
встъпило във владение на 
терена след отказа на Ни-
колай Димитров да финали-
зира окончателния договор. 
По тази причина компани-
ята дори се заканваше да 
съди несебърския кмет, но 
по всичко личи - вече няма 
да се наложи.  

Радостина маркова

Промяна
Colliers вкарва 
дружествата си 
под общ бранд
Консултантската компа-
ния Colliers International 
обединява всички офиси 
и дружества в структу-
рата си под общ бранд, 
съобщиха от дружеството. 
Всички те вече официално 

са приели новото пазарно 
позициониране и търгов-
ска марка, включително 
и обновено лого. „С това 
обединение ще увеличим 
възможностите си за пре-
доставяне на специали-
зирани услуги, които да 
ускоряват успеха на кли-
ентите ни по света”, заяви 
Атанас Гаров, изпълните-
лен директор на Colliers 
International за България. 

В новата търговска марка 
са включени компанията 
за управление на имоти 
и активи FirstService Real 
Estate Advisors, също 
дружествата FirstService 
Williams, FirstService PGP 
Valuation и PKF Capital - 
Hotel Brokerage Services. 
Всички тези фирми 
вече ще бъдат обедине-
ни под името Colliers 
International.

над 40% от произвежданата енергия в света отиват 
за поддръжка на сградния фонд  снимка маРина ангелова

▶

Старият несебър се прости с проекта за делфинариум, но запази статута си на територия под егидата на 
ЮнЕСКо снимка боби тошев

▶
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Потребителските и жилищ-
ните заеми са с най-ниски 
лихви от година и половина 
насам. Това показва статис-
тиката на Българската на-
родна банка (БНБ) за новите 
кредити, отпуснати през ав-
густ. Банкерите обясняват, 
че тенденцията за поевти-
няването на кредитите вече 
е стабилна и ще се запази до 
края на годината.

ниски лихви  
за домакинствата
Средната лихва по левовите 
потребителски заеми, които 
са отпускали банките през 
август, е 12.58%. Спрямо 
същия период на миналата 
година това е понижение от 
1.4 процентни пункта. При 
жилищните кредити в евро 
понижението на годишна 
база е с 1 процентен пункт 
до 8.04%. При левовите жи-
лищни заеми на годишна 
база има поевтиняване от 
1.17 процентни пункта на 
годишна база до 8.96%. На 
месечна база потребител-
ските и жилищните кредити 
също намаляват средно с 0.5 
процентни пункта.

Бизнес ситуацията
Кредитите за бизнеса също са 
по-евтини в сравнение с пре-
дходната година. През август 
фирмите са получавали заеми 
при средна лихва от 9.67% за 
левовите и 8.13% за евровите 

заеми. В сравнение с мина-
лата година това е спад съот-
ветно с 0.6 и 1.35 процентни 
пункта. На месечна база обаче 
при бизнес заемите се на-
блюдава леко увеличение. 
Левовите поскъпват с 0.5 про-
центни пункта спрямо юли, 
а евровите с 0.2 процентни 
пункта. Причината за това е, 
че една малка част от банките 
са завишили леко лихвите 
по заемите за фирмите. Спо-
ред специалистите в бранша 
увеличението променя ста-
тистиката на месечна база, 
но не и общата тенденция 
за спад на лихвите. Според 
Левон Хампарцумян, главен 
изпълнителен директор на 
УниКредит Булбанк, важни са 
данните на годишна или три-
месечна база, а не сравнение 
месец спрямо месец.

Докога ще 
поевтиняват 
кредитите
Тенденцията за спад на 
лихвите по кредити ще про-
дължи до края на годината, 
категорични са банкерите. 
Изпълнителният директор на 
КредитЦентър Тихомир То-
шев коментира, че ако резул-
татите на банките са добри и 
обемът на отпуснатите заеми 
продължи да се увеличава, 
по-добрите ценови условия 
по кредитите ще се запазят и 
през следващата година.

Причината за поскъпване 

на заемите бяха, от една 
страна, несигурната ико-
номическа обстановка, а 
от друга - сътресенията на 
международните финансо-
ви пазари. „След фалита 
на Lehman Brothers всички 
лихви тръгнаха нагоре и 
напълно естествено е при 
поуспокояване на ситуа-
цията да се види движе-
ние надолу”, каза Левон 
Хампарцумян. Според не-
го обаче не трябва да се 
очаква лихвите да паднат 
до нивата, на които бяха в 
началото на 2008 г.

по-нискодоходни  
депозити
Лихвите по депозитите също 
потвърждават тенденцията 
за спад, която започна още 
от средата на миналата го-
дина. През август лихвите 
по новосключените депозити 
на домакинствата, които са 
с договорен матуритет, се 
понижава на годишна база 
с 1.11 процентни пункта до 
6.13%. Фирмените влогове 
с договорен матуритет губят 
1.29 процентни пункта от 
доходността си и лихвата 
по тях е 4.88%. И при депо-
зитите тенденцията за спад 
на лихвите е стабилна, това 
обаче не намалява интереса 
на хората, които продължа-
ват да правят банкови спес-
тявания. 

радослава Димитрова

Тенденцията за спад в доходността на депозитите продължава

Лихвите по потребителските и ипотечните 
кредити са най-ниски от година и половина

В периода непосред-
ствено след фалита 
на „Лемон брадърс” 
всички лихви тръгнаха 
нагоре. Напълно естест-
вено е при успокояване 
на ситуацията да се 
види движение надолу. 
Не е много коректно да 
се сравняват лихвени 
нива от периода преди 
кризата със сегашния 
период. 

Левон Хампарцумян, 
гл. изп. директор на УниКредит 
Булбанк

Не е  редно 
да се срав-

няват лихвени 
нива от периода 
преди кризата със 
сегашния период

Движението надолу е естествено
Сега, от една страна, 
има тенденция на 
успокояване, но от друга 
страна е фактът, че все 
още ситуацията е трудна. 
Не може да се очаква 
да се възстановят пара-
метрите от началото на 
2008 г. Колкото по-устой-
чиви признаци за ръст в 
икономиката има, толкова 
по-добри параметри на 
финансирането ще има. 

Това, което се 
наблюдава, е, че от 
август финансовите 
институции започнаха 
да понижават лихвите 
по ипотечните 
кредити. Причината 
за това е, че цените на 
недвижимите имоти 
вече са по-стабилни.  
Другата причина са 
лихвите по депозити, 
които средно намаляха 
с около 2-2.5%. Т.е. 
ресурсът сега се набавя 
на по-ниска цена и това 
дава възможност да 
се понижи цената на 
кредитирането. 

Тихомир Тошев, 
изп. директор  
на „КредитЦентър”

Заемите ще продължат да 
поевтиняват до края на годината

на домакинствата, а и са 
сигурни за финансовите 
институции, защото са 
добре обезпечени.

Тенденцията за спад 
на лихвите по жилищни 
заеми ще продължи до 
края на годината. И през 
септември няколко банки 
влязоха в промоция по 
ипотечни заеми и кориги-
раха лихвените проценти 
надолу. Ако резултатите са 
добри и обемът отпуснати 
кредити се увеличи, тези 
ценови условия ще се 
запазят и през следващата 
година. 

Понижението е основно 
в посока на жилищните 
кредити, защото те са 
най-търсените от страна 
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Ресурсът 
сега се на-

бавя на по-ниска 
цена и това дава 
възможност да се 
понижи цената на 
кредитирането
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Тенденцията за спад в доходността на депозитите продължава

Лихвите по потребителските и ипотечните 
кредити са най-ниски от година и половина

Ръст
Новоотпуснатите 
кредити се  
увеличават

Банките са отпуснали с 
6.93% повече нови бизнес 
кредити през август. Об-
щата сума на новите заеми 
е  639.6 млн. лв.

▶

Ипотечните кредити, 
които са отпуснати през 
август, са с 40.7% повече в 
сравнение със същия период 
на миналата година, а об-
щата им сума е 112.3 млн. лв.

Потребителските кре-
дити, които са отпуснати 
през август, са на стой-
ност 156.8 млн. лв., което е 
увеличение от 24.2 млн. лв. 
спрямо миналата година.

▶

▶

Застрахователите ще заделят 
по-големи резерви по 
„Гражданска отговорност”

Строителното друже-
ство вече е едноличен 
собственик на фарма-
цевтичната компания 
по думите на собстве-
ника му Кирил Домус-
чиев

Дружеството за строител-
ство и управление на имоти 
„Адванс Пропъртис” ООД е 
продавачът на 38% от „Хю-
вефарма” АД, които фонд на 
Citigroup купува. Това каза 
за в. „Пари” Кирил Домус-
чиев, единият от двамата 
съсобственици на „Адванс 
Пропъртис”. 

Без коментар
„Не мога да кажа нещо по-
вече от това, което вече се 
появи като информация”, 
каза Кирил Домусчиев. Спо-
ред него продавачът „Адванс 
Пропъртис” вече е придобил 
книжата на другия акционер 
в „Хювефарма” - „Европа 
Парк Дивелопмънт” АД, 
и е едноличен собственик 
на фармацевтичната ком-
пания. 

„Ще бъдат продадени око-
ло 38%, но предстоят допъл-
нителни сметки за точния 
процент и може да има малко 
разминаване”, добави Кирил 
Домусчиев. Той не пожела 
да каже каква е договорената 
цена за пакета акции.

Вчера информационната 
агенция „Дау Джоунс” съоб-
щи, че CVCI, което е част от 
Citi Capital Advisors, алтер-
нативното инвестиционно 
поделение на инвестици-
онната банка Citigroup Inc., 
е изявило интерес да стане 
акционер в българския про-
изводител на ветеринарни 
медикаменти.

Според информационната 
агенция, за да придобие де-
ла в българската фармацев-
тична компания, CVCI ще 

„Адванс Пропъртис” е 
продавачът в „Хювефарма”

купи новоиздадени акции 
от „Хювефарма” плюс съ-
ществуващи книжа. Фондът 
има богато портфолио от 
фармацевтични и биофарма-
цевтични компании в Азия, 
Америка и Европа, показва 
справка със сайта му.

Собственост
Справка в Търговския 
регистър показва, че Ки-
рил Домусчиев и Георги 
Домусчиев имат по 50% в 
„Хювефарма” чрез „Адванс 
Пропъртис” и „Европа Парк 
Дивелопмънт” АД. Общите 
приходи на „Хювефарма” 
за 2009 г. са 174.1 млн. лв., 
като отчитат 6.9% ръст на 
годишна база. Печалбата на 
компанията през миналата 
година е 4.55 млн. лв., или с 
54.4% по-ниска от 2008 г.

От своя страна „Хюве-
фарма” е мажоритарен 
собственик на публичната 

компания „Биовет” АД. Спо-
ред последното обявление в 
края на юни собственикът 
на публичното дружество 
е намалил участието си с 
2.75% до 78.58% от капитала 
на „Биовет”, след като про-
даде 186.4 хил. акции.

Според консолидирания 
отчет на „Биовет”, преда-
ден на БФБ, компанията е 
повишила приходите си с 
2.4% на годишна база и за 
първите шест месеца на тази 
година оборотът е 61.8 млн. 
лв. Печалбата се повишава 
3.5 пъти и в края на юни тази 
година е 5.3 млн. лв. 

Търговията на БФБ вчера 
приключи с 4.12% спад в це-
ната на книжата на „Биовет”. 
В 7 сделки бяха прехвърлени 
2725 лота на пещерското 
дружество, като цената на 
затваряне се понижи до 8.15 
лв. за акция.

атанас Христов

Комисията за 
финансов надзор прие 
наредба за въвеждане 
на електронната 
полица

Комисията за финансов 
надзор ще изисква от за-
страхователите да заделят 
по-високи резерви по за-
дължителната застраховка 
„Гражданска отговорност”. 
Това ще стане с промени, 
които надзорът прие на 
първо четене за изменение 
и допълнение на Наредба 
27.

риск
Ще бъде въведен допълни-
телен резерв, чийто размер 
е обвързан с минимално 
определена необходима 
сума за покритие на ри-

ска за едно застраховано 
МПС, се казва в съобще-
ние на КФН. Според ре-
гулатора това се налага 
заради завишения риск по 
тази застраховка. Той се 
дължи на високата пазарна 
конкуренция, която води 
до намаляване на цената, 
както и от увеличение на 
плащанията. 

От КФН уточняват, че 
проектът ще бъде изпратен 
за съгласуване със заинте-
ресованите страни.

първо Да
Регулаторът даде зелена 
светлина и за въвеждането 
на електронната полица, 
след като прие на първо 
четене проект на наредба 
за изграждането и поддър-
жането на информационна 
система за издаване на по-

лици по задължителните 
застраховки.

Нормативният акт е за 
изискванията към инфор-
мационните системи на 
застрахователите и съв-
местимостта им с инфор-
мационните системи на 
Гаранционния фонд. 

„Проектът има за цел да 
помогне за изграждането 
на актуална и надеждна 
база данни за сключените 
застраховки, да гаранти-
ра, че всички полици ще 
бъдат отчитани и в деня 
на тяхното сключване и да 
бъде осигурена възмож-
ност за въвеждане на сис-
темата бонус-малус”, се 
казва в мотивите на КФН. 
И този проект ще бъде 
изпратен за съгласуване с 
компаниите в бранша.

атанас Христов

Новите депозити намаляват  
с 20% през август
Домакинствата правят 
повече еврови, а фир-
мите повече левови 
влогове

Новосключените депозити 
с договорен матуритет на-
маляват с 20%. През август 
домакинствата и фирми-
те са направили влогове 
на стойност 3.768 млрд. 
лв., а година по-рано та-
зи сума беше 4.722 млрд. 
лв., показват данните на 
Българската народна банка. 
Според експерти в бран-
ша намаляването на общия 
размер на новите депозити 
показва раздвижване на по-
треблението. Хората вече са 
по-склонни да харчат пари, 
докато преди година пред-
почитаха да спестяват.

Спад
През август домакинства-
та са направили депози-
ти, които са с 394 млн. лв. 
по-малко в сравнение със 
същия месец преди година. 
Новосключените депозити 
са на обща стойност 2.069 
млрд. лв.

При фирмите понижени-
ето е от 25%. През август 

2009 г. новите бизнес де-
позити са били 2.259 млрд. 
лв., а  през този август са 
1.622 млрд. лв. Финансово-
то положение на повечето 
фирми не се е подобрило 
въпреки първите позитивни 
сигнали за изход от кризата, 
твърдят експертите. Това ги 
кара да използват налични-
те си средства за изплащане 
на заплати или разплащане 
с партньори вместо за бан-
кови спестявания. 

най-привлекателни
Домакинствата предпочи-
тат банковите спестявания 
в евро. През август те са 
направили еврови влогове 
на стойност 1.122 млрд. лв. 
Левовите им депозити са 

за 803.8 млн. лв. Най-пред-
почитаният период от до-
макинствата е между един 
и три месеца. Банковите 
спестявания за този срок са 
570.5 млн. лв. 

В предпочитанията на 
фирмите преобладават 
банковите спестявания в 
левове. Стойността на но-
восключените левови де-
позити е 855 млн. лв., а 
на евровите - 634 млн. лв. 
Фирмите се насочват към 
по-краткосрочните банкови 
спестявания. Най-предпо-
читаният период при тях е 
от един ден до един месец. 
Общата сума на влоговете 
с такава срочност е 1.038 
млрд. лв.

радослава Димитрова

 Делът се продава, защото така съм решил, каза 
кирил Домусчиев
▶
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Руският национален 
авиопревозвач 
планира да увеличи 
четворно приходите 
си до 2025 г.

Най-големият руски авио-
превозвач „Аерофлот” пла-
нира да създаде специална 
дъщерна фирма за ниско-
бюджетни полети. Това ста-
ва ясно от стратегията за 
развитие на компанията до 
2025 г. За първи път идеята 
се появи през април след 
сливането на шест по-малки 
авиокомпании с национал-
ния превозвач. Освен това 
„Аерофлот” ще прехвърли 
чартърните си полети на 
дъщерното си дружество 
„Оренбургски авиолинии” 
и ще се съсредоточи само 
върху редовните превози. 

амбиции
Делът на авиокомпанията 
на руския пазар трябва да 
нарасне от 35.9 на 65.9% 
след 15 години, става ясно 
от стратегията на компани-

ята. Предвижда се броят на 
пътниците да се увеличи от 
19.9 млн. до 79.5 млн. Прихо-
дите на компанията се очаква 
да достигнат 18 млрд. USD 
спрямо сегашните 4.5 млрд. 
USD. Ако заложените цели 
бъдат постигнати, през 2025 
г. „Аерофлот” ще достигне 
сегашните резултати на един 
от най-големите превозвачи в 
света, германската Lufthansa.

Спънки
Възможна пречка за реали-
зиране на програмата може 
да се окаже недостигът на 
самолети и пилоти. От ком-
панията са притеснени и от 
остарелите условия на реди-
ца летища, включително и 
на международното летище 
„Шереметиево” до Москва. 
Някои анализатори също 
подчертават, че това са се-
риозни спънки и затова пла-
нът на „Аерофлот” изглежда 
прекалено оптимистичен.

поглед навън
Стратегията разглежда и 
евентуалното придобиване 

„Аерофлот” ще прави нискобюджетна компания

Новият шеф на BP Дъдли 
уволни висш мениджър

Британската петролна 
компания ще има специално 
звено по безопасността
Новият главен изпълните-
лен директор на BP Робърт 
Дъдли, който официално 
ще поеме поста на 1 ок-
томври, започна работа с 
промени в мениджмънта и 
организацията на британ-
ската петролна компания. 
Директорът на подразделе-
нието за проучвания и до-
бив Анди Инглис ще бъде 
освободен от длъжност. Ще 
бъде създадено и ново зве-
но, с което да се подобри 
безопасността на работата, 
стана ясно от съобщение на 
компанията.

Уволнение
Анди Инглис ще се отте-
гли от борда на BP на 31 
октомври, а окончателно 
ще напусне компанията в 
края на годината. Като шеф 
по проучванията и добива 
името му пряко се свързва 
с експлозията на платфор-
мата Deepwater Horizon. В 
резултат на аварията на 20 
април загинаха 11 работ-
ници, а нефтеният разлив 
в Мексиканския залив бе-
ше обявен за най-голямата 
екологична катастрофа в 
САЩ. BP беше обвинена, 
че е пренебрегнала изис-
кванията за безопасност, 
въпреки че компанията 
официално отрече тези 
твърдения. Несъмнено оба-
че уволнението на Инглис 
е свързано именно с тези 
подозрения. „Промените 

са в сфери, където смятам, 
че е най-важно да вземем 
мерки, като основните ни 
приоритети са сигурността 
и управлението на риска”, 
заяви Робърт Дъдли.

повече сигурност
BP ще създаде и ново под-
разделение по сигурността, 
което ще има право да кон-
тролира и проверява проек-
тите на компанията в целия 
свят. Задачата му ще бъде 
да гарантира спазването 
на стандартите при работа. 
Звеното ще разполага със 
свой собствен експертен 
екип и ще се оглавява от 
Марк Блай, който изготви 
вътрешния доклад за авари-
ята на Deepwater Horizon.

Компанията смята да пре-
разгледа и системата, по 
която оценява работата и 
определя премиите на слу-
жителите си. Това се прави 
във връзка с обвиненията, 
че директорите на BP често 
са получавали бонуси за 
увеличаване на производ-
ството, а не за подобряване 
на безопасността.

Промените се правят са-
мо два дни преди 55-го-
дишният американец Боб 
Дъдли да оглави британ-
ската компания. В петък 
той ще поеме поста от Тони 
Хейуърд, който напуска за-
ради критиките, че не е ус-
пял адекватно да се справи 
с аварията в Мексиканския 
залив.

на активи в чужбина от стра-
на на „Аерофлот”. До 2015 г. 
компанията планира да съз-
даде сдружение с превозвачи 
от Украйна, Казахстан или 
Узбекистан или да закупи 

дялове в тях. В момента „Ае-
рофлот” няма собственост 
извън Русия.

Съображения
Редовните полети не оси-

гуряват значително увели-
чение на пътническия тра-
фик, посочват наблюдатели. 
Именно по тази причина и 
други големи авиокомпа-
нии вече създадоха свои 

собствени нискобюджетни 
превозвачи. Германската 
Lufthansa например има 
Germanwings, а британска-
та Delta създаде дъщерната 
фирма Song.

Активи
„Аерофлот” 
засилва 
позициите си

Преди една-две години 
държавната компания 
„Ростехнологии” планира-
ше да създаде конкурент 
на „Аерофлот”. Новата 
„Росавия” трябваше да 
обединява държавните 
активи в авиационния 
сектор.

След като идеята се 
провали, активите на 
„Ростехнологии” бяха прех-
върлени на „Аерофлот”.

Така националният пре-
возвач не само остана 
основната държавна ави-
окомпания, но и укрепи 
позициите си.

▶

▶

▶

„аерофлот” ще прехвърли нискобюджетните и чартърните линии на дъщерни 
фирми и ще се фокусира върху редовните полети
▶

американецът робърт Дъдли започна с мениджърските и организационните 
промени в BP два дена преди да поеме поста главен изпълнителен директор 
 СНимки bloomberg

▶

Емисия
BP пласира 
облигации  
за 3.5 млрд. USD

Британската петролна 
компания bP пласира кор-
поративни облигации на 
стойност 3.5 млрд. USD. 

Това е първото пред-
лагане на дълг, след като 
аварията на платформа-
та Deepwater Horizon през 
април доведе до най-голе-
мия петролен разлив край 
бреговете на САЩ.

От общата сума 2 млрд. 
USD са дошли от 5-годиш-

▶

▶

▶

ни облигации при доход-
ност от 3.125%, а оста-
налите 1.5 млрд. USD са 
получени от продажбата 
на 10-годишни дългови 
книжа с доходност от 
4.5%.

Дългът е бил емитиран 
чрез дъщерната фирма 
bP Capital markets Plc.

Последно bP предложи 
5-годишни облигации в 
долари през май 2009 г. 
при доходност от 3.625%. 
На 3 март пък беше 
последната дългова еми-
сия въобще, но тя беше в 
австралийски долари.

▶

▶
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Р А Й О Н Е Н  С Ъ Д   К О Т Е Л
Тел : 0453 / 4 24 76; тел/факс : 0453 / 4 20 05; e-mail : e-mail : sad.kotel@gmail.bg

web : www.rs-kotel.org

О  Б  Я  В  А

На основание Заповед № РД-13-143 / 28.09.2010 г. на Административния ръководител 
– председател на Районен съд град Котел се обявява конкурс за свободната длъжност 
СЪДЕБЕН СЕКРЕТАР в Районен съд Котел. 

А. Описание на основните професионални задължения и отговорности :
Изпълнява дейности по подготовка на делата за разглеждане в съдебни заседания, 

изготвя и прилага към делото протоколи от съдебни заседания, вписва резултати-
те от съдебните заседания в деловодната програма, изпълнява разпорежданията 
на съда, постановени в открити и закрити заседания, изготвя призовки, писма 
до различни инстанции в изпълнение на разпорежданията на съда от открити и 
закрити заседания; изпълнява и други задължения, възложени от председателя на 
съда и административния секретар.

Минимален размер на основна заплата за заеманата длъжност – 563.00 лева.
Б. Основни изисквания :
1. Кандидатът да е пълнолетен български гражданин, непоставен под запрещение.
2. Придобито минимум средно образование.
3. Отлично да владее бързопис, позволяващ на кандидата да води съдебен протокол, 

в който се отразява почти дословно думите на съда и на участниците в съдебния 
процес по начин, че не не забавя нормалния ход на съдебното заседание (не се изисква 
нарочен документ, който да удостоверява тези умения).

4. Да притежава компютърна грамотност и отлични умения при работа с Microsoft 
Office Word, Excel и други и умения по общи деловодни техники, на съвременни офис 
– процедури и работа със стандартно офис – оборудване (не се изисква нарочен 
документ, който да удостоверява тези умения). 

5. Да притежава отлични познания по стилистика, правопис, граматика и 
пунктуация.

6. Да не е осъждан на лишаване от свобода за умишлено престъпление от общ 
характер и да не е лишен от право да заема определена длъжност. 

7. При сключването на трудовия договор се прилага чл.107а, ал.1 от КТ, според който 
служителят не може да е: 

7.1. лице, което би се оказало в йерархическа връзка на ръководство и контрол със 
съпруг или съпруга, с лице, с което е във фактическо съжителство, с роднина по права 
линия без ограничения, по съребрена линия до четвърта степен включително или по 
сватовство до четвърта степен включително;

7.2. е едноличен търговец, неограничено отговорен съдружник в търговско друже-
ство, управител, търговски пълномощник, търговски представител, прокурист, 
търговски посредник, ликвидатор или синдик, член на орган на управление или 
контрол на търговско дружество или кооперация;

7.3. е народен представител;
7.4. лице, което заема ръководна или контролна длъжност на национално равнище 

в политическа партия.
В. Необходими документи:
1. Молба по образец и декларации по чл.152, ал.2, т.1 от ПАРОАВАС и по чл.107а, ал.1 

от КТ вр. чл.156, ал.2, т.2 вр. чл.152 от ПАРОАВАС по образец;
2. Препис от диплома за завършено средно образование;
3. Подробна автобиография ;
4. Копие от трудова книжка или друг документ, удостоверяващ продължителнос-

тта на трудовия стаж.
5. Свидетелство за съдимост.
6. Кандидатите могат да подават и други свидетелства, сертификати и докумен-

ти, удостоверяващи тяхната квалификация и умения за обявената длъжност.
7. Препоръки (по преценка на кандидата).
Г. Провеждане на конкурса и оценяване на кандидатите:
1. Разглеждане на молбите за кандидатстване и документите, приложени от 

кандидатите. Комисията има задача да разгледа всяка постъпила молба, като пре-
ценява, дали са представени всички необходими документи и дали те удостоверяват 
изпълнението на минималните изисквания, предвидени за заемане на длъжността. 
Комисията да се събере на заседание най-късно пет дни след изтичане на крайния срок 
за подаване на документи за кандидатстване. До участие в конкурса се допускат 
само тези кандидати, които оттоварят на посочените в заповедта изисквания. 
Комисията  съставя мотивиран протокол за решението си относно  допускането до 
конкурса и изготвя списъци на допуснатите и недопуснатите  до конкурс кандидати. 
В списъка на допуснатите кандидати се  посочат датата на провеждане на конкурса, 
началният час и мястото на провеждане. В списъка на недопуснатите до конкурса 
кандидати се посочват основанията за недопускането им. Протоколът и списъците 
ще бъдат обявени на информационното табло на входа на съдебната палата и ще 
се публикуват на електронната страница на съда веднага след изготвянето им. 
Недопуснатите до конкурса кандидати могат да направят възражение в седемдневен 
срок от обявяването на протокола по точка пред Административния ръководител 
– председател  на Районен съд Котел, който  се произнася в тридневен срок от 
получаване на възражението с разпореждане, което е окончателно, като жалбата 
не спира конкурсната процедура.

2. Провека на уменията за работа с компютър и уменията по бързопис на всеки 
един от кандидатите чрез  писане на еднотипен текст от 1 000 знака под диктовка 
със скорост, максимално до близка до скоростта на говорене по време на съдебно 
заседание. Всеки знак от прочетения текст, включващ буквите, препинателните 
знаци и паузите, се равняват на една точка, като по този начин максималният сбор 
на точките е броят на знаците, включени в текста, а всеки изпуснат или сгрешен 
знак намалява общия максимален сбор от точки. След като се определи общия брой 
на достигнатите точки от кандидата, след десетицата в числото се поставя 
десетичната запетая, за да може сборът да е равен или по – нисък от 100. След 
написването на текста комисията проверява уменията на кандидата да работи с 
компютър чрез поставяне на десет практически въпроса, верният отговор на всеки 
от които носи по две точки на кандидата.

3. Решаване на тест от 100 въпроса за проверка на писмената грамотност на 
допуснатите до конкурса кандидати. Всяка точка от теста носи по една точка. 
Крайната оценка от втория и третия етап на конкурса е общият сбор от точки 
– максимум 220 точки за всеки отделен кандидат.

За работата си  комисията по провеждане на конкурса съставя протокол, в който 
отразява крайната оценка на кандидатите. Протоколът с крайното класиране се 
обявява на информационното таблото до входа на сградата и на електронната стра-
ница на РС Котел веднага след изготвянето му. В тридневен срок от приключване на 
конкурса комисията  представя протокола и всички документи на класираните кан-
дидати на Административния ръководител – председател на Районен съд Котел.         

4. Със спечелилия кандидат ще бъде сключен договор за неопределено време. 
Кандидатите попълват молба, декларации и автобиография по образец, които 

могат да получат в стая № 9 в сградата на Районен съд Котел или да ги изтеглят 
от електронната страница на съда. Подаването на молбите се извършва лично от 
всеки кандидат или от пълномощник, изрично упълномощен с това право с пълно-
мощно с нотариална заверка на подписа. На тяхно разположение е и длъжностната 
характеристика.

Място и краен срок за подаване на документите : до 30 дни след публикуване на 
обявата на адрес град Котел, Районен съд, ул. “Раковска” № 58, стая № 9. Канди-
датите могат да се обръщат за повече информация на телефони : 0453 / 4 24 76 и 
0453 /4 20 04.  

Проект № BG161PO003-2.1.04-0489, “Технологична модернизация посредством 
закупуването на обработващ център с ЦПУ за „Бул-Арт” ЕООД” се изпълнява с 

финансовата подкрепа на
Европейския съюз и Република България

Европейски фонд за регионално развитие
Оперативна програма “Развитие на конкурентноспособността на българската 

икономика 2007-2013”
     Процедура: BG161PO003-2.1.04: “Технологична модернизация 

в малки и средни предприятия”

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ  НА  ПРОЦЕДУРА  ЗА  ОПРЕДЕЛЯНЕ  НА  ИЗПЪЛНИТЕЛ  

На основание чл.1, ал.1 и чл. 7 от Постановление № 55 на МС от 12 март 
2007 г. за условията и реда за определяне на изпълнител от страна 
на бенефициенти на договорена безвъзмездна финансова помощ от 
Структурните фондове на Европейския съюз и от Програма ФАР на Ев-
ропейския съюз,

„БУЛ–АРТ” ЕООД

със седалище в гр. Габрово и адрес на управление: ул. „Никола  Вой-
новски” ,  № 101,  тел.: +359 66 808566, факс: +359 66 809553, e-mail: sales@
bulart-bg.com, лице за контакт: Иван Илиев, на длъжност Управител, 
тел.: + 359 888 325 911

в качеството си на бенефициент по Договор за безвъзмездна финан-
сова помощ №  ТММ-02-33/17.07.2009 г.обявява процедура за определяне 
на изпълнител – открит избор с обект : „Доставка, монтаж, пускане в 
експлоатация и обучение на персонала за работа с обработващ център 
с ЦПУ”.

Пояснителният документ и документацията за провежданата про-
цедура могат да се получат на адрес: гр.Габрово, ул.”Никола Войновски”   
№ 101 всеки работен ден      от 09.00ч. до 18.00ч.  

Пояснителният документ е публикуван и на следния интернет адрес 
(в случай, че има такъв): www.ibsme.org 

Оферти се подават на адрес: гр. Габрово, ул. „Никола Войновски”  № 
101 до 17.00 ч. на  18 октомври 2010 г.

                                                                                                               
 “Този документ е създаден с финансовата подкрепа на Опера-

тивна програма „Развитие на конкурентоспособността на бъл-
гарската икономика”, съфинансирана от Европейския съюз чрез 
Европейския фонд за регионално развитие. Цялата отговорност 
за съдържанието на документа се носи от „Бул-Арт” ЕООД  и при 
никакви обстоятелства не може да се приема, че този документ 
отразява официалното становище на Европейския съюз и Догова-
рящия орган.”

За допълнителна информация  и заявки: тел.02/4395 853, e-mail: reklama@pari.bgЦена за публикация:  0.66 лв./колон мм/ без ДДС
КОРПОРАТИВНИ СЪОБщЕНИЯ И ОБЯВИ НА ДЪРжАВНИ ИНСТИТУЦИИ

УВЕДОМЛЕНИЕ

За резултатите от отправено търгово предложение от Балкантурист Елит АД 
към акционерите на „Гранд хотел Варна” АД 

На основание чл. 157 от ЗППЦК и чл. 37 от Наредба № 13 на КФН, Ви уведомяваме, че 
резултатите от отправеното от Балкантурист Елит ЕАД търгово предложение 
към акционерите на „Гранд хотел Варна” АД са следните: 

− Дружество, обект на предложението: „Гранд хотел Варна” АД
ISIN код: BG11GRVAAT11
− Предложител: Балкантурист Елит ЕАД
− Упълномощен инвестиционен посредник: “Първа Финансова Брокерска Къща” 

ООД
− Брой  физически лица приели предложението: 176 лица /15 544 бр. акции/;
− Брой юридически лица приели предложението: 4 лица /30 479 бр. акции/;
− Предлагана цена за една акция: 8.88 лв.
Търговият предложител е достигнал пряко и непряко 95 на сто от гласовете в 

общото събрание на публичното дружество и в тази връзка моля да имате предвид 
условията и реда, при които е възможно да бъдат осъществени правата по чл. 157а 
и чл. 157б ЗППЦК.

Съгласно чл. 157а от ЗППЦК, ако в резултат на търговото предлагане, отправено 
до всички акционери с право на глас, търговият предложител придобие най-малко 
95 на сто от гласовете в общото събрание на дружеството – обект на търгово 

предложение, същият има право в тримесечен срок от крайния срок на търговото 
предложение да изкупи акциите с право на глас на останалите акционери без да е 
необходимо тяхното съгласие на цена по-голяма или равна на цената по търговото 
предложение. Предложението за изкупуване се одобрява от комисията. Акционери-
те са длъжни да продадат своите акции на предложителя  в едномесечен срок от 
публикуване на предложението, без да е необходимо тяхното съгласие. Акциите, 
които не са продадени в този срок, се смятат собственост на предложителя към 
момента на изтичане на срок. В този случай дружеството може да престане да 
бъде публично предвид осъществяване на хипотезата на чл. 119, ал. 1, т. 4 ЗППЦК. 

Съгласно чл. 157б от ЗППЦК, ако в резултат на търговото предлагане, търгови-
ят предложител придобие най-малко 95 на сто от гласовете в общото събрание 
дружеството-обект на търгово предложение (пряко, чрез свързани лица или не-
пряко в случаите по чл. 149, ал. 2 ЗППЦК), всеки акционер има право да изиска от 
търговия предложител да изкупи неговите акции с право на глас в тримесечен срок 
от крайния срок на търговото предложение на цена по-голяма или равна на цената 
по търговото предложение. Искането трябва да бъде в писмена форма и да съдър-
жа данни за акционера и притежаваните от него акции. В този случай търговият 
предложител е длъжен да изкупи акциите в срок 30 дни от получаване на искането.

Подробна информация относно условията и реда за осъществяване на правата 
по чл. 157а и чл. 157б ЗППЦК е разписана в Глава втора „а” от Наредба № 13 на КФН.

Цената, определена в съответствие с чл. 44б от Наредба № 13, е: 8.88 лв. 
Подробна информация относно определяне на цената в съответствие с норма-

тивните изисквания е изложена в търговото предложение.

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Цените на основните 
ресурси тръгнаха нагоре, 
след като индикаторът на 
индустриалното произ-
водство в Китай през 
септември (PMI) се пови-
ши до 52.9 пункта. През 
август той беше 51.9. За 
инвеститорите и анали-
заторите този индекс е от 
голямо значение и влияе 
пряко върху цената на 
петрола и на основните 
метали, чийто най-голям 
пазар е именно азиатска-
та държава.

Достигнатата стойност 
на PMI е най-високата за 
последните пет месеца. 
Когато стойността на 
този измерител е над 50 
пункта, означава, че ин-
дустриалното производ-
ство на дадената страна 
се разраства, а колкото 
е по-голяма, толкова 
по-бързи са темповете на 
растеж.  Добрите стой-
ности на индекса бяха 

Суровините поскъпнаха след новините от Китай
подкрепени сериозно от 
обещанието на китай-
ското правителство да не 
спира изпълнението на 
всички финансирани от 
държавата строителни 
проекти. 

Като допълнителна по-
мощ на цената на суро-
вините дойдоха данните, 
изнесени по-рано тази 
седмица за печалбата на 
индустриалните компа-
нии, както и за продаж-
бите на автомобили в 
страната. От тях става 
ясно, че тези компании 
са постигнали 55% ръст 
при печалбата през 
първите осем месеца на 
годината спрямо същия 
период на 2009 г. 

Китайската асоциация 
на автомобилопроизво-
дителите също зарадва 
инвеститорите, като 
обяви, че продажбите на 
автомобили през август 

са се увеличили за първи 
път през последните пет 
месеца, а за втора поред-
на година продажбите в 
Китай надминават тези в 
САЩ.

Американският лек 
суров петрол с доставка 
през ноември поскъпна 
с 0.46% до 76.53 USD/б, 
с което бяха компенси-
рани загубените 0.44% 
на предходната сесия. 
Добрите показатели на 
китайската икономика се 
отразиха добре и върху 
основните метали. Сред 
най-добре представилите 
се бяха калаят и медта, 
чийто най-голям пазар е 
именно Китай. 

При първия повишени-
ето достигна 1.47% до 
24 350 USD/т, a вторият 
поскъпна с 0.89% и по 
този начин премина пси-
хологическата граница 
от 8000 USD/т.

Американ-
ският лек 

суров петрол с 
доставка през 
ноември поскъпна 
с 0.46% до 76.53 
USD/б

петролът и цветните метали спечелиха най-мно-
го от добрите икономически показатели на пекин
▶

Снимка bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8016,5 8002
Калай LME USD/т 24350 24250
Олово LME USD/т 2254,5 2287,75
Цинк LME USD/т 2189,5 2213
Алуминий LME USD/т 2276,75 2320
Никел LME USD/т 23197 23041
Алуминиева сплав LME USD/т 2220 2220

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1307,6 1308
Сребро LME USD/тр.у. 21,76 21,81
Платина LME USD/тр.у. 1645,5 1649
Паладий LME USD/тр.у. 563 566
Родий LME USD/тр.у. 2275 2275

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 76,3 77,66
Брент ICE USD/б 78,93 79,18
Газьол ICE USD/т 679,25 680
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,94 4,16
Бензин 95 NYMEX USD/т 702 -
Нафта NYMEX USD/т 696 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 244,35
Царевица Yellow CBT USD/т 191,61
Ечемик Feed ASX USD/т 253,87
Памук No.2 NYBOT USD/т 2250,88
Какао  NYBOT USD/т 2832,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4136,90
Соя No.2 ICE USD/т 400,59
Захар White NYSE LIFFE USD/т 626,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 30.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,39712 0,00129
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,41326 -0,07227
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,39922 -0,00816
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47110 -0,00255
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,14893 -0,02289
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,96024 0,01552
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62468 -0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,26947 -0,03191
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,85199 -0,02087
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68050 -0,00045
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,08249 0,04586
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,60958 -0,01287
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,19841 -0,01921
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71790 -0,00956
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26021 -0,00570
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75780 0,00233
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,15422 -0,00416
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,65785 -0,04706
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,45491 0,00000
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06364 -0,00296
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,27325 -0,02717
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,92119 0,00222
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57504 -0,00697
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,72737 -0,02556
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,13647 0,01610
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,09179 -0,00835
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71750 -0,03404
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,86946 0,00647
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,43695 -0,01612
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,06531 -0,00475
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1882,27000 7,73000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 30.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

28.09.2010	г.

158,01 157,24 156,47 156,09 154,16 154,16   
12,05 12,00 11,94 11,91 11,76 11,76   
85,57 85,16 84,74 84,33 83,08 83,08   
100,67 100,18 99,69 99,21 97,74 97,74   
766,68 762,96 759,24 755,52 744,35 744,35   
168,45 167,65 166,85 166,05 160,43 160,43   
79,01 78,63 78,25 77,87 75,97 75,97   
153,55 152,81 152,07 151,33 147,64 147,64   
297,85 296,44 295,02 293,60 283,67 283,67   
199,01 198,06 197,11 196,16 189,53 189,53   
232,45 231,34 230,24 229,13 221,38 221,38   
79,49 79,11 78,73 78,35 75,70 75,70   
238,29 237,15 236,02 234,88 226,94 226,94   

до	15.00	ч.	на	27.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	29/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,203899 € 1,227977 € 1,197880
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,891254 € 0,909079 € 0,886798

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,851506 € 0,868536 € 0,847248

Цените са валидни за поръчки, подадени на 24/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	30/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,141234  лв. 1,141234  лв. 1,141234 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 30/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	29.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0276	лв. 1.0123	лв. 	1.0225	лв. 	1,31	% 2,10	%

Сентинел	-	Рапид 1,1807	лв. 	1,1807	лв. 	3,05	% 4,15	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	28	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7697 4.7935 4.9605 4.7697  4.6743   -7.37% 15.17% -9.90% -24.06% 21.01.2008
фонд в акции 6.8249 6.8590 7.0979 6.8249  6.6884   -3.65% 14.03% -3.67% -13.26% 23.01.2008
високодоходен 10.1491 10.3013 10.5551 0.0000  0.0000   0.89% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1996    2.1996    -11.74% 28.10% -20.09% -56.88% 12.11.2007
балансиран 2.6075    2.6075    -12.34% 24.72% -19.64% -50.35% 12.11.2007

паричен пазар 11.3018  11.2962  11.2793 11.2906 11.2906 11.2962 5.16% 0.12% 7.02% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8212  10.7674  10.6597 10.7136  0.0000 0.54% 3.46% -0.73% 3.86% 06.10.2008
фонд в акции 10.0618  10.0117  9.8615 9.9116  0.0000 -2.61% 8.09% -4.74% 0.06% 06.10.2008
             
балансиран 13.5891    13.4546    0.25% 5.36% -1.03% 6.38% 14.12.2005
фонд в акции 8.0160    7.9366    -5.25% 9.93% -14.13% -4.38% 01.03.2006
фонд в акции 4.7483    4.7013    -19.68% 11.96% -20.64% -16.23% 21.06.2006
фонд в акции 7.5789    7.3582    -7.10% 12.29% -3.11% -10.94% 05.02.2008
фонд в акции 11.2194    10.8926    6.15% 12.80% 8.86% 3.28% 05.02.2008
паричен пазар 12.0598    12.0598    6.30% 0.13% 8.70% 8.39% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.7232    81.4372  81.7232  -1.46% 1.97% -5.85% -4.74% 20.11.2006
фонд в акции 47.9176    47.6780  47.9176  -8.04% 3.17% -16.10% -13.56% 20.11.2006
фонд в акции 63.0740    62.7586  63.0740  -8.51% 4.56% -10.65% -12.36% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.8553    96.3983    -5.39% 3.30% -4.73% -0.80% 04.01.2007
балансиран 78.9135    77.7387    -5.43% 2.25% -6.14% -7.43% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31301    1.31039    5.04% 0.79% 6.68% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.07952    1.07306    0.02% 4.19% -2.47% 1.53% 01.12.2005
фонд в акции 0.75243    0.74126    -3.74% 8.56% -10.16% -6.22% 01.03.2006
фонд в акции 0.74502    0.74056    1.50% 2.55% 2.76% -10.94% 07.03.2008
ниско рисков 1.04942    1.04628    2.30% 0.39% 3.58% 3.36% 07.05.2009

балансиран 100.4204    99.4212    -2.74% 6.72% -6.81% -0.02% 07.12.2005
балансиран 105.8947    104.8411    -3.98% 5.60% -8.43% 1.15% 06.03.2006
фонд в акции 85.3064    84.0364    -5.83% 9.68% -12.22% -1.72% 20.06.2005
паричен пазар 122.4051    122.4051    6.55% 0.53% 7.68% 7.17% 31.10.2007
ниско рисков 93.8303    93.4554    3.93% 2.60% -0.94% -2.41% 01.02.2008
ниско рисков 106.6242  106.5177  106.1981  106.5177  4.00% 1.02% 5.12% 5.18% 01.07.2009

балансиран 4.6882     4.6602     -4.66% 7.39% -9.20%*** 4.65% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9423  0.9377  0.9353   0.9307     -11.45% 13.37% -19.51%*** -5.09% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7314     17.6078     -5.34% 7.23% -9.65% 10.04% 28.09.2004
фонд в акции 11.0268    10.8734     -9.65% 10.27% -18.61% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2040     1.1862     -7.07% 12.44% -8.44% 1.93% 10.05.2004
фонд в акции 0.7602     0.7490    8.96% 21.33% 14.91% -6.99% 04.10.2006
фонд в акции 1.0022     0.9874    14.30% 22.37% 9.02% -0.44% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.1427  129.9482  129.6888    2.96% 3.25% 4.68% 6.07% 04.05.2006
балансиран 14.3113  14.3113  14.1696    -4.90% 8.23% -8.34% 2.02% 17.12.2004
фонд в акции 0.7304  0.7233  0.7161    -2.52% 15.37% -10.12% -7.30% 04.05.2006
             
балансиран 787.7388    781.8455    1.01% 5.74% 4.53% -8.96% 09.05.2008
фонд в акции 707.1392    701.8489    -0.26% 7.10% 4.15% -12.32% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3513    11.3513    4.43% 1.33% 5.73% 2.75% 30.01.2006
балансиран 120.3467    120.3467    0.27% 5.33% -2.63% 2.24% 30.01.2005
фонд в акции 6.8309    6.8309    -3.02% 10.50% -10.42% -7.84% 30.01.2006
фонд в акции 10.0840    10.0840    0.15% 2.31% 0.38% 0.50% 30.01.2009

фонд в акции 8.6890    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5112  0.5087  0.5062    -2.88% 7.26% -7.39% -21.06% 19.11.2007
балансиран 0.7389  0.7363  0.7337    -1.02% 3.31% -2.28% -10.16% 19.11.2007
ниско рисков 0.9955  0.9940  0.9925    3.23% 1.10% 4.59% -0.21% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2658  1.2639  1.2620   4.51% 0.25% 6.51% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2881  1.2842  1.2803   5.09% 0.92% 7.60% 5.66% 16.03.2006
балансиран 0.8678  0.8643  0.8608   -0.20% 3.32% -1.68% -3.16% 16.03.2006
фонд в акции 0.6384  0.6352  0.6320   -5.39% 6.01% -8.79% -9.51% 16.03.2006
балансиран 0.7228  0.7199  0.7170   -5.30% 4.13% -7.57% -11.75% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0331  1.0331  0.9814   N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1807    1.1807   3.05% 0.12% 4.15% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0276   до 90 дни  над 90 дни  1.31% 3.52% 2.10% 0.34% 12.09.2005
    1.0123  1.0225      

балансиран 7.5634    7.5634   -7.92% 10.03% -10.17% -5.91% 01.03.2006
фонд в акции 6.5592    6.5592   -6.44% 9.32% -12.10% -8.79% 01.03.2006
фонд в акции 2.9599    2.9599   5.54% 15.76% 8.02% -29.47% 05.04.2007
консервативен 10.4996    10.4996   0.68% 1.79% 1.80% 2.75% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7733 0.7695 0.7676 0.7619 0.7619 0.7657 0.7467 5.00% 12.22% -0.17% -6.05% 22.05.2006
фонд в акции 0.4242 0.4221 0.7676 0.4179 0.4179 0.4200 0.4095 1.68% 15.92% -4.04% -22.55% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.3579  105.0512  104.2673   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 320.7534    320.2723    2.78% 0.39% 4.08% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.3408    13.2741    2.85% 2.50% 3.22% 6.24% 27.12.2005
балансиран 12.1591    12.0375    1.06% 5.26% -0.70% 4.19% 27.12.2005
фонд в акции 8.5570    8.4714    -0.76% 11.26% -5.53% -3.07% 07.09.2005
балансиран 21.0083    21.0083    3.59% 4.09% 3.45% 1.67% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.5230    6.4904    -3.61% 5.20% -8.98% -12.05% 01.06.2007
балансиран 7.9023    7.8628    -2.95% 5.14% -7.17% -6.83% 01.06.2007
консервативен 11.6603    11.6312    7.24% 2.95% 9.44% 5.05% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1835    1.1599    -3.26% 5.05% -5.89% 4.27% 18.09.2006
балансиран 1.0415    1.0311    -1.13% 3.40% -1.41% 1.78% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3596 1,3597 1,3643 1,3566
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8609 0,8610 0,8631 0,8571
ЯПОНСКА йЕНА JPY 113,7500 113,7700 114,1900 113,4900
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3283 1,3285 1,3349 1,3239
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,9756 7,9795 7,9940 7,9358
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,1812 9,1844 9,1929 9,1342
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3959 1,3964 1,4007 1,3950
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4018 1,4023 1,4051 1,3994
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 275,9500 276,3500 277,4500 275,5200
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5600 24,5860 24,6410 24,5370
РУСКА РУБЛА RUB 41,3519 41,4046 41,4755 41,2334
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9712 3,9744 3,9780 3,9612

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 29.09.2010 г.

N/A 13.5209 12.3840 8.7153
321.8760 N/A 12.3415 8.6854
323.4798 13.4075 N/A 8.6426
323.4798 13.4075 12.2807 N/A

Piraeus	Funds Цени за дата 28.09.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,7846 6,5372

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5957 0,5740

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,4445 2,3963

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,3112 8,9496

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,0514 9,7566

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3945 10,1897

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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пРиложение

нови производства 
дават тласък на регионa

Две нови производства 
ще дадат тласък на ико-
номическото развитие 
на Старозагорски регион 
през следващите години 
и ще променят облика 
му. Заедно със старта 
на новата електроцен-
трала на AES в региона 
ще стартира и първото 
по рода си в страната 
производство на елек-
тромобили. 

Проектите 
ТеЦ “ей и ес гълъбово” 
навлиза в заключителна-

та си фаза и се подготвя 
за въвеждане в търговска 
експлоатация. Успяхме 
да подадем първите ме-
гавати към национална-
та електрическа мрежа, 
което е значимо събитие 
за нас, казва изпълнител-
ният директор на центра-
лата Рой Рийд. До края на 
годината в Стара Загора 
ще стартира и производ-
ство на електромобили. 
още в края на 2010 г. 
трябва да бъдат произ-
ведени няколко пилот-
ни автомобила на ток от 

двата вида - двуместен и 
триместен модел. количе-
ството на произведените 
автомобили ще зависи от 
търсенето на пазара. же-
ланието на инвеститора е 
на по-късен етап да изгра-
ди и технологичен център 
в Стара Загора, в който 
ще бъдат инвестирани 
милиони евро. В новия 
завод за електромобили 
ще работят  мижду 300 и 
500 души.

Общините
Старозагорска област 

отново се нарежда сред 
областите с най-ниска 
безработица в Бълга-
рия. най-малко са реги-
стрираните безработни 
в община Стара Загора 
- 5.44%. община Стара 
Загора има и най-голям 
принос в усвояването 
на евросредствата. Със 
стартиралите европей-
ски проекти на стойност 
60 млн.лв. за 2009 г. 
Старозагорски регион 
се нарежда на първо 
място сред областите от 
Югоизточния  район на 

България. Все още оста-
ва висока безработицата 
в общините николаево, 
Братя Даскалови, гур-
ково.

Инвестициите 
община Чирпан е на път 
да даде ход на  чуж-
дестранна инвестиция  
в размер на 150 млн.
EUR за изграждане на 
голям логистичен цен-
тър. С икономическата 
криза се справя успеш-
но и община гурково. 
предприятията в гурко-

во разширяват външните 
си пазари и не само че 
не съкращават, но нае-
мат нови хора. пример 
за успешно справяне с 
икономическата ситуа-
ция е предприятието за 
производство на метал-
ни опаковки “Булметал” 
ооД. 

община павел баня ус-
пешно разива балнеоту-
ризма и посреща 30 000 
туристи годишно. В сър-
цето на Розовата долина 
отвориха врати модерни 
SPA комплекси. 

Реклама:
мария джурджина
mdjurdjina@pari.bg
tel. 4395 891

пред финализиране е най-голямата инвестиция в енергетиката 
на България - изграждането на ТеЦ “ей и ес гълъбово”

Успяхме да подадем първите мегавати към националната електрическа мрежа, което е значимо събитие за нас, казва директорът на ТЕЦ “Ей И Ес Гълъбово” Рой Рийд ▶
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Господин Николов, 
наскоро на заседание на 
Регионалния съвет за 
развитие на Югоизточ-
ния район стана ясно, че 
в Старозагорска област 
усвояването на средства 
по европейските програ-
ми е три пъти по-добро в 
сравнение с останалите 
области. На  какво се дъл-
жат тези  резултати?

- Темповете на усво-
яване на средства по 
европрограмите зависят 
от комплекс от фактори. 
Те включват целия про-
цес от добрата работа по 
подготовката на проек-
тите за кандидатстване 
по различни оперативни 
програми до създаването 
на добра организация за 
успешната им реализа-
ция. Очевидно е налице 
и изчистване на процеса 
откъм субективни фак-
тори, които се опитват 
да влияят на процеса в 
своя полза. По принцип 
обаче смятам, че е необ-

▶ ходима промяна в посока 
на създаване на равен 
достъп до еврофондовете 
и справедлив подход при 
разпределянето на сред-
ствата. Имам предвид, че 
малките общини нямат 
възможност да участват в 
усвояването на средства-
та от Европейския съюз, 
защото не са включени 
в групата на „градските” 
общини. От друга страна 
съгласно приетите на-
редби по Програмата за 
развитие на селските ра-
йони те не получават точ-
ки заради броя жители. 
Считам, че този подход 
трябва да бъде променен. 
Но като цяло е важно, 
че тенденцията на ниско 
ниво на усвояване на ев-
росредствата, наследена 
от предишното правител-
ство, вече е променена в 
положителна посока.

През 2009 г. Староза-
горска област е усвоила 
няколко пъти повече сред-
ства по европейските про-

▶

грами в сравнение с 2008 
г. Означава ли това, че сме 
работили по по-мащабни 
проекти в сравнение с 
миналата година? 

- По петте оперативни 
програми – “Околна сре-
да”, “Регионално разви-
тие”, “Административен 
капацитет”, “Развитие 
на човешките ресурси” и 
“Конкурентоспособност”, 
по които се работи в об-
ласт Стара Загора за 2009 
г., са усвоени почти 60 
млн. лв. При размер от  
15 972 907.69 лв. за 2008 г. 
това е почти четири пъти 
ръст. Най-много средства -  
35 809 983.29 лв., са ус-
воени по ОП „Развитие на 
Конкурентоспособността 
на българската иконо-
мика” и ОП „Регионално 
развитие”, където са усво-
ени  11 028 039 лв. След-
ват ОП „Околна среда” с  
8 562 800 лв., ОП „Адми-
нистративен капацитет” 
- с 2 712 113 лв., и ОП 
„Развитие на човешките 

Резултатите нареждат 
региона на челно място в 
Югоизточния район

Старозагорска област спечели         европейски проекти за 60 млн. лв.

▶ С реализирането  на втори пътен възел с автомагистрала “Тракия” ще се постигне балансирано териториално и икономическо 
развитие на града и националната пътна инфраструктура в района, казва областният управител Йордан Николов

ресурси” с 1 104 241 лв. 
Старозагорска област 

получи обещание от пра-
вителството, че до края 
на 2011 г. ще има отделен 
проект за изграждането 
на втори подход към АМ 
“Тракия”. Какви възмож-
ности ще даде този подход 
за развитието на Староза-
горска област?

- Булевард „Патриарх 
Евтимий” на практика е с 
изчерпана пропускателна 
способност, тъй като ця-
лото входящо и изходящо 
движение от всички съ-
ществуващи подходи към 
града се концентрира по 
една от най-натоварените 
улици на Стара Загора. 
Няма възможности за 
разширение, връзките са 
силно затруднени, буле-
вардът преминава над жп 
линия, както и по мост с 
недостатъчни габарити. 

Влизащият в града по-
ток от юг преминава през 
промишлената зона, при 
което този участък на 
булеварда е основният 
носител на товарното 
движение и на масовия 
транспорт, свързани с 
промишлеността. В мо-
мента това е и най-на-
товареният участък от 
уличната мрежа в града, 
особено в пиковите ча-

▶
сове, когато хората се 
прибират или отиват на 
работа. Възможностите 
за увеличаване на про-
пускателната способност 
на това направление се 
изчерпват само с органи-
зационни мероприятия, 
които на този етап са 
крайно неефективни.

Изграждането на втори 
подход е крайно необхо-
дим с оглед на това, че 
ще облекчи значително 
транспортното натовар-
ване в града. Освен това 
голяма част от транзит-
ния поток след постро-
яването на втория пътен 
възел ще се изнесе извън 
Стара Загора. 

Считам, че с реализира-
нето на втори пътен възел 
с автомагистрала “Тра-
кия” ще се постигне ба-
лансирано териториално 
и икономическо развитие 
на града и националната 
пътна инфраструктура в 
района.

Предвид обществената 
значимост на проблема и 
вземайки под внимание 
устойчивото развитие на 
област Стара Загора, в то-
ва число подобряване на 
екологичното  състояние 
и нормалното функциони-
ране на транспортно-ко-
муникационната  система, 

ни блока, докато горивният 
процес се стабилизира, се 
използва газьол. Тенден-
цията е постепенно да се 
премине към изгаряне само 
на лигнитни въглища. Към 
настоящия момент блок 1 
работи 100% на въглища 
за разлика от работата по 
време на пусковите пери-
оди. По време на работа на 
максимален товар ще кон-
сумираме около 1000 тона 
лигнитни въглища на час.

Още един успех за от-
белязване е успешното 
въвеждане в търговска 
експлоатация на  съоръ-
жението за депониране на 
отпадъци. Строителството 
и експлоатацията на депо-
то е в пълно съответствие 
с европейските изисквания 
и най-добрите налични 
техники и технологии.  

Технология 
ТЕЦ “Ей И Ес Гълъбово” 
използва най-модерната 
технология за екологично 
чисто изгаряне на въгли-
ща. Едно от уникалните ни 
предимства е фактът, че но-
вата централа е с нулевото 
заустване на отпадна вода. 
Промишлените води се ре-
циклират, а дъждовната во-
да се събира и пречиства в 
специален резервоар и след 
обработка се използват от-

ново в производствения 
процес.

Друга характерна осо-
беност на централата е 
сероочистващата инстала-
ция, която няма байпас. 
Това означава, че ако серо-
очистващата инсталация 
спре да работи по някаква 
причина, централата също 
ще спре работа, докато 
се елиминира проблемът. 
Енергийните блокове са в 
абсолютно съответствие с 
изискванията на Директива 
2001/80 за емисиите на оп-
ределени замърсители във 
въздуха. Блоковете имат и 
други предимства: напри-
мер възможността бързо 
да се променя натоварва-
нето на всеки един от тях 
в диапазон от 40 до 100% 
в зависимост от нуждите 
на националната електри-
ческа мрежа. 

Социална 
отговорност
Ръководството на ТЕЦ „ЕЙ 
И Ес Гълъбово” подписа 
споразумение за сътрудни-
чество с община Гълъбово, 
според което фирмата се 
ангажира да изпълни соци-
ални проекти на стойност 
8.4 млн. лв. през следва-
щите 5 години. Част от тези 
средства - 1 млн. EUR, ще 
бъдат използвани за ремонт 

на главната пътна артерия 
на град Гълъбово, който се 
очаква да започне до ме-
сец. С останалата сума “Ей 
И Ес” ще продължи да из-
вършва инфраструктурни, 
образователни, социални, 
културни и други дейности 
за устойчиво развитие от 
програмата за Корпоратив-
на социална отговорност на 
компанията. 

Споразумението за съ-
трудничество е позитивно 
събитие за двете страни, 
подписали документа, но 
най-важният фактор е, че 
това споразумение ще бъ-
де от полза на местната 
общност и ще допринесе за 
развитието на град Гълъбо-
во и региона.

“Ей И Ес” започна да 
реализира програмата за 
Корпоративна социална 
отговорност с началото на 
строежа на централата. 
Компанията завърши ус-
пешно множество проекти 
в различни сфери, включи-
телно и с инфраструктурна 
и техническа насоченост. 
Тя предостави система за 
автоматично дозиране на 
хлор в питейната вода на 
града, което разреши дъл-
гогодишен проблем на жи-
телите на община Гълъбо-
во, възложи разработване-
то проект за почистване на 

река Соколица, включващ 
техническите мерки, це-
лящи предотвратяване на 
наводнения в с. Обручище, 
инсталира нова автобусна 
спирка в с. Обручище и 
много други. 

Разработени са също 
и проекти в сферата на 
образованието, здраве-
опазването, културния и 
социалния живот. Съгласно 
сключения в средата на 
август договор с Минис-
терството на вътрешните 
работи компанията се анга-
жира да закупи и предоста-
ви на Районно управление 
“Пожарна безопасност и 
спасяване“ в гр. Гълъбово 
два нови противопожарни 
автомобила – гасителен и 
аварийно спасителен, като 
същевременно ще обнови 
съществуващите и изгради 
нови гаражни помещения. 
Споразумението предвиж-
да също закупуване на  тех-
ническо оборудване, но 
най-голямата придобивка 
е увеличаването на броя на 
хората, които ще работят 
в местната пожарна с 19 
нови служители. В замяна 
на това РУ ПБС – Гълъбово  
наред с противопожарното 
обслужване на община Гъ-
лъбово  ще обезпечава и 
пожарната безопасност на 
ТЕЦ “ЕЙ И ЕС Гълъбово”. 

Новата ТЕЦ “Ей И Ес Гълъбово” е 
във финалния етап на въвеждане 
в търговска експлоатация 

▶ Ще продължим да изпълняваме социалните си анга-
жименти към община Гълъбово, казва директорът на 
ТЕЦ “Ей И Ес Гълъбово” Рой Рийд 

Новата ТЕЦ “Ей И Ес Гъ-
лъбово” се намира в по-
следната фаза - тестове на 
проекта, преди да започне 
търговска експлоатация. 
През тази фаза ние сме в 
паралел с електроенергий-
ната система и осъщест-
вяваме трансфер на елек-
тричество към мрежата на 
НЕК, казва директорът на 
централата Рой Рийд. Пър-
ви блок постигна работа на 
номинален товар в среда-

та на септември. Наскоро 
осъществихме паралел с 
електопреносната мрежа 
и на блок 2. В момента 
се извършват тестове и 
настройки. Очакванията 
на ръководството са блок 
2 да бъде въведен в екс-
плоатация в най-близко 
бъдеще.

Пуск  
В началото на процеса на 
тестване на двата енергий-



стара загора    клуб предприемач    19    
Четвъртък 30 септември 2010  pari.bg

Старозагорска област спечели         европейски проекти за 60 млн. лв.
считам, че  изграждането 
на пътен възел Стара За-
гора – запад – при преси-
чането на автомагистра-
лата с път Стара Загора 
– Калояновец трябва да 
бъде финализирано.

В края на ноември 
трябва да приключи 
реконструкцията на моста 
на река Тунджа при Бу-
зовград. Какви средства са 
инвестирани в този обект 
и какви проблеми ще 
реши той?

- На 14 юли 2005 г. след 
изпускане на водите на 
яз. “Копринка” част от 
моста на река Тунджа, 
който свързва Казанлък 
и селата от южния район 
на общината и област-
ния град Стара Загора, 
бе срутен. Оттогава бе 
затворена северната 
лента за движение на 
моста, имаше поставе-
на баластра от двата му 
края, която затрудняваше 
видимостта от двете по-
соки и бе предпоставка за 
множество катастрофи. 
Кметът на село Бузовград 
ме сезира със свое писмо, 
че мостът е по-опасен от 
всякога, тъй като е без 
мантинели, с неукрепени 
основи и разрушена на-
стилка. Натоварването бе 

▶

постоянно и денонощно, 
язовирната стена на яз. 
„Копринка” е на няколко 
километра и ако не от 
тежестта, то  при още ед-
но изпускане на язовира 
мостът можеше да бъде 
отнесен. 

Вследствие на пред-
приетите действия от 
страна на областната 
администрация и про-
ведени редица срещи и 
кореспонденция Агенция 
„Пътна инфраструктура” 
включи моста в Аварий-
ната програма за 2010 г. 
и осигури финансиране 
в размер на 800 000 лв. 
Така се сложи край на 
мъчителното петгодишно 
очакване на жителите на 
6 села в община Казанлък 
да бъде ремонтиран опас-
ният мост на Тунджа. Той 
трябва да бъде готов през 
ноември 2010 г.

Какви са възможностите 
за изграждане на туне-
ла под Шипка в близко 
бъдеще?  

- Тунелът под Шипка ще 
се строи с евросредства, 
а не както предвиждаше 
предишният кабинет на 
концесия. 

Проектът е включен 
в Оперативна програма 
“Транспорт” за периода 

▶

2014-2020 г. Към този 
момент е създадена меж-
дуведомствена група за 
оказване на логистич-
на помощ  на Агенция 
“Пътна инфраструктура” 
по подготовката за осъ-
ществяване на законови-
те процедури за изпълне-
ние на инвестиционните 
проекти „Изграждане на 
път III – 5004, обход на 
Габрово” и „Изграждане 
на пътен тунел „Шипка” 
в Шипченския проход”. 
Изготвеният план за 
действие от АПИ, както 
и правилата за работа 
на групата ще се приемат 
на работно заседание 
в МРРБ. Аз и областни-
ят управител на Габро-
во Мариян Костадинов 
участваме в заседанието 
като членове на Коми-
тета по наблюдение на 
дейността на Междуве-
домствената работна 
група. Предварителните 
инвестиционни проучва-
ния за тунела са от 1970 
г. и са актуализирани 
през 2001 г. Страната 
ни е поела ангажимент 
пред ЕС да изгради тази 
връзка, но процедурите 
са започвани и спирани 
през годините заради 
липса на финансиране.

Сашка Панайотова
▶ С реализирането  на втори пътен възел с автомагистрала “Тракия” ще се постигне балансирано териториално и икономическо 
развитие на града и националната пътна инфраструктура в района, казва областният управител Йордан Николов

▶ Придобихме сериозен опит в разработването на 
проектите, казва кметът на община Стара Загора проф. 
Светлин Танчев

Община Стара Загора - сред 
първите по спечелени проекти 

сграда ще осигури ра-
ботни места на хората 
от администрацията, а 
частният партньор ще 
използва другата част от 
сградата при определе-
ни условия. Предстои да 
се реализира проект на 
принципа на публично-
частното партньорство 
и по ремонта на банята 

в курорта Старозагор-
ски минерални бани. Об-
щинското ръководство  
подхожда внимателно 
към публично-частното 
партньорство и счита, че 
на базата на дискусиите 
с институциите ще успее 
да изясни някои неща 
и ще се предпазим от 
грешки в тази посока.

Общинското ръководство ще 
обсъди нова кредитна политика 

на проектите да бъдат 
авансово финансирани 
с една по-висока сума от 
порядъка на 30%. Пред-
стои да бъде реализиран 
най-мащабният проект, 
свързан с подобряване 
и благоустрояване на 
квартал Железник. Про-
ектът е на стойност 8.600 
млн. лв. Общината очак-
ва одобрение и по други 
мащабни проекти.

Бюджет
В условията на иконо-
мическа криза община 
Стара Загора, която е 
една от водещите общи-
ни в страната, успява да 
изпълнява бюджет, съо-
бразен с икономическата 
ситуация в страната. За 
първите шест месеца на 
2010 г. събираемостта 
от данъците и таксите в 
общината е около 51%. 
Актуализацията на бю-
джета, която беше на-
правена през август, бе-
ше наложена преди всич-
ко от намалението на 
средствата, предвидени 
за държавна субсидия. 
Намалихме бюджета с 
около 15%, но се стре-
михме да не засягаме 
средствата, предвидени 
за социални дейности 
и образование, казва 
проф. Танчев. Намалени 
са разходите за издръж-

ка на администрацията, 
както и тези, свързани с 
мероприятия в областта 
на културата и спорта. 
Най-голяма редукция бе-
ше направена в областта 
на инвестициите и стро-
ителството в общината. 
Очакванията ми няколко 
месеца преди края на го-
дината са, че бюджетът 
за 2010 г. ще бъде нор-
мално изпълнен както 
от страна на очакваните 
приходи, така и по отно-
шение на разходната му 
част, казва кметът.

Опитът
Ние сме сред инициа-
торите на идеята да се 
внесе по-голяма ясно-
та в публично-частното 
партньорство. Наскоро 
заедно с община Бур-
гас организирахме кръг-
ла маса на тази тема в 
българския парламент. 
Бяхме едни от първите 
в страната, които стар-
тираха съвместни про-
екти с бизнеса. По този 
начин изградихме тенис 
кортовете на стадиона 
и залата за сесии на об-
щинския съвет на Стара 
Загора. На принципа на 
публично-частното парт-
ньорство ще завършим 
и сградата на админи-
стративно бюро „Изток”, 
казва проф.Танчев. Тази 

За последните три го-
дини община Стара За-
гора е усвоила средства 
по проекти в размер на 
102.173 млн. лв. Една 
част от тези проекти са 
финансирани от държав-
ния бюджет, други са по 
програма ФАР, ИСПА и 
от европейските фон-
дове. От усвоените 102 
млн. лв. спечелените по 
европейските фондове 
средства за последните 
три години са в размер 
на 34.860 млн. лв. При-
добихме сериозен опит 
в разработката на про-
ектите. Успешната ни 
работа в тази посока е 
сред най-силните момен-
ти в управлението ни, 
казва кметът на община 
Стара Загора проф.Свет-
лин Танчев. 

Успехът
През тази година общи-
на Стара Загора успя да 
реализира два проек-
та по ОП „Регионално 
развитие” - ремонта на 
пътя Калояновец –Ловец 
на стойност 2.494 млн. 
лв., както и проекта „За 
децата на Стара Загора 
- с отговорност и лю-

бов” на стойност 5.784 
млн. лв., казва проф. 
Танчев. Общината има и 
завършен проект по ОП 
„Административен капа-
цитет” на обща стойност 
2.368 млн. лв., както и 
проект по програма ФАР 
на стойност почти 2 млн. 
лв., чрез който беше 
изградена индустриал-
ната зона на града. За 
успешната реализация 
на проектите има за-
слуга и добрата работа 
с програма “ФЛАГ”, ко-
ято ни дава възможност 
за ползване на ниско-
лихвени кредити, казва 
кметът. Чрез тях ние на 
практика обслужваме 
всички проекти, които 
сме изпълнили и които 
предстои да изпълним. 
В един момент обаче 
програма “ФЛАГ” може 
да се окаже недостатъч-
на за финансирането на 
всичките ни проекти. 
Обмисляме нова кре-
дитна политика на об-
щината, без да бягаме 
от възможностите, които 
ни предоставя програма 
“ФЛАГ”. Общината раз-
чита и на решението на 
МС от следващата годи-
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 Сертификатите са потвърждение, че Мини Марица-изток се развива според евро-
пейските правила и стандарти, каза изпълнителният директор Тодор Тодоров 
▶

 Мини Марица-изток ЕАД приключи август със 115 % изпълнение на плана по добив на въглища▶

Изпълнението на 
плана по откривка-
та достигна 99%

В деня на миньорския 
празник 18 август се 
състоя тържественото 
връчване на трите сер-
тификата на Мини Ма-
рица-изток по ISO: за 
качество, околна среда 
и здраве и безопасност 
при работа.

Официалното получа-
ване на трите документа 
е в резултат на извър-
шения в дружеството 
ресертификационен 
одит, който се прави 
веднъж на три години.

При официалното връ-
чване управителят на 
ТЮФ Рейнланд – Бъл-
гария инж. Станислав 
Владимиров подчерта, 
че ресертификацията 

е защитено доверие 
и равнище, защото от 
година на година из-
искванията стават все 
по-високи.  

Изпълнителният ди-
ректор на Мини Мари-
ца-изток Тодор Тодоров 
благодари от името на 
компанията за направе-
ната оценка. 

За нас това е преди 
всичко признание за 
добрата ни работа, за 
това че имаме добри 
професионални прак-
тики, които гарантират 
добри резултати. Това 
е и потвърждение, че 
компанията се развива 
според европейските 
правила и стандарти, 
каза Тодоров. 

Персоналът на друже-
ството осъзнава ролята 
и значението на интег-
рираната система за уп-

равление на качеството, 
околната среда и здра-
вословните и безопасни 
условия на работа. 

А висшето ръковод-
ство декларира своята 
лична ангажираност за 
спазване на стандарти-
те ISO 9001:2008, ISO 
14001:2004 и BS OHSAS 
18001:2007,  които га-
рантират добри практи-
ки в най-голямата ком-
пания у нас за открит 
въгледобив.

Мини Марица-изток ЕАД 
приключи месец август 
със 115 % изпълнение 
на плана по добив на 
въглища. На топлоеле-
ктрическите централи 
и брикетната фабрика в 
региона са предоставе-
ни над 1.987 млн. тона 
въглища.

За първите осем месе-
ца на годината са доби-
ти близо 15.4 млн.тона 
въглища и са изкопани, 

транспортирани и на-
сипани 49 732 450 куб.
м земна маса. Правят 
впечатление засилените 
темпове на разкривни-
те работи, водещи до 
наваксване на изоста-
ването през първото по-
лугодие. След края на 
август изпълнението на 
плана по откривка вече 
достигна 99 на сто. До-
бра традиция и повод за 
вълнение е връчването 

на годишните награди 
за  професионални ус-
пехи в Мини Марица-
изток по случай Деня на 
миньора. Церемонията 
се превръща във важен 
акцент от празничната 
програма. 

Тази година добивните 
участъци в рудниците 
„Трояново-3” и „Тро-
яново-север” и участък 
„ЖП транспорт” в рудник 
„Трояново-1” заеха при-

зовите места. 
Грамотите за постиже-

нията бяха връчени от 
изпълнителния директор 
на дружеството Тодор 
Тодоров пред лика на 
покровителя на миньор-
ския труд св. Иван Рил-
ски.

Независимо че лятото 
е сезонът на мащабните 
ремонтни работи, всички 
дейности от бизнес пла-
на се извършват според 

предварителните гра-
фици.

Трендът, посоката на 
дружеството, както и уп-
равленската философия 
в Мини Марица-изток са 
изцяло променени. Пред-
приятието се развива с 
положителни финансови 
резултати, което е след-
ствие от стратегията за 
устойчиво развитие на 
компанията. 

За първото полугодие 

на 2010 г. нетната пе-
чалба на Мини Марица-
изток е в размер на 5.723 
млн. лв. За сравнение 
трябва да се отбележи, 
че за първото полугодие 
на 2009 г. е отчетена 
нетна загуба в размер на 
19.316 млн. лв. На фона 
на постигнатите успехи 
планираната в началото 
на година печалба от 
7.4 млн. лв. е напълно 
постижима. 

Производствени и финансови успехи

В Мини Марица-изток 
се ползват много и раз-
нообразни информаци-
онни решения, които 
са необходими поради 
разнообразните дей-
ности. 

Използваните в ком-
панията програмни 
продукти включват и 
немалък брой техниче-
ски приложения – CAD 
и CAE системи и спе-

Информационни решения 
циализирани приложе-
ния. Те се използват от 
специалисти в различни 
отдели за решаване на 
множество задачи:  ге-
одезически изчисления, 
цифрово моделиране 
на находището, изграж-
дане и поддържане на 
кадастрални карти, кон-
структивни изчисления, 
проектиране, растерно-
векторно конвертиране 
на графична информа-
ция и т.н.

AutoCAD е сред най-
масово използваните 
продукти. С него рабо-
тят активно специали-
сти от няколко отдела. 
Софтуерът улеснява 
подготовката на схеми 
и чертежи за различни 
обекти, машинни час-

ти, далекопроводи и др. 
Лицензите за AutoCAD 
са над 20. Сключен е и 
договор за абонамент-
на поддръжка, така че 
потребителите могат 
да ползват винаги най-
актуалните версии, из-
тъква ръководителят на 
отдел „ИТ” инж. Георги 
Георгиев.

Един продукт, който 
напоследък става все 
по-популярен в компа-
нията, особено сред ге-
олозите и маркшайдери-
те, е Pythagoras – с него 
са оборудвани вече 20 
работни места. 

Сериозно приложе-
ние намира софтуерът 
на Siemens PLM - Solid 
Edge. В механичен отдел 
на компанията конструк-

торите използват пълна-
та функционалност на 
продукта в най-новата 
му версия Solid Edge 
ST2 със синхронна тех-
нология, в комбинация с 
продукта за анализи по 
метода на крайните еле-
менти (MKE) - Siemens 
FEMAP. 

За векторно-растерно 
редактиране на скани-
рани технически черте-
жи и карти се ползва VP 
Hybrid CAD. С продукта 
работят специалистите 
от отдел “Архив” и от 
отдел „Механичен”. По 
един лиценз от про-
грамата е осигурен за 
трите рудника на ком-
панията “Трояново-1”, 
“Трояново-север” и 
“Трояново-3”.
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▶ работни места са 
оборудвани  с продукта 
Pythagoras

Спортни 
успехи 

Осмата национална 
работническа 
спартакиада на 
енергетиците, проведена 
от 15 до 19 септември 
2010 г. в курортния 
комплекс Албена, 
донесе пет първи места 
за Мини Марица-изток 
ЕАД. Организатори 
и тази година са 
Българската федерация 
на енергетиците 
и Българската 
работническа федерация 
”Труд, спорт и здраве”. 

Спортните отбори 
на дружеството 
се включиха в 
надпреварата от 15 
дисциплини – футбол, 
мини футбол, тенис на 
маса, плажен волейбол, 
шахмат – мъже и жени, 
бридж, дартс – мъже 

▶

▶

и жени, теглене на 
въже – мъже и жени, 
плуване, стрийтбол 
– мъже и жени, както и 
лека атлетика. 

И тази година 
спортистите на Мини 
Марица-изток ЕАД 
не изневериха на 
добрите си традиции. 
В дисциплината дартс, 
Ивелин Сотиров от 
рудник „Трояново-
север” пребори 15 
свои конкуренти и 
грабна първото място. 
Светла Николова се 
окичи със златен медал 
за първото място, 
надигравайки 14 свои 
конкурентки.

Мъжкият отбор 
по футбол, както и 
женските отбори по 
шахмат и стрийтбол 
спечелиха  първите 
места и донесоха 
златните медали.

▶

▶

Мини Марица-изток днес

7.4
▶ млн. лв. е 
планираната печалба 
на Мини Марица-изток 
за 2010 г.
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“ТЕЦ Марица Изток 2” ЕАД понижи 
два пъти цената за електрическата 
си енергия на регулирания пазар

националното и европей-
ското законодателство, е 
изграден временен газо-
ход, който свързва блока 
със съществуващата се-
роочистваща инсталация 
на блок 8, което дава 
възможност да работи до 
изграждането на СОИ за 
него и блок 5. Приблизи-
телната стойност на ре-
конструкцията на блок 6 
възлиза на 68.7 млн. лв. 
Модернизацията на тур-
бината бе ангажимент на 
„Тошиба”, фирма „Риск 
Инженеринг” подмени 
стария генератор с нов, 
а рехабилитацията по 
котел 10 бе възложена 
на „Енергоремонт – Гъ-
лъбово”. Всички остана-
ли ремонтни дейности 
бяха дело на персонала 
на “ТЕЦ Марица Изток 
2” ЕАД. В момента се из-
вършва рехабилитацията 
на блок 8 в същия обем. 

Какви са изразходва-
ните и спестени средства 
за ремонтни работи 3 
месеца преди края на 
годината? 

- Към настоящия мо-
мент всички предвиде-
ни планови ремонтни 
дейности за годината 
са завършени. Остава 
единствено работата по 
рехабилитацията на блок 
8, който ще приключи в 
началота на 2011 г. С 
провеждането на поли-
тиката по изпълнение 
на ремонтно-възстанови-
телната дейност от пер-
сонала на дружеството, 
без да се възлагат на 
външни фирми, сигур-
ността на основните и 
спомагателните съоръ-

▶

жения рязко се повиши. 
От една страна, това 
спомага за намаляване 
на разходите, а от друга 
- допринася за повиша-
ване квалификацията на 
персонала. Близо 70% 
от всички ремонти се 
изпълняват със собст-
вен човешки ресурс, а 
средните, текущите и 
аварийните ремонти се 
изпълняват изцяло от 
персонала на центра-
лата. Икономическият 
ефект от тази мярка по 
оптимизация на разходи-
те е намаление на разхо-
дите за ремонти с повече 
от два пъти спрямо съ-
щия период на миналата 
година, като за първите 
осем месеца на 2010 г. 
имаме отчетени разхо-
ди за ремонти 14.178 
млн. лв. при отчетени за 
предходния период на 
миналата година 28.835 
млн. лв., което е с 14.657 
млн. лв. по-малко.

Какъв е размерът на 
собствените средства, 
които  влага централата в 
подобрение, модерниза-
ция и оборудване? 

- Вложените собствени 
средства от централата 
за първите осем месеца 
на 2010 г. в подобре-
ние, модернизация и 
оборудване са в размер 
на 99.779 млн. лв., от ко-
ито по заема от JBIC са 
усвоени 21.127 млн.лв. 
– привлечен капитал, 
платим от дружеството в 
бъдеще време. За цяла-
та 2010 г. са планирани 
110.409 млн. лв. собст-
вени вложения. 

Със собствени средства 

▶

“ТЕЦ Марица Изток 2” 
ЕАД изгради два комина 
с газоходи от най-мо-
дерния GRP материал за 
сероочистващите инста-
лации на блокове 7 и 
8. Отново със собствен 
ресурс бе извършена ця-
лостна модернизация на 
блок 6, която доведе до 
повишаване мощността 
му от 210 на 230 мегавата 
и увеличи живота на обо-
рудването с 25 години. 

Какви са финансовите 
резултати на централата 
за първите осем месеца 
на годината? 

- За първите осем ме-
сеца на 2010 г. “ТЕЦ 
Марица Изток 2” ЕАД ре-
ализира брутна печалба 
в размер на 84.607 млн. 
лв., което спрямо същия 
период на миналата го-
дина бележи пониже-
ние с 36.966 млн. лв. 
Основната причина е в 
по-ниските цени на ел. 
енергията на свободния 
пазар, които отбелязват 
спад с над 10% от тези 
през миналата година, 
при положение че реа-
лизираните количества 
на свободния пазар са с 
над 20% повече спрямо 
същия период на мина-
лата година. Реализира-
ната разполагаема мощ-
ност на НЕК обществен 
доставчик е с 28% по-
малко поради извършва-
ната рехабилитация на 
мощностите. Също така 
спад бележат и цените 
на регулирания пазар.

В същото време вслед-
ствие спазването на еко-
логичните изисквания 
се отчитат по-високи 

▶

разходи за консумати-
ви, като в случая става 
въпрос за варовик за 
сероочистващите инста-
лации в централата.  

Отразява ли се иконо-
мическата криза на лиде-
ра на пазара за елек-
трическа енергия у нас, 
какъвто е ТЕЦ “Марица 
Изток 2”? 

- Икономическата кри-
за засегна потребление-
то на ел. енергия в реги-
онален мащаб (най-вече 
Гърция), което доведе 
до спад на цените на 
регионалния пазар, а 
оттам и до реализиране 
на по-ниски приходи  от 
продажба на електри-
чество и понижение на 
нормата на печалба на 
дружеството. 

За целта в дружеството 
се реализира сериозна 
по своя обхват оптими-
зационна програма с 
цел намаление на опе-
ративните разходи с над 
43 млн. лв. за 2010 г., 
включваща осъщест-
вяване на по-голямата 
част от ремонтната и 
рехабилитационната 
програма със собствени 
средства, прекратяване 
или анексиране на ре-
дица договори и др. Въ-
преки повишената цена 
на въглищата с 14.09%, 
считано от 1.04.2008 г., 
от началото на тази го-
дина “ТЕЦ Марица Изток 
2” ЕАД понижи два пъти 
цената за ел. енергия 
на регулирания пазар. 
От първи януари 2010 г. 
по искане от страна на 
дружеството цената на 
произвежданата от цен-

▶

тралата електроенергия 
бе редуцирана от 65.47 
лв./МВтч на 63.32 лв./
МВтч. От 1.07.2010 г. 
ДКЕВР намали повторно 
общата цена на елек-
троенергията до 62.51 
лв./МВтч. Постигнатата 
висока ефективност след 
извършената рехабили-
тация и предприетите 
мерки за оптимизиране-
то на разходите позволи 
само за 6 месеца цената 
на произвежданата от 
“ТЕЦ Марица Изток 2” 
ЕАД ел. енергия да бъ-
де намалена с 2.96 лв./
МВтч, което носи и своя 
положителен ефект за 
обществото.

Кои са най-належащите 
задачи, които стоят пред 
ръководството на ТЕЦ 
“Марица Изток 2” до края 
на годината?

- Централата е водещо 
предприятие в областта 
на енергетиката и целта 
ни е да запазим тази 
лидерска позиция. Най-
важните задачи, които 
стоят пред нас, са ус-
пешното завършване на 
втория етап от рехаби-
литацията и изгражда-
нето на сероочистваща 
инсталация за блокове 
5 и 6. И тъй като най-
важният потенциал на 
всяко едно предприятие 
или фирма са хората, 
трябва да продължим 
да работим и в тази на-
сока – да осигуряваме 
на работниците и слу-
жителите си сигурни ра-
ботни места и стабилни 
доходи. Това се постига 
с цената на много труд 
и постоянство.

▶

Ще запазим 
лидерските 
позиции на 

ТЕЦ “Марица-из-
ток 2” в енергети-
ката. Изпълняваме 
70% от всички ре-
монти със собст-
вен ресурс

Инж. Живко Динчев,
зам. изпълнителен директор на 
“ТЕЦ Марица-изток 2” ЕАД 

Инж. Динчев, какви 
са производствените 
резултати на ТЕЦ „Ма-
рица Изток 2” в края на 
август? 

- До 31 август 2010 
г. произведената от 
ТЕЦ “Марица Изток 2” 
ел. енергия възлиза на  
5 097 405 мегаватчаса. 
Това е много добър про-
изводствен резултат, 
особено като се има 
предвид, че от начало-
то на годината работим 
с един блок по-малко 
поради рехабилитаци-
ята на мощности от 5 
до 8.

 Какво е направено до 
момента по тази рехаби-
литация и какво пред-
стои? 

- Рехабилитацията на 
блок 6 започна на 24 
декември 2009 г. и е 
част от проекта „Реха-
билитация на блокове 
от 1 до 4, изграждане 
на сероочистващи ин-
сталации за блокове 1 
и 2, 3 и 4 и повишаване 
мощността на блоко-
ве 5 и 6”. Договорното 
споразумение е от 31 
март 2003 г. с японска-
та фирма „Мицуи&Ко" с 
правоприемник „Мицуи 
Енергийни проекти”  и 
подизпълнител за част 
турбини „Тошиба”. Спо-
ред обхвата на догово-
ра операциите за пови-
шаване на мощността 
включват подмяна на 
ротор ниско налягане, 
реконструкция на ро-
тор високо налягане и 
премахване на Баума-
новата степен на тур-
бината. Реално обаче 
реконструкцията не се 
ограничи само до те-
зи параметри. Старият 
247-мегаволтамперов 
генератор бе подменен 
с нов, по-мощен, про-
изведен от „Електроси-
ла” – Санкт Петербург. 
Новият генератор е с 
270.6 мегаволт ампера 
и с по-широк диапазон 
на работа по реактивна 
мощност. Монтирани 
са и нови цифрови ре-
лейни защити, произ-
ведени в Швейцария. 
Старата възбудителна 
система на генератора 
беше подменена със 
съвременна статична, 
също швейцарско про-
изводство. Паралелно 
с това е извършена и 
рехабилитация на котел 
10, свързана основно с 
подмяна на нагревни 
повърхности  с изтекъл 
ресурс, както и с въз-
становяване на всич-
ки износени възли и 
участъци от системата 
на котлоагрегата. За да 
бъде въведен блок 6 в 
експлоатация съгласно 

▶

▶
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Стартира 
производството 
на електромобили

До края на тази година в 
Стара Загора ще старти-
ра серийното производ-
ство на електромобили. 
Още в края на 2010 г. 
трябва да бъдат произ-
ведени няколко пилотни 
автомобила на ток, от 
двата вида - двуместен и 
триместен модел. Очаква 
се първите автомобили 
да бъдат произведени 
с готови автомобилни 
китове, които ще се сгло-
бяват на място в завода. 
Електромобилът ще бъ-
де тестван, след което 
пуснат в редовно про-
изводство. Постепенно 
автомобилните китове 
ще започнат да се произ-
веждат в България.

В началото на годи-
ната представителят на 
английския инвеститор 
Джеймс Уилям Робъртсън 
се срещна с кмета на Ста-
ра Загора проф.Светлин 
Танчев и заяви инвести-
ционните си намерения. 
Робъртсън е управител 
на регистрираната през 
май у нас фирма “Зи-
ро Карбон 2020 Груп” 
ЕООД, чийто предмет 
на дейност в България 
ще бъде производство и 
управление на проекти, 
свързани с алтернативни 
енергийни източници. В 
създаването на завода в 
Стара Загора се очаква 
английският инвестор да 
вложи средства в размер 

на 100 млн. EUR, цифра, 
която беше съобщена 
лично от премиера Бойко 
Борисов. 

Предприятието 
В завода за електромо-
били в Стара Загора ще 
се извършва предимно 
производствена дейност. 
Предприятието ще бъде 
разположено в промиш-
лената зона на града. 
Оборудването ще се със-
тои от монтажни линии 
и апаратура, свързана с 
тестването на автомоби-
лите. Специалистите в 
производството ще бъ-
дат обучени в чужбина. 
Проблем с кадровото 
обезпечаване на завода 

Представителят на инвеститора Джеймс Робъртсън                                 (в средата) заяви инвестиционните си намерения пред 
кмета на общината проф. Светлин Танчев (вляво)
▶

“Сдружение Тракия IV” 
започна строителството 
на Лот 4 от магистра-
ла Тракия и изпълнява 
поетите ангажименти 
в срок, съобщават от 
водещата компания в 
сдружението – “Холдинг  
Пътища” АД. 

Реалното строителство 
на обекта е едновре-
менно на 5-те участъ-
ка по протежение на 
целия лот от 49.08 
км. Основните работи 
включват отнемане на 
повърхностния хумусен 
пласт, отстраняване на 
излишните земни маси, 
насипване на трошен 
камък с цел направа на 
път за технологичния 
транспорт. 

Понастоящем на обек-
та работят осем геоде-
зически екипа, които 
възстановяват опорния 
полигон и нивелачните 
репери, както и траси-
ровка на автомагистра-
лата.

След тях вървят еки-
пите на строителите с 
45 строителни машини 
- булдозери, самосва-
ли, багери и грейдери. 

От другата седмица се 
очаква машините да ста-
нат 100.

“Сдружение Тракия IV”, 
което е учредено от бъл-
гарски пътностроителни 
фирми, ще изпълни ка-
чествено и в срок най-
дългата отсечка от ав-
томагистрала “Тракия”, 
обяви председателят на 
съвета на директорите 
на “Холдинг Пътища” 
АД Орлин Хаджиянков. 
По договор отсечката 
от Ямбол до Карнобат 
трябва да бъде завър-
шена през януари 2013 
г. Ще направим всичко 
възможно, за да имаме 
завършена магистрала 
още през лятото на 2012 
г., каза Хаджиянков. 

Лот 4 е важна част от 
най-стратегическия за 
страната транспортен 
коридор - автомагистра-
ла „Тракия”, чието трасе 
преминава през иконо-
мически най-оживените 
райони и свързва сто-
лицата с Черноморския 
регион.

Според експертите Лот 
4 е най-трудната за из-
пълнение отсечка от АМ 

Ще направим всичко възможно, за да имаме завършена 
магистрала още през лятото на 2012 г.,каза председате-
лят на съвета на директорите на “ Холдинг Пътища” АД 
Орлин Хаджиянков 

▶

“Холдинг Пътища” с готовност за 
предсрочно завършване на Лот 4

“Тракия”. Освен, че е 
най-дълга, по трасето 
има различни препят-
ствия, сред които мочу-
рище.

Финансиране
Изграждането на пътната 
отсечка се осъществява 
по Оперативна програма 
„Транспорт”, по която 
се осигуряват 80% от 
средствата. Останалите 
пари са съфинанране от 

бюджета. “Сдружение 
Тракия IV” спечели об-
ществената поръчка с 
предложена най-ниска 
цена за изграждане от 
174.7 млн. лв. без ДДС. 
Изпълнител е сдруже-
ние с водещ партньор 
„Холдинг Пътища“ АД. 
В сдружението участват 
„Пътностроителна техни-
ка” ЕАД, „Видапътстрой“ 
ЕАД, „Бургаспътстрой“ 
АД, „Пътинженеринг М” 

АД, „Мостстрой“ АД, 
„Галчев инженеринг 
груп” АД, „Пътинжене-
рингстрой - Т” АД и „АБ” 
АД. Разстоянието от Ям-
бол до Карнобат, което 
ще бъде построено от 
“Сдружение Тракия IV”, 
е дълго 49.08 км и на 
практика е най-дългият 
и сложен участък от три-
те лота на АМ Тракия. 
Строителен надзор ще 
упражнява пловдивското 
обединение ДЗЗД Пла-
нинвест “Пловдивинвест 
Лот 4”. 

Надеждите на хората 
от Ямболския регион са, 
че строителството на ма-
гистралата ще осигури 
нови работни места в ус-
ловията на икономическа 
криза, а след завършва-
нето й, най-късно през 
януари 2013 г., ще настъ-
пи очакваният от всички 
икономически подем.

Предимства 
Фирмите от “Сдружение 
Тракия IV” разполагат 
със собствени кариери за 
производство на инертни 
материали, асфалтови 
бази, техника. Този факт, 
както и доказаният опит 
в строителството на пъ-
тища през последните 
години, са нашите го-
леми предимства, каза 

при започване на строи-
телните работи по Лот 4 
председателят на съвета 
на директорите на Хол-
динг Пътища АД Орлин 
Хаджиянков. Водещата 
компания в “Сдружение 
Тракия IV”, “Холдинг  Пъ-
тища” АД е лидер в об-
ластта на пътното стро-
ителство у нас. 

Холдингът извършва 
проектиране, изграж-
дане и поддържка на 
всички видове инфра-
структурни съоръжения. 
Компанията притежава 
собственост в цялата 
страна върху повече от 
1500 дка терени и сгра-
ди с над 70 хил. кв. м   
застроена площ и да-
ва работа на повече от 
2000 души непрекъснато 
зает персонал. 

През последните годи-
ни “Холдинг Пътища” е 
извършила пътностро-
ителни работи на над 
1000 км. пътна мрежа. 
Притежава 16 асфал-
тови бази в страната с 
капацитет от над 2 млн. 
т годишно, 18 кариери 
за строителни материа-
ли с капацитет 1.5 млн. 
т годишно и 8 сертифи-
цирани и акредитирани 
лаборатории, в които се 
изпитват използваните 
материали. 

Строителните работи 
дават нови надежди на 
ямболския бизнес

Очакванията са на по-късен етап 
в Стара Загора да бъде изграден 
и голям технологичен център  

център на България и 
разполага с добра кадро-
ва обезпеченост за такъв 
вид производство. Пре-
ди да стъпи в България 
английският инвеститор 
е развивал производ-
ство на електромобили 
в Австрия. За премест-
ването му в България 
важна роля изиграват 

няколко фактора, сред 
които евтиният пазар на 
труда и атрактивната да-
нъчна среда. Основната 
пазарна цел, обаче, не 
е България, а Западна 
Европа. 

Предимства 
Транспортът с електро-
мобилите излиза много 

не съществува, тъй ка-
то в Стара Загора има 
достатъчно специалисти 
в тази област. Когато 
заводът започне работа с 
пълен капацитет, в него 
ще работят между 300 и 
500 души. Това ще стане 
следващата година. 

Количеството на про-
изведените автомобили 
ще зависи от търсенето 
на пазара. Желанието 
на инвеститора е на по-
късен етап да изгради 
и технологичен център 
в Стара Загора, в който 
ще бъдат инвестирани 
милиони евро. В него ще 
се изработват изделия, 
които имат пряка връзка 
със “зелената” филосо-
фия и екологията. В тех-
нологичния център ще се 
проектират и изработват 
машини за преработка 
на битови и техноло-
гични отпадъци, ще се 
произвеждат устройства 
за превръщането на со-
ларната енергия в елек-
трическа, както и редица 
устройства, свързани с 
чистотата на въздуха и 
водата. За технологич-
ния център ще бъдат не-
обходими около 700 дка 
земя допълнително.

Изборът
 Една от причините про-
изводството на електро-
мобили да бъде извърш-
вано в Стара Загора е 
факта, че градът е ес-
тественият логистичен 

pari.bg  Четвъртък 30 септември 2010
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Представителят на инвеститора Джеймс Робъртсън                                 (в средата) заяви инвестиционните си намерения пред 
кмета на общината проф. Светлин Танчев (вляво)
▶

Започна строителството
на сероочистка в “Брикел”

Договор за доставка на 
основно работно и клю-
чово оборудване и про-
ект за сероочистваща 
инсталация за почист-
ване на димните газове 
подписа гълъбовското 
дружество “Брикел” с 
германската компания 
“Енвиросерв”. Контра
ктът предвижда изра-
ботка на идеен проект, 
доставка на ключово 
оборудване за основ-
ните елементи на серо
очистващата инстала-
ция и работни проекти 
към тях, супервизия, 
настройка и подготовка 
на персонала. Всички ос-
танали дейности по ра-
ботното проектиране и 
изграждането на пречис-
твателното съоръжение 
ще бъдат поети от други 
фирми. Сероочистваща-
та инсталация ще бъде 
монтирана на три от ко-
тлите в “Брикел”. Тя ще 
постига степен на очис-
тване, не пониска от 
98%. Освен серен дву-
окис пречиствателното 
съоръжение ще улавя и 
серен триокис. В изграж-
дането на уникалната 
инсталация ще бъдат 
инвестирани около 38 
млн. EUR. Предприетите 

от нас действия са га-
ранция за сериозността 
на намеренията ни, ка-
за зам. изпълнителният 
директор на дружество-
то инж. Георги Златев. 
Новото съоръжение ще 
бъде готово за около го-
дина и девет месеца. 

Подготовката 
От 1 септември постепен-
но “Брикел” ЕАД започна 
временно спиране на три 
от шестте енергоблока, 
които ще бъдат поетап-
но рехабилитирани до 
март 2012 г. Започнахме  
разчистване на площад-
ката на сероочистките, 
каза инж. Златев. Гер-
манската фирма ще 
направи проекта, ще 
достави оборудването, 
а строежът ще приклю-
чи в определения срок. 
Съоръжението ще бъде 
уникално за България 
предвид заложената в 
проекта полусуха тех-
нология, гарантираща 
максимално очистване 
от отпадните производ-
ствени газове.

Проблемът 
В комплексното разре-
шително на дружество 
“Брикел” са записани  

До 2012 г. предприятието ще 
изпълни европейските изисквания

“Брикел” спре работа, 
без топлоподаване би-
ха останали и детските 
градини, училищата и 
болницата на община 
Гълъбово. Социалната 
значимост на проблема 
с евентуалното спира-
не на работата на дру-
жеството бе причина 
за широка обществена 
подкрепа. Общинският 
съвет в Гълъбово про-

веде извънредна сесия, 
на която прие деклара-
ция в защита на “Бри-
кел”. Федерацията на 
независимите миньорски 
синдикати към КНСБ  съ-
що обяви подкрепата 
си. Държавата изпра-
ти поредното си искане 
до Брюксел “Брикел” да 
продължи работа въ-
прeки неизпълнените 
ангажименти.    

Предприетите 
от нас 
действия за 

изграждане на серо
очистващата инста
лация  са гаранция 
за сериозността на 
намеренията ни

20 000 часа работа на 
електроцентралата, бро-
ени от 1.01.2008 г., но 
този лимит е бил опреде-
лен още когато предпри-
ятието е било държавно.
Според програмата за 
прилагане на Директива 
2001/80/ЕС след изтича-
нето им и преди 1 януа-
ри 2012 г. съоръженията 
трябва да бъдат извадени 
от експлоатация, ако не се 
преведат в съответствие с 
европейските екологични 
норми. Програмата обаче 
предвижда в това време 
държавата да инвестира 
15 млн. лв., с които да 
се гарантира развитието 
на брикетопроизводство-
то и топлоснабдяването 
на Гълъбово, което не е 
изпълнено. Наследство 
за 20 000 часа работа 
на електроцентралата  е 
било възприето от новите 
собственици като работа 
при пълно натоварване, 
което на практика не се 
е случило във времето, 
казва инж. Златев. Още 
преди края на тези 20 000 
часа българското прави-
телство депозира писмо 
в ЕК по околната среда 
с молба за удължаване 
на гратисния период на 
5 български ТЕЦ, сред 
които и “Брикел”.  

Трудностите 
Независимо от заявени-

те инвестиционни наме-
рения и предприетите 
мерки от страна на дру-
жеството зам.министъ-
рът на околната среда 
Евдокия Манева изпрати 
писмо до “Брикел” ЕАД 
за временно прекратя-
ване на неговата дейност 
от 1.09. 

Ако това се беше случи-
ло, 2000 души, работещи 
в “Брикел”, щяха да ос-
танат без работа. Тази 
съдба щеше да споле-
ти и още стотици други, 
свързани с обслужването 
на гълъбовското друже-
ство. Хиляди български 
граждани пък биха били 
лишени от възможност-
та да използват найев-
тиното твърдо гориво  
българските брикети. От 
друга страна, пласментът 
на Мини Марицаизток 
би намалял с 3.5 млн. т 
въглища годишно. Ако 

Започна изграждането на 
парккомплекс „Туите”, 
разположен на 9 км от 
Стара Загора. Модерното 
селище ще бъде изграде-
но върху площ от 7 000 
кв.м, в самото сърце на 
Средна гора на отбивката 
на пътя за Старозагор-
ските минерални бани. 
Селището включва 10 
къщи с площ между 100 
и 250 кв.м. Всяка къща 
има самостоятелен двор, 
който собствениците ще 
получат напълно озеле-
нен. Красивите домове 
сред природата вече са 
продадени за 450 EUR на 
кв. м, цена, която при-
влича купувачите, още 
повече че тук всяко нещо 
се изпипва и се изработва 
от найкачествените ма-
териали. Държа цената 
да е достъпна за хората, а 
не да продавам квадрат-
ния метър по 10001500 
EUR и да гоня огромни 
печалби, казва инвести-
торът Николай Босолов. 
Това, с което не правим 
компромис, е добрата ра-
бота и високото качество 
на използваните материа-
ли, казва старозагорският 
инвеститор. Той е един 
от успелите  строителни 
предприемачи във време 
на криза. Не усеща липса-
та на клиенти в жилищно-
то строителство. Досега 

Изграждат селище от затворен тип

Босолов няма непродаде-
но жилище в изградените 
от него кооперации.

Новостите 
За първи път в България 
предварително е постро-
ена инфраструктурата на 
селището и едва след 
това ще започне изграж-
дането на самите домове, 
казва строителният пред-
приемач. Инфраструкту-
рата и озеленяването 
са изключително важен 
момент в работата ни, до-
пълва той. Още преди да 
бъдат издигнати къщите, 
инвеститорът  е засадил 
3000 декоративни рас-
тения  борове, лавро-
ви дръвчета, аризонски 
кипариси, няколко вида 
туи, цветя и декоратив-
ни храсти. Зеленината 
се поддържа от система 
за капково напояване с 

това селище да започне 
изграждането на “Туите 
2”. Фирмата на Босолов 
„Нибострой” е изчистила 
съседните парцели около 
затвореното селище. Там 
той планира да засади 
широколистни дървета, 
а на покъсен етап да 
изгради и екопътека. 
Всеки, уважаващ себе си 
строителен инвеститор 
в Европа, държи на ин-
фраструктурата. Моите 
обекти също ще бъдат 
предадени с напълно из-
градена инфраструктура, 
допълва Босолов.

Сашка Панайотова

електронно управление. 
Оформени са красиви зе-
лени площи, сред които 
текат изкуствени реки, а 
две старинни чешми ще 
дават прохлада на оби-
тателите. Селището ще 
разполага със собствена 
пречиствателна станция 
както за отпадни, така и 
за питейни води. Нощно-
то осветление в парка ще 
се поддържа от фотовол-
таична система. 

Проекти 
Инвеститорът на „Туи-
те” предвижда веднага 
след завършването на 

евтино. Пробегът на 100 
км с електромобил стру-
ва 1 евро и 40 цента. 
Изграждането на елек-
тростанции за зареждане 
на електромобилите в 
Европа и респективно в 
България ще стане по-
степенно. След като се 
инвестира в производ-
ството на електромоби-

ли, няма как да не се 
изградят и зарядни стан-
ции, защото се очаква 
това да бъдат колите на 
бъдещето. Проектът на 
английския инвеститор е 
в съответствие с Дирек-
тива 20/20 на ЕС за нама-
ляване на въглеродните 
емисии с 20%.

Сашка Панайотова▶

Ние сме 
първите в 
България, 

които предвари
телно изграждат 
инфраструктурата 
на селището и едва 
след това започват 
строителството му 

 Николай Босолов, 
инвеститор

Инж. Георги Златев, 
зам. изпълнителeн директор на “Брикел” 
ЕАД
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Община Гурково привлича    нови инвеститори 

Във време на икономи-
ческа криза малките об-
щини в България повече 
от всякога се нуждаят от 
помощта на държавата, 
казва кметът на староза-
горската община Гурково 
Стоян Бонев. Общинското 
ръководство търси на-
чини за увеличаване на 
приходната част от бю-
джета, ограничаване на 
разходите и привличане 
на нови инвеститори. До-
брото местоположение на 
общината в източния край 
на Розовата долина и юж-
ния вход на Прохода на 
Републиката дава добри 
възможности за икономи-
ческото й развитие.  
 
Състояние 
Предприятията на тери-
торията на община Гур-

Регионът 
има добро 
местопо-
ложение 
за туризъм

▶ Ако успеем да привлечем нови инвеститори, ще решим проблема с безработицата в общината, казва кметът на Гурково Стоян Бонев

Фирмата инвести-
ра 9 млн. EUR през 
последните три 
години

Основахме предприяти-
ето си за производство 
на метални опаковки 
“Булметал” ООД през 
1995 г., след като ви-
дяхме, че има ниша за 
този бизнес в България, 
разказва изпълнителни-
ят директор на компа-
нията Кольо Атанасов. 
Фирмата започва работа 
с 35 души, а днес персо-
налът в трите й бази ве-
че наброява 450 души. 
За лидерските позиции 
на “Булметал” в бран-
ша говори и фактът, че 
използваната от фир-
мата основна суровина 
в производството - бя-
ло покалаено тенеке, 
надхвърля 10 000 т на 
година, което я прави 
безспорен лидер на па-
зара. От началото на 
2010 г. имаме ръст на  
външните пазари от 60 
до 100%, казва Кольо 
Атанасов. 

За 2009 г. реализирах-
ме с около 4% по-малко 
продажби, но за първи-
те 3 месеца на 2010 г. 
износът ни се увеличи с 
над 100%, допълва той.  
60% от продукцията на 
“Булметал” заминава за 

“Булметал” ООД – лидер на 
българския пазар с метални опаковки

▶ Направихме сериозни инвестиции през годините и това 
е една от причините за успеха ни, казва изпълнителният 
директор на “Булметал” Кольо Атанасов

повече спрямо дела на 
продукцията ни за въ-
трешния пазар, добавя 
той. “Булметал” изнася  
за някои от лидерите в 
производството на поли-
уретанова пяна – напри-
мер “Ден Бравен”, които 
имат заводи в Германия 
и Румъния. Фирмата ра-
боти  и за TКК, “Хенкел”, 
“Поликолор”, “Фабрио”, 
както и за сръбските 
фирми “Ирком”, “Зорка” 
и много други. 

В най-натоварения се-
зон от март до октомври 
в производствената база 
на фирмата се произ-
веждат от 3 млн. до 5 
млн. опаковки месечно. 
Външният пазар на фир-
мата се обслужва както 
от местни представите-
ли на компанията, така 
и от отдел “Продажби”. 
“Булметал” има свои 
представители и в Ан-
глия, Македония, Гър-
ция, Италия, Словения 
и Румъния.

Инвестиции
Направихме доста сери-
озни инвестиции през 
годините и това е една 
от причините за успе-
ха ни, казва Атанасов. 
През последните 3 годи-
ни фирмата е направила 
инвестиции в размер на 
9 млн. EUR - сгради, ма-
шини, съоръжения, нови 

технологии. 
Средствата са насо-

чени не само към усъ-
вършенстване на из-
делията, но и към по-
голям асортимент, към 
непрекъснато подобря-
ване на качеството на 
произведения  продукт, 
което  гарантира спо-
койствие на собствени-
ците на “Булметал” и на 
неговите клиенти. По-
следната инвестиция на 
собствениците е в нова 
производствена линия 
за литографирането на 
метланите опаковки. 

Отделно инвестираме 
в нови производстве-
ни линии за аерозолни 
опаковки, в автоматично 
тестване на херметич-
ността. Това е важно, 
тъй като в някои от ли-
ниите скоростта стига 
до производство на 300 
броя опаковки за мину-
та. Фирмата се гордее 
и с одобрен проект по 
Програмата за разви-
тие на конкурентоспосо-
бността на българската 
икономика. 

Инвестирахме и в нова 
административна сгра-
да, казва собственикът. 
Тя е на 5 нива с около 
1200 кв. м офис площи, 
на които ще бъде прех-
върлена голяма част от 
ръководния ни персо-
нал, допълва той.

чужбина, където отдавна 
името на  тази българска 
фирма е гаранция за ка-
чество и коректност.

История
Започнахме като малка 
фирма с ограничен асор-
тимент - производство 
на консервни и лакобоя-
джийски опаковки, като 
почти всяка година раз-
ширявахме асортимента 

си, производствените 
площи, персонала, раз-
казва Кольо Атанасов за 
пътя на успеха. С тече-
ние на времето усвоихме 
опаковките за сирене, 
които са с квадратна или 
правоъгълна форма, как-
то и производството на 
аерозолни флакони, с 
което сме безспорни ли-
дери на пазара, допълва 
той. Аерозолни опаковки 

в региона на Балканите 
произвеждат само бъл-
гарската “Булметал”, ед-
на гръцка и две турски 
фирми. 

По-късно “Булметал” 
усвоява и производство-
то на формованите ла-
кобояджийски опаковки,  
разработва нови опаков-
ки за маслини, вафлени 
пурички, както и редица 
конусни опаковки,  кои-
то  са много търсени на 
пазара. 

Пазари 
На българския пазар 
“Булметал” има около 20 
големи клиента, както и 
редица по-малки фирми. 
Големите й български 
клиенти са предимно от 
консервната и лакобо-
яджийската промишле-
ност, както и повечето 
млекопреработвател-
ни предприятия, които 
произвеждат саламуре-
но сирене за износ. Те 
предпочитат опаковките 
на “Булметал” заради по-
доброто им качество. 

След приемането на 
България в ЕС за нас 
стана много по-лесно 
да пробиваме на външ-
ните пазари, казва из-
пълнителният директор 
на предприятието Ко-
льо Атанасов. И зана-
пред делът на износа 
ни ще се увеличава все 
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ково някак успяват да се 
справят с икономическа-
та криза - разширяват 
външните си пазари, ин-
вестират нови средства в 
производството. Това е 
причината да не се съкра-
щават хора на този етап, 
категоричен е кметът на 
Гурково. Пример е пред-
приятието за производ-
ство на метални опаковки 
“Булметал” ООД, което е 
разширило през послед-
ната година външните 
си пазари и не само че 
не съкращава, но и нае-
ма нови хора. Френско-
българското предприятие 
СИРК ЕООД, също разпо-
ложено на територията 
на Гурково, отдавна е 
символ за качество и ко-
ректност както у нас, така 
и в чужбина. На 100% 
реализира продукцията 
си и предприятие “Бул-
гарпластик” ООД. Упеш-
но работят и частните 
земеделски кооперации 
- в Гурково, Паничерево, 
Конаре и Димовци, които 
се занимават основно с 
производството на роза, 
лавандула, житни расте-
ния, лозови насаждения, 
както и предприятие “Ви-
галекс” ООД за производ-
ство на етерични масла и 
натурални ароматни про-

Предприя
тията на 

територията на 
община Гурково 
разширяват 
външните си па
зари, инвестират 
в производство
то. Това е при
чината да не се 
съкращават хора 
на този етап

големите предприятия. 

Решението 
За да се реши проблемът 
с безработицата, тряб-
ва да привлечем нови 
инвеститори в нашата 
община, категоричен е 
кметът Стоян Бонев. На 
територията на Гурково 
има добри промишлени 
запаси на кафяви и черни 
коксуващи се въглища. 
Ако се намери инвести-
тор, който да разработи 
тези находища, това би 
решило част от пробле-
мите с безработицата, 
казва Бонев. Общината 
дава добри условия и за 
инвестиции в областта на 

дукти. Общината разпо-
лага с около 5000 - 6000 
дка розови и лавандулови 
насаждения.

Проблеми  
Безработицата в общи-
на Гурково през април 
стига рекордните 13%. 
За сравнение през 2008-
2009 г. безработни са 
били едва 8-9% от жите-
лите на общината. Един 
от начините да се решава 
този проблем до момента 
е била  програмата на со-
циалното министерство 
„От социални помощи към 
осигуряване на заетост”. 
Нискоквалифицираните 
хора са работили по под-
дръжката на тротоарните 
площи, уличните платна, 
грижили са се за чистота-
та на Гурково. През 2006-
2008 г. по програмата  са 
били назначени близо 
30 души с ниска квали-
фикация. През 2010 г. 
обаче броят им е свит до 
8 човека, а средствата са 
изчерпани още в средата 
на годината. Проблем за 
общината са и малко-
то налични средства за 
капиталови разходи в 
бюджета. Общината се 
нуждае спешно от гази-
фикация, защото тя би 
решила пролемите на 

 www.enel.bg

ВЕИ. Вече има заявени 
инвестиционни намере-
ния за изграждане на 
ВЕЦ на реките Лазова и 
Радова. Има интерес и 
към изграждане на фо-
товолтаични системи и 
ветрогенераторен парк. 
Друга задача е привлича-
нето на нови инвестиции 
в туризма. Стара планина 
и язовир Жребчево да-
ват прекрасни условия за 
развитието на различни-
те видове туризъм, казва 
кметът Стоян Бонев. В 
района на Предела вече е 
реконструирана бившата 
хижа Химик, възстанове-
на е и  хижата на Пре-
дела. В гурковското с. 
Лява река са изградени 
красиви къщи за гости. В 
района на с. Пчелиново 
работи красив комплекс с 
хотелска и ресторантска 
част с 40 места за прес-
пиване, ресторант и ба-
сейн. Подобен комплекс 
е построен и в района 
на с. Паничерово покрай 
водите на яз. Жребчево, 
където са заявени инвес-
тиционни намерения за 
изграждане и на вакан-
ционни селища. Фирмата, 
възстановила хижа Хи-
мик, работи по проекти-
рането и рекострукцията 
на пътя към нея, за да 

може тя да се използва и 
през зимата, като се въз-
становят ски влековете и 
пистите. 

Бюджет
Бюджетът на община Гур-
ково е 3 млн. лв. Капита-
ловите разходи за 2010 
г. са намалени с 30% в 
сравнение с предходната 
година. Усилията на об-
щинското ръководство са 
насочени към събиране 
на приходната част от 
бюджета и оптимизиране 
на разходите. Спирането 
на средствата по социал-
но-инвестиционния фонд 
има тежки последици за 
общината. Тя е разчи-
тала на тези пари, за да 
довърши дома за стари 
хора, проектиран за 66 
възрастни хора. До този 
момент в дома са вло-
жени близо 1 млн. лв., 
необходими са още 500-
600 хил. лв., за да бъде 
той завършен. 

Проекти 
Община Гурково е спе-
челила проект по ОП 
“Околна среда” за раз-
работване на интегриран 
воден проект. През 2009 
г. общината е приключи-
ла проект за реконструк-
ция на водопроводната 

Стоян Бонев,
кмет на Гурково

3
▶ млн. лева e бюджетът на 
община Гурково

мрежа за около 600 000 
лв. Тя кандидатства по 
ОП “Развитие на селски-
те райони” по мярка 322 
за реконструкция на ул. 
“Крайречна”, където тряб-
ва да се изградят трото-
ари, зелени площи, улич-
но платно, като проектът 
е на стойност 900 хил. лв. 
Общинското ръководство 
разработва и проект за 
подмяна на уличното ос-
ветление със соларни ба-
терии. Чрез ОП “Развитие 
на човешките ресурси”, 
кметът очаква да реши 
проблема и с водопро-
водните мрежи на селата 
Конаре и Паничерево, в 
които няма канализацион-
ни мрежи. Капиталовите 
разходи са ограничени, 
а тези проекти струват 
доста пари. Ако не можем 
да решим проблема с ка-
нализационната мрежа на 
тези две села, не можем 
да намерим и необходи-
мите инвеститори, казва 
кметът Бонев.

Сашка Панайотова
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Инвеститор от Англия ще строи    логистичен център в Чирпан 

Чуждестранна инвести-
ция за около 150 млн. 
EUR е на път да се осъ-
ществи в Чирпан за из-
граждането на голям 
логистичен център. Ин-
веститор от Англия пла-
нира да построи четири 
логистични центъра в 
страната, като един от 
тях ще бъде в нашия 
град, съобщи кметът на 
Чирпан Васил Донев. 
Нормално е Чирпан да 
е в полезрението на се-
риозните инвеститори 
заради отличното гео-
графско положение на 
нашата община, допълва 
кметът.

Чирпанският логисти-
чен център ще включва 
голям парк от складо-
ве за всякакви видове 
стоки, хотели, вътрешна 
митница, бензиностан-
ции, зелени площи. На 
този етап английският 
инвеститор е заявил же-
ланието си да закупи 

260 дка общинска земя. 
Решение за продажбата 
предстои да бъде гласу-
вано на сесия на общин-
ския съвет. Смятам, че 
такъв логистичен център 
ще осигури отличен по-
тенциал за развитието на 
Чирпан, убеден е кметът 
Васил Донев. Проблем 
за осъществяването на 
мащабния проект на то-
зи етап е отпадането от 
проекта за изграждане 
на транспортна връзка 
към Чирпан от автомаги-
страла „Марица”. Според 
кметското ръководство 
решението за отпадане 
на транспортния възел 
е плод на недоглеждане 
от страната на агенция 
„Пътища” и МРРБ.

В най-скоро време в 
Чирпан ще започне и из-
граждането на модерен 
завод за изрязване на 
мрамор и гранит на ком-
панията “Булгранит” АД. 
Новото предприятие ще 

Инвестицията в 
обекта ще бъде над 
100 млн. EUR 

Смятам, 
че такъв 

логистичен 
център ще 
осигури отличен 
потенциал за 
развитието на 
Чирпан

“булмалЦ” оод притежава заво-
да за производство на малц в Чир-
пан и складови бази за съхранение 
на ечемик в Чирпан, гр. Кермен и с. 
Трънково - Старозагорска област.
заводът за малц в чирпан е с 
най-голям годишен производствен 
капацитет в България - около  
22 000 тона малц.
В складовите си бази “булмалЦ” 
оод може да съхранява около 30 
000 тона ечемик и малц.
годишно “булмалЦ” оод изку-
пува между 25 000 и 30 000 тона 
висококачествен пивоварен ече-
мик и произвежда и предлага на 
пазара висококачествен малц тип 
Пилзен.
ежегодно “булмалЦ” оод инве-
стира минимум по 250 000 EUR за 
подобряване и усъвършенстване 
на производствения процес в за-
вода и надежното съхранение на 

ечемика и малца.
за община чирпан “булмалЦ” 
оод е коректен партньор със сво-
ите инвестиции, перспективи за 
развитие и осигуряване на около 
50 работни места.
От 2008 г. компанията внедрява 
Система за управление на  качест-
вото  ISO 9001: 2000 и HACCP сис-
тема за безопасност  на храните 
– гаранция за висококачествен и 
безопасен малц, подходящ както за 
Българския така и за европейския 
пазар.
“булмалЦ” оод развива дълго-
срочно сътрудничество основно с 
ХАЙНЕКЕН- БЪЛГАРИЯ (ЗАГОРКА), 
както и с останалите пивоварни 
в България и Македония.

телефони за контакт: 
0416 94078, 02 8462541 и 

тел./факс: 02 9310313

“булмалЦ” оод - софия
заВод за малЦ - гр. чирпан

осигури работа на около 
200 души. Общината е 
обявила за продажба и 
113 дка общинска земя в 
индустриалната част на 
града и води вече пре-
говори с потенциални 
инвеститори. Предим-
ство за инвеститорите 
е, че газификацията на 
община Чирпан бележи 
значителен напредък. 
На този етап “Ситигаз” 
е успяла да газифици-
ра цялата индустриална 
зона на  града и всички 
общински обекти. Иконо-
миите на предприятията 
на територията на об-
щината от използването 
на новия вид гориво са в 
размер на 50%. 

Бюджет 
Приетият от общинския 
съвет на Чирпан бюджет 
от близо 10 млн. лв. за 
2010 г. е с около 10% по-
малък от миналогодиш-
ния. На практика прихо-
дите в общината от да-
нък сгради, такса смет и 
други такси  са намалели 
с около 25% за първото 
полугодие на годината. 
Това се дължи на нама-
лялата платежоспособ-
ност, както на фирмите, 
така и на гражданите по 
време на финансовата 

криза. След актуализа-
цията на бюджета през 
второто полугодие кме-
тът Васил Донев очаква 
бюджетът на Чирпан да 
се свие с около 20% в 
сравнение с предходната 
година. Актуализацията 
на бюджета ще включ-
ва намаляване на фонд 
работна заплата с около 
10%, намаляване с око-
ло 10% на разходите по 
издръжката на общината 
– предимно средства за 
външни услуги, улич-
но осветление, горива, 
канцеларски материали, 
по-малко разходи за ток 
и вода.

Въпреки тези мерки 
общината ще продължа-
ва да прави нужното за 
поддържането на пар-
кове и градини, улични 
ремонти и маркировка. 
Инвестиционната про-
грама на общината е на 
стойност 1 млн. лв., но е 
обвързана с приходите 
от продажби на общин-
ски обекти. На януарска-
та сесия на общинския 
съвет беше приета про-
грама за разпореждане с 
общинската собственост, 
която определя общин-
ските обекти за привати-
зация, но до този момент 
не е осъществена нито 

една сделка. Въпреки 
това няма да продаваме 
на безценица в услови-
ята на финансова кри-
за, категоричен е Васил 
Донев.

Земеделие 
Липсата на субсидии за 
развитието на памукоп-
роизводството в момен-
та е свело до нула от-
глеждането на памук в 
общината – култура, 
традиционна за чир-
панския край. Абсурд е 
държавата да разпола-
га в Чирпан с модерен 
Институт по памука, 
който непрекъснато 
произвежда нови сор-
тове, а да не стимулира 
памукопроизводството, 
казва Донев. Преди го-
дини 40% от земеделс-
ките площи на Чирпан 
в размер на 276 000 дка 
са били засети с памук. 
Почти сведено до нула-
та е и зеленчукопроиз-
водството, тъй като са 
разрушени напоителните 
системи, функционирали 
в миналото. Предизвика-
телство пред земеделие-
то в Чирпан е и комаса-
цията на обработваемата 
земя. Арендаторите не 
могат да се разберат по 
какъв начин да разделят 

физическите блокове.
Навремето Чирпан е 

бил център на винар-
ството и винопроизвод-
ството. Днес виното е 
само част от история-
та на региона. Младите 
лозови насаждения са 
съвсем малко и това се 
дължи на стагнацията на 
пазара на вино.

Около 25% от обра-
ботваемите площи в об-
щината днес са засети с 
пшеница и ечемик. До-
бивите през 2010 г. са 
значително по-ниски от 
миналогодишните, като 
средните им стойности 
не надхвърлят 200–300 
кг от декар при средно 
420 кг от декар през 
2009 г. Безработицата 

Васил Донев, 
кмет на Чирпан

ÂËÀÄÈÍÈ ÒÐÅÉÄÈÍÃ ÅÎÎÄ – ÊËÎÍ ×ÈÐÏÀÍ,  ÐÀÇÏÎËÀÃÀ Ñ ÒÐÈ 
ÎÒÄÅËÍÈ ÒÅÕÍÎËÎÃÈ×ÍÈ ËÈÍÈÈ ÇÀ:
• ïðîèçâîäñòâî íà êîìáèíèðàíè ôóðàæè çà ñâèíå, ïòèöè, îõëþâè è 
äðóãè æèâîòíè
• ïðîèçâîäñòâî íà êîìáèíèðàíè ôóðàæè çà ïðåæèâíè æèâîòíè
• ïðîèçâîäñòâî íà áèîêîíöåíòðàòè çà ñâèíå è ïòèöè
Ïðåäïðèÿòèåòî ïðîèçâåæäà îêîëî 1500 ò ôóðàæ ìåñå÷íî çà 
áúëãàðñêèÿ ïàçàð. Âëàäèíè Òðåéäèíã ÅÎÎÄ - êëîí ×èðïàí, ðàçïîëàãà ñ 
îòëè÷íà äèñòðèáóòîðñêà ìðåæà êàêòî â Ñåâåðíà, òàêà è â Þæíà 
Áúëãàðèÿ. 

Çà êîíòàêòè: 
òåë.: 0416/962 33 
vladini_furaji.4irpan@abv.bg

ÂËÀÄÈÍÈ ÒÐÅÉÄÈÍÃ ÅÎÎÄ 
ÊËÎÍ ×ÈÐÏÀÍ

Ïðîèçâåæäà âñè÷êè 
âèäîâå êîìáèíèðàí 
ôóðàæ è áèîêîíöåíòðàò 
çà ñâèíå è ïòèöè. 
Ïðåäïðèÿòèåòî  
ïðèòåæàâà âñè÷êè 
ñåðòèôèêàòè ïî HACCP 
è ISO.

Ôóðàæèòå ñå ïðåäëàãàò è âúâ 
ôèðìåíèòå ìàãàçèíè â ×èðïàí, 
Ñòàðà Çàãîðà è Àéòîñ, êàêòî è 
÷ðåç äèðåêòíà ïðîäàæáà îò 
ïðåäïðèÿòèåòî. Ïðàâèëîòî, ÷å 
íîâè êëèåíòè ñå ïå÷åëÿò ñ 
êà÷åñòâåíà ñòîêà è ðàçóìíà öåíà, 
íîñè íîâè óñïåõè íà ôèðìàòà è 
óâåëè÷àâà åæåãîäíî îáåìèòå íà 
ïðîèçâîäñòâî. 
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Инвеститор от Англия ще строи    логистичен център в Чирпан 

▶ Чирпан е в полезрението на сериозните български и чуждестранни инвеститори заради отличното географско положение на общината, казва кме-
тът Васил Донев

Фуражният завод в Чир-
пан “Владини Трейдинг” 
ЕООД от миналата го-
дина произвежда фу-
ражи за охлюви, които 
са все по-търсени на 
българския пазар. Като 
опитен производител на 
всякакви видове комби-
нирани фуражи и био-
концентрати за свине и 
птици фирмата е наясно 
с всички тънкости около 
питателното изхранва-
не на тези мекотели и 
отдавна си е спечелила 
отлично име сред охлю-
въдните ферми в Бълга-
рия. Стремим се да пред-
ложим на охлювъдите 
най-доброто, влагайки 
само качествена суро-
вина - фуражът да бъде 
ситно смлян и да е богат 
на нужните за охлювите 
витамини. Това, че се 
утвърдихме на пазара за 
този вид фураж, ни носи 
голямо удовлетворение, 
въпреки че технологията 
ни изисква повече вре-
ме, казва управителят 
на “Владини Трейдинг”  

ЕООД в Чирпан Гено Ма-
нев.

Началото 
Всичко започва с първа-
та продажба на фураж за 
охлюви на кърджалийска 
охлювъдна ферма. След 
това клиентите вече ня-
мат край. Не само бумът 
от търсене на фуражите 
за охлюви гарантира ус-
пеха на предприемчива-
та чирпанска фирма по 
време на финансовата 
криза. За последните 6 
години чирпанският фу-
ражен завод увеличава 
производството си с ре-
кордните 6-7 пъти. Дока-
то през 2004 г. предпри-
ятието е произвеждало 
едва 250-300 т фуражи 
месечно, в средата на 
2010 г. обемите са на-
раснали на 1500 т месеч-
но. Дори в кризисната 
2010 г. производството 
на фураж в чирпанската 
фирма се е увеличило 
с 300 т. месечно спря-
мо предходната година. 
Предприятието вече има 

Фуражите за 
охлюви печелят 
нови пазари

ската жандармерия. От 
тази година храни и жи-
вотните на Института по 
планинско земеделие и 
животновъдство в Троян, 
както и дивеча в ловно 
стопанство “Чекерица”.

Пътят на успеха 
”Нови пазари се пече-
лят с качествена стока и 
разумна цена. Ако успее 
да се намери балансът 
между тези две неща, 
успехът на една фирма 
е гарантиран, казва уп-
равителят на фуражния 
завод Манев. Не търсим 
големи печалби за крат-
ко време и тази политика 
на собствениците гаран-
тира успех, категоричен 

е той. Използват се само  
рецепти на утвърдени 
специалисти по хране-
не на животни в стра-
ната като проф. Беро 
Маринов. Предприятие-
то работи с проверени 
суровини и доказали се 
доставчици, разполага 
с модерно оборудване 
и отлична компютър-
на система, държи на 
опаковките и добрия 
външен вид на стоката. 
Непрекъснато се поддър-
жа контакт с клиентите 
и се държи на тяхното 
мнение. 

Проекти 
През 2006-2007 г. фир-
ма “Владини Трейдинг”  

ЕООД изпълнява проект 
по САПАРД за 180 000 
лв., с който успява да 
изгради нова поризвод-
ствена линия. През ми-
налата година са инвес-
тирани над 250 000 лв. 
в нова линия за биокон-
центрати. Тази година 
ръководството планира 
да изпълни проект по 
Програмата за развитие 
на селските райони на 
стойност 530 000 лв. Ще 
се изгради трети силоз за 
съхранение на зърно, ще 
се извърши подмяна на 
аспирационната система, 
вертикална планировка 
на около 5  дка площи и 
други дейности.

Сашка Панайотова

за юни в  Чирпан е била 
18.65% при 8-10% през 
2009 г. Малко са и ра-
ботещите предприятия 
в общината, повече е 
сезонната заетост.

Проекти
Общината има четири 
одобрени проекта по 
ОП “Регионално разви-
тие”. Подписан е дого-
вор по проект за ремонт 
на учебните заведения 
на стойност 6 млн. лв. 
Предстои да бъдат реа-
лизирани проектите за  
подобряване на четвър-
токласната пътна мрежа 
на пътя Чирпан – Ценово 
- Златна ливада, на стой-
ност 6 млн. лв. за ремонт 
на сградата на социалния 
патронаж за 1.6 млн. лв. 
и за ремонт на читалище 
„Пейо Яворов”, както и на 
още три читалища на те-
риторията на общината. 
Подготвя се и проект за 
улесняване на достъпа 
до атрактивните туристи-
чески дестинации в реги-
она. Предстои изгражда-
нето на пречиствателна 
станция за отпадни води. 
Ако бъдат одобрени под-
готвените от общинските 
специалисти проекти, в 
общината ще постъпят 
над 40 млн. лв. 

“Владини Трейдинг” ЕООД 
бележи ръст в кризата

Нови пазари 
се печелят с 

качествена стока 
и разумна цена. 
Ако успее да се 
намери балансът 
между тези две 
неща, успехът 
на една фирма е 
гарантиран
Гено Манев, 
управител на “Владини Трейдинг” ЕООД 

над 50 големи и по-малки 
клиенти.

Бъдещето 
Чирпанският регион е 
водещ в земеделието и 
преработката на земе-
делската продукция, ка-
тегоричен е Гено Манев. 
Предприемачът е убеден, 
че фирми като “Владини 
Трейдинг” ЕООД ще оп-
ределят облика на Чир-
панския край и в бъдеще. 
Освен многобройните 
клиенти днес фуражният 
завод в Чирпан се гордее 
и с факта, че е хранил 
в продължение на три 
години  конете на софий-
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Качествената пшеница тази 
година в страната е едва 20%
Не очаквам спад в 
цената на пшеница-
та, казва председа-
телят на НАЗ 

Качествената пшеница та-
зи година е едва 700-750 
хил. т, което е едва 20% 
от общото количество 
пшеница, добито в Бълга-
рия, казва председателят 
на Националната асоциа-
ция на зърнопроизводите-
лите Радослав Христов. За 
сравнение през миналата 
година качествената пше-
ница е била 35% от рекол-
тата. По-ниското качество 
на пшеницата в никакъв 
случай не означава, че 
трябва да очакваме на 
пазара хляб с по-ниско 
качество, смята предсе-
дателят на браншовата 
организация.

По окончателни резул-
тати на министерство-
то на земеделието у нас 
през 2010 г. са произве-
дени 3.76 млн. т пшеница. 
Най-добра е реколтата в 
Северозападна България 
- Ловеч, Плевен, Монтана 
и Видин. Затова и търго-
вците на хлебна пшеница 

БАТА защитава интересите
на българските фермери

на и Русия  повиши ко-
тировките на зърното 
на всички европейски 
борси, включително и в 
България. Към средата 
на септември цената на 
фуражната пшеница е 30 
ст. за кг, а при хлебната 
пшеница цените варират 
между 30-40 ст. на кг. В 
сравнение с миналата 
година имаме 50-60% 
увеличение на цената 
на пшеницата, казват от 
браншовата организа-
ция. През 2009 г. себе-
стойността на пшеница-
та беше 26-27ст. на кг, 
докато в България тя се 
продаваше под реалната 
себестойност, смятат от 
НАЗ. За нас, зърнопро-
изводителите, колкото е 
повече добитата пшени-
ца, толкова по-добри ще 
бъдат печалбите ни. Не 
бива да се злоупотребя-
ва с правилото, че когато 
има висок добив на пше-
ница, цената й на пазара 
трябва да бъде ниска. 
Очакванията на бран-
шовата организация са, 
че тази година ще бъде 
експортирана около 1.7 
млн. т пшеница. Колкото 

е по-висока експортната 
цена, толкова е по-добре 
за България и за бюдже-
та като цяло, смята Ра-
дослав Христов. Сектор 
„Зърнопроизводство” е 
един от малкото с поло-
жително външно търгов-
ско салдо, казва той. Ако 
има спекулации на паза-
ра по отношение цената 
на хляба, вниманието 
трябва да бъде насочено 
към преработвателите, а 
не към производителите 
на пшеница, смятат зър-
нопроизводителите.

Тенденции 
Значително е увеличено 
търсенето на пшеница 
в Черноморския район 
заради забраната на Ру-
сия и Украйна за износ 
на зърно. Според НАЗ и 
през следващите месе-
ци  цените на пшеницата 
няма да тръгнат надолу, 
а търсенето ще се уве-
личава с всеки изминал 
ден. Заради рекордните 
количества валежи, кои-
то паднаха тази година, 
очакванията са средният 
добив на слънчоглед да 
бъде по-висок с около 

20 кг от декар спрямо 
миналата година. От НАЗ 
прогнозират  средният 
добив на слънчоглед да 
стигне 170-180 кг от дка. 
В някои райони добивът 
на слънчоглед от декар 
вече надхвърля 300 кг. 
Очакваният среден добив 
на царевица е 800-900 кг 
от декар.

България винаги е 
произвеждала по-голе-
ми количества пшеница, 
ечемик и слънчоглед от 
това, което имаме като 
вътрешно потребление. 
Тази тенденция ще се 
спази и през 2010 г., кате-
горични са от браншовата 
организация. Експортът 
на пшеница обикновено 
е около 1.5 млн. т, докато  
вътрешното потребление 
в страната е около 2 млн.
т. НАЗ продължава да 
настоява за промяна на 
Закона за собствеността 
на земеделските земи. От 
съсловната организация  
настояват и за нов соф-
туер  за общинските зе-
меделски служби, които 
обслужват земеделските 
производители. 

Сашка Панайотова

Българската асоциация 
на търговците на агротех-
ника е създадена преди 
повече от три години, 
но активното развитие 
на организацията става 
през последната година, 
казва нейният предсе-
дател Христофор Бунар-
джиев. Това е така, за-
щото във време на криза 
най-нормално е хората от 
бизнеса да се обединят, 
да си поставят нови цели 
и постепенно да решават 
проблемите си.

Според Христофор Бу-
нарджиев първото и най-
значимо постижение на 
БАТА е афиширането на 
организацията, ефектив-
ният диалог с Министер-
ството на земеделието 
и храните и фонд “Зе-
меделие” във връзка с 
бъдещото ефективно 
усвояване на европей-
ските средства. Значи-
мо наше постижение е 
и успешното протичане 
на първото по рода си 
изложение, организирано 
от нас „БАТА Агро 2010”, 
казват от асоциацията. 
Защитавайки интересите 
на търговците на агро-
техника в България, ние 
защитаваме интересите 

на българските фермери, 
казва Бунарджиев. Цел-
та ни е България, която 
разполага с най-старата 
агротехника в Европа, 
да успее в рамките на 3 
до 5 години да използва 
максимално добре всички 
средства по европейски-
те програми, за да влязат 
в страната нови машини. 
Така от БАТА се надяват 
да зачеркнат  печалната 
стастика, че 92% от агро-
машините в България са 
на възраст над 10 години. 
С толкова амортизирана 
техника не може да се 
върви напред и да се 
създава модерно земеде-
лие. Това е единственият 
сектор в страната, който 
генерира висок резултат 
във външнотърговското 
салдо на страната, за-
щото България е нетен 
износител на пшеница. 
Ако страната ни инвес-
тира сериозни средства в 
земеделието, то може да 
се превърне в сериозен 
източник на експорт за 
страната и да генерира 
устойчив икономически 
растеж, казва председа-
телят на БАТА Христофор 
Бунарджиев. В периода 
от 1990-1995 г. в Бълга-

аротехника в България. 
През миналата година 
търговците на агротехни-
ка са останали  затрупани 
с машини, които са поръ-
чали на произвоителите 
по договори с клиентите. 
Заради кризата в страна-
та обаче клиентите са се 
отказали от инвестицион-
ните си намерения. Така 
всеки търговец е имал 
техника на склад за 10-15 
млн. EUR. Новата система 
ще даде възможност да 

се следят внимателно 
тенденциите на агропа-
зара в България.  

Прогнози 
Увеличението на цена-
та на пшеницата тази 
година и по-добрата пе-
чалба на зърнопроизво-
дителите би трябвало 
да рефлектира и върху 
инвестиционните им на-
мерения, смятат от БАТА. 
Голяма част от зърнопро-
изводителите обаче са 

продали пшеницата си на 
сравнително ниски цени 
от 200-220 лв. на тон в 
началото на кампанията. 
Това са най-вече хора, 
които нямат складови на-
личности. Годината беше 
несправедлива и към ня-
кои зърнопроизводители, 
защото, докато едни  са 
постигнали добиви от 
600 кг от декар, други 
са претърпели пълни за-
губи.

Сашка Панайотова

Очакваме по-добрата 
печалба на зърнопроиз-

водителите през 2010 г. да се 
отрази на инвестиционните им 
намерения

Германска система ще сле-
ди българския агропазар

рия почти не се е прода-
вала земеделска техника. 
Всички фирми заедно са 
реализирали едва 20-30 
комбайна за година.

Кризата
Реализираните продаж-
би на агротехника през 
кризисната 2009 са на-
половина в сравнение 
с предходната година. 
През 2010 реализираните 
приходи за търговците 
на агротехника ще бъ-
дат също значително по-
малко от предходната 
година. Едно от големите 
постижения на БАТА е 
сключеното споразуме-
ние за сътрудничество с 
VDMA – Асоциацията на 
производителите на зе-
меделска техника в Гер-
мания. Важен резултат от 
визитата е подписаното 
споразумение за техни-
ческа помощ, чиято цел е 
да се създаде в България 
специална система, която 
да следи продажбите и 
пазарния дял на марките 
в агротехниката. Така 
реално ще се запазят и 
интересите на всеки един 
от производителите на 
агротехника. За целта ще 
се ползва германският 
софтуер и оттук нататък 
ще се следи развитието 
на пазара. По този начин 
ще се планира внима-
телно и доставката на 

Цената на пшеницата няма да тръгне надолу, а тър-
сенето й ще се увеличава с всеки изминал ден, казва 
председателят на НАЗ Радослав Христов 

▶

в момента се насочват 
предимно към тези ре-
гиони. В Старозагорския 
регион са добити средно 
330-340 кг пшеница от 
декар. Една от причини-
те за добрата реколта в 
региона са сериозните 

инвестиции, направени 
от земеделските произво-
дители през последните 
години.

Цени 
Забраната на експор-
та на зърно от Украй-

Христофор Бунарджиев, 
председател на БАТА
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Качествената пшеница тази 
година в страната е едва 20%
Не очаквам спад в 
цената на пшеница-
та, казва председа-
телят на НАЗ 

Качествената пшеница та-
зи година е едва 700-750 
хил. т, което е едва 20% 
от общото количество 
пшеница, добито в Бълга-
рия, казва председателят 
на Националната асоциа-
ция на зърнопроизводите-
лите Радослав Христов. За 
сравнение през миналата 
година качествената пше-
ница е била 35% от рекол-
тата. По-ниското качество 
на пшеницата в никакъв 
случай не означава, че 
трябва да очакваме на 
пазара хляб с по-ниско 
качество, смята предсе-
дателят на браншовата 
организация.

По окончателни резул-
тати на министерство-
то на земеделието у нас 
през 2010 г. са произве-
дени 3.76 млн. т пшеница. 
Най-добра е реколтата в 
Северозападна България 
- Ловеч, Плевен, Монтана 
и Видин. Затова и търго-
вците на хлебна пшеница 

БАТА защитава интересите
на българските фермери

на и Русия  повиши ко-
тировките на зърното 
на всички европейски 
борси, включително и в 
България. Към средата 
на септември цената на 
фуражната пшеница е 30 
ст. за кг, а при хлебната 
пшеница цените варират 
между 30-40 ст. на кг. В 
сравнение с миналата 
година имаме 50-60% 
увеличение на цената 
на пшеницата, казват от 
браншовата организа-
ция. През 2009 г. себе-
стойността на пшеница-
та беше 26-27ст. на кг, 
докато в България тя се 
продаваше под реалната 
себестойност, смятат от 
НАЗ. За нас, зърнопро-
изводителите, колкото е 
повече добитата пшени-
ца, толкова по-добри ще 
бъдат печалбите ни. Не 
бива да се злоупотребя-
ва с правилото, че когато 
има висок добив на пше-
ница, цената й на пазара 
трябва да бъде ниска. 
Очакванията на бран-
шовата организация са, 
че тази година ще бъде 
експортирана около 1.7 
млн. т пшеница. Колкото 

е по-висока експортната 
цена, толкова е по-добре 
за България и за бюдже-
та като цяло, смята Ра-
дослав Христов. Сектор 
„Зърнопроизводство” е 
един от малкото с поло-
жително външно търгов-
ско салдо, казва той. Ако 
има спекулации на паза-
ра по отношение цената 
на хляба, вниманието 
трябва да бъде насочено 
към преработвателите, а 
не към производителите 
на пшеница, смятат зър-
нопроизводителите.

Тенденции 
Значително е увеличено 
търсенето на пшеница 
в Черноморския район 
заради забраната на Ру-
сия и Украйна за износ 
на зърно. Според НАЗ и 
през следващите месе-
ци  цените на пшеницата 
няма да тръгнат надолу, 
а търсенето ще се уве-
личава с всеки изминал 
ден. Заради рекордните 
количества валежи, кои-
то паднаха тази година, 
очакванията са средният 
добив на слънчоглед да 
бъде по-висок с около 

20 кг от декар спрямо 
миналата година. От НАЗ 
прогнозират  средният 
добив на слънчоглед да 
стигне 170-180 кг от дка. 
В някои райони добивът 
на слънчоглед от декар 
вече надхвърля 300 кг. 
Очакваният среден добив 
на царевица е 800-900 кг 
от декар.

България винаги е 
произвеждала по-голе-
ми количества пшеница, 
ечемик и слънчоглед от 
това, което имаме като 
вътрешно потребление. 
Тази тенденция ще се 
спази и през 2010 г., кате-
горични са от браншовата 
организация. Експортът 
на пшеница обикновено 
е около 1.5 млн. т, докато  
вътрешното потребление 
в страната е около 2 млн.
т. НАЗ продължава да 
настоява за промяна на 
Закона за собствеността 
на земеделските земи. От 
съсловната организация  
настояват и за нов соф-
туер  за общинските зе-
меделски служби, които 
обслужват земеделските 
производители. 

Сашка Панайотова

Българската асоциация 
на търговците на агротех-
ника е създадена преди 
повече от три години, 
но активното развитие 
на организацията става 
през последната година, 
казва нейният предсе-
дател Христофор Бунар-
джиев. Това е така, за-
щото във време на криза 
най-нормално е хората от 
бизнеса да се обединят, 
да си поставят нови цели 
и постепенно да решават 
проблемите си.

Според Христофор Бу-
нарджиев първото и най-
значимо постижение на 
БАТА е афиширането на 
организацията, ефектив-
ният диалог с Министер-
ството на земеделието 
и храните и фонд “Зе-
меделие” във връзка с 
бъдещото ефективно 
усвояване на европей-
ските средства. Значи-
мо наше постижение е 
и успешното протичане 
на първото по рода си 
изложение, организирано 
от нас „БАТА Агро 2010”, 
казват от асоциацията. 
Защитавайки интересите 
на търговците на агро-
техника в България, ние 
защитаваме интересите 

на българските фермери, 
казва Бунарджиев. Цел-
та ни е България, която 
разполага с най-старата 
агротехника в Европа, 
да успее в рамките на 3 
до 5 години да използва 
максимално добре всички 
средства по европейски-
те програми, за да влязат 
в страната нови машини. 
Така от БАТА се надяват 
да зачеркнат  печалната 
стастика, че 92% от агро-
машините в България са 
на възраст над 10 години. 
С толкова амортизирана 
техника не може да се 
върви напред и да се 
създава модерно земеде-
лие. Това е единственият 
сектор в страната, който 
генерира висок резултат 
във външнотърговското 
салдо на страната, за-
щото България е нетен 
износител на пшеница. 
Ако страната ни инвес-
тира сериозни средства в 
земеделието, то може да 
се превърне в сериозен 
източник на експорт за 
страната и да генерира 
устойчив икономически 
растеж, казва председа-
телят на БАТА Христофор 
Бунарджиев. В периода 
от 1990-1995 г. в Бълга-

аротехника в България. 
През миналата година 
търговците на агротехни-
ка са останали  затрупани 
с машини, които са поръ-
чали на произвоителите 
по договори с клиентите. 
Заради кризата в страна-
та обаче клиентите са се 
отказали от инвестицион-
ните си намерения. Така 
всеки търговец е имал 
техника на склад за 10-15 
млн. EUR. Новата система 
ще даде възможност да 

се следят внимателно 
тенденциите на агропа-
зара в България.  

Прогнози 
Увеличението на цена-
та на пшеницата тази 
година и по-добрата пе-
чалба на зърнопроизво-
дителите би трябвало 
да рефлектира и върху 
инвестиционните им на-
мерения, смятат от БАТА. 
Голяма част от зърнопро-
изводителите обаче са 

продали пшеницата си на 
сравнително ниски цени 
от 200-220 лв. на тон в 
началото на кампанията. 
Това са най-вече хора, 
които нямат складови на-
личности. Годината беше 
несправедлива и към ня-
кои зърнопроизводители, 
защото, докато едни  са 
постигнали добиви от 
600 кг от декар, други 
са претърпели пълни за-
губи.

Сашка Панайотова

Очакваме по-добрата 
печалба на зърнопроиз-

водителите през 2010 г. да се 
отрази на инвестиционните им 
намерения

Германска система ще сле-
ди българския агропазар

рия почти не се е прода-
вала земеделска техника. 
Всички фирми заедно са 
реализирали едва 20-30 
комбайна за година.

Кризата
Реализираните продаж-
би на агротехника през 
кризисната 2009 са на-
половина в сравнение 
с предходната година. 
През 2010 реализираните 
приходи за търговците 
на агротехника ще бъ-
дат също значително по-
малко от предходната 
година. Едно от големите 
постижения на БАТА е 
сключеното споразуме-
ние за сътрудничество с 
VDMA – Асоциацията на 
производителите на зе-
меделска техника в Гер-
мания. Важен резултат от 
визитата е подписаното 
споразумение за техни-
ческа помощ, чиято цел е 
да се създаде в България 
специална система, която 
да следи продажбите и 
пазарния дял на марките 
в агротехниката. Така 
реално ще се запазят и 
интересите на всеки един 
от производителите на 
агротехника. За целта ще 
се ползва германският 
софтуер и оттук нататък 
ще се следи развитието 
на пазара. По този начин 
ще се планира внима-
телно и доставката на 

Цената на пшеницата няма да тръгне надолу, а тър-
сенето й ще се увеличава с всеки изминал ден, казва 
председателят на НАЗ Радослав Христов 

▶

в момента се насочват 
предимно към тези ре-
гиони. В Старозагорския 
регион са добити средно 
330-340 кг пшеница от 
декар. Една от причини-
те за добрата реколта в 
региона са сериозните 

инвестиции, направени 
от земеделските произво-
дители през последните 
години.

Цени 
Забраната на експор-
та на зърно от Украй-

Христофор Бунарджиев, 
председател на БАТА
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В сърцето на Розо-
вата долина отво-
риха врати модерни 
SPA комплекси 

Новите инвестиции в 
старозагорската община 
Павел баня са свързани 
предимно със земеде-
лието и туризма. Това е 
нормално, като се има 
предвид, че общината 
е разположена в Цен-
трална България, в сър-
цето на Розовата долина 
между Стара планина и 
Средна гора, а в нея те-
кат лековити минерални 
води. На територията на 
нашата община има 3500 
дка овощни насаждения, 
предимно череши, ябълки 
и малини. Почти 6000 дка 
са розовите насаждения, 
с гордост казва кметът 
на Павел баня Станимир 
Радевски. Тази година в 
общината е произведено 
200 кг розово масло. Тук 
работят 11 розоварни. 
В последните години се 
разрастват земите, за-
сети с етеричномаслени 
култури. Най-мащабно-
то розопроизводство в 
Старозагорска област е 
на наша територия, ка-
тегорично е кметското 
ръководство. Това дава 
възможност за макар и 
временно разрешаване 

Най-мащабното розопроизводство в старозагор-
ска област се извършва на наша територия, казва 
кметът на павел баня станимир радевски

▶

на проблема с безрабо-
тицата, която в средата 
на 2010 г. е надхвърлила 
11%. По време на кам-
панията по прибиране 
на розите е ангажирано 
почти цялото местно на-
селение. В сравнение със 
същия период на минала-
та година безработните 
в община Павел баня са 
се увеличили с 3%. Една 
от причините е спира-
нето на програмата на 
социалното министерство 
„От социални помощи 
към осигуряване на за-

етост”, която е давала 
хляб предимно на ниско-
квалифицирани хора. 
Павел баня е сред тези 
общини в България, в 
които непрекъснато на-
раства броят на застаря-
ващото население. Това 
принуждава общинското 
ръководство да насочи 
голяма част от проектите 
си към решаване на про-
блемите на възрастните 
хора. Бюджетът на общи-
ната за 2010 г. е в размер 
на 7.4 млн. лв. и не се 
различава съществено от 

миналогодишния. Вслед-
ствие на икономическата 
криза обаче все по-труд-
на става събираемостта 
на местните данъци и 
такси. За първото полуго-
дие на 2010 г. тя е 36%. 
Капиталовите разходи на 
общината са намалени с 
20% за 2010 г. С помощта 
на държавата общинско-
то ръководство е изгра-
дило пътя до с. Тъжа, 
в който са инвестирани 
200 000 лв. Извършена 
е реконструкция на пътя 
от разклона на с. Тъжа до 
центъра на селото с пло-
щадното пространство. 

Инвестиции 
През последните години 
се увеличават желае-
щите да инвестират във 
ВЕИ на територията на 
Павел баня. Общината 
е отделила парцел от 
1000 дка общинска соб-
ственост в габаревското 
землище Патарешка по-
ляна за изграждане на 
ветрогенератори, като 
са на ход процедурите 
за издаване на разре-
шение за строеж. Вече е 
изградена мини ВЕЦ на 
територията на община 
Скобелево. Предстои да 
бъдат изградени малки  
ВЕЦ и в Габровница и 
Тъжа. Кметът Радевски 
е предложил на общин-

ския съвет “Стратегия 
за изграждане на ВЕИ”, 
в която е посочил два 
имота за изграждане на 
фотоволтаични съоръ-
жения в района на Горно 
Сахране и Скобелево.

Туризъм 
Една от основните зада-
чи на ръководството на 
общината е да развива 
балнеотуризма. Павел ба-
ня разполага с 964 лег-
ла в балнеокомплексите 
и 769 легла в частните 
квартири. Всяка година 
общинското ръководство 
инвестира по 500 000 лв. 
в обекти, които са  ту-
ристически атракции. В 
курортното градче е съх-
ранено парковото  прос-
транство от около 970 
дка. То дава неповторим 
уют и атмосфера на по-
чиващите. Павел баня 
е кандидат за член на 
сдружение с нестопанска 
цел „Фонд за развитие на 
летище Пловдив - южната 
врата на България”, с на-
деждата, че то ще успее 
да отвори пътникопотока 
към общината. През 2010 
г. в Павел баня отвориха 
врати SPA комплексите 
“Калифорния” и “Севто-
полис”, които осигуряват 
едновременно лукс, ком-
форт и лечебни процеду-
ри за посетителите. 

Павел баня посреща 30 000 туристи годишно
Проекти 
Една от най-важни-
те задачи, която стои 
пред общинското ръ-
ководство, е да завър-
ши строителството на 
основния път за Павел 
баня и Горно Сахране, 
който обаче е държавна 
грижа. По Програмата 
за развитие на селските 
райони Павел баня има 
одобрен проект на стой-
ност 4.15 млн. лв., които 
ще бъдат използвани 
за цялостна подмяна на 
уличното осветление и 
асфалтиране в 13-те на-
селени места на общи-
ната. Предстои да бъде 
реализиран и проект, 
насочен към енергийна-
та ефективност на учи-
лищните сгради. 

Трудно се усвояват ев-
ропейските пари по прос-
тата причина, че всяка 
програма иска предвари-
телно осигурен финансов 
ресурс, казва кметът Ста-
нимир Радевски. Налага 
се при одобрен проект 
да се мисли за изгоден 
кредит или да се ползват 
възможностите, които 
дава фонд “Флаг”. То-
ва е път, който тепърва 
всяка община ще избира 
за себе си, казват от об-
щинското ръководство на 
Павел баня.

Сашка Панайотова

Компанията е 
инвестирала 53.1 
млн. лв. за първото 
шестмесечие на 
2010 г.

EVN Bulgaria  откри нова 
диспечерска зала в сгра-
дата на Клиентски енерго-
център на „ЕВН България 
Електроразпределение” АД 
в Стара Загора. От модер-
ната диспечерска зала на 
дружеството ще се упра-
влява електроразпредели-
телната мрежа в областите 
Стара Загора, Сливен и 
Ямбол. Модерната техника 
позволява да се извършва 
и технически контрол на 
електроразпределителна-
та мрежа на дружеството. 
Новите системи за упра-
вление ще допринесат за 
по-бързото локализиране и 
отстраняване на авариите. 
Диспечерските центрове на 
компанията са местата, къ-
дето денонощно се извърш-
ва оперативно управление 
и контрол на електрическа-
та мрежа средно напреже-
ние и се прави анализ на 
енергийния баланс. Откри-
ването на новата диспе-
черска зала в Стара Загора 
следва политиката на EVN 
Bulgaria за модернизиране 
на електроразпределител-
ната мрежа, което е важна 
предпоставка за подобря-
ване сигурността на елек-
трозахранването и води до 
по-качествено обслужване 
на клиентите.

EVN Bulgaria изпълнява в 
срок инвестиционната си 
програма. 

Ще продължим и занапред да инвестираме в подобряване 
на мрежата и в намаление на технологичните загуби, каза 
генералният мениджър на EVN Bulgaria Йорг Золфелнер (крайният 
вляво) на 24 август, когато заедно със Светлан Денев, старши 
диспечер на Специализирано диспечерско звено - СДЗ Стара Загора, 
и Волфганг Хумер, председател на управителния съвет на „ЕВН 
България Електроразпределние” ЕАД, прерязаха лентата на новата 
диспечерска зала на дружеството в Стара Загора

EVN Bulgaria откри нова 
диспечерска зала в Стара Загора

До края на годината дру-
жеството ще инвестира 
в Югоизточна България 
предвидените за тази го-
дина 180 млн. лв., каза 
регионалният мениджър 
на EVN Bulgaria Йорг Зол-
фелнер. За първите шест 
месеца на годината са ин-
вестирани 53.1 млн. лв. в 
подобряване качеството на 
мрежата и обслужването 
на клиентите, като 40% 
от тези средства са  за 
присъединяването на нови 
клиенти. 

От инвестираните от на-
чалото на 2010 г. средства 
в страната 3.8 млн. лв. са 
за Старозагорския регион. 
В региона са изградени 5.2 

км нови кабели и въздушни 
линии средно напрежение 
и 7 трафопоста, а от среда-
та на август 2010 г. в Стара 
Загора работи и новият 
диспечерски център.

За пет години електро-
разпределителното дру-
жество е инвестирало в 
Югоизточна България  над 
618 млн. лв., които са нама-
лили технологичните загу-
би с 4.7%. За този период 
от време са присъединени 
около 80 000 нови клиенти 
и са създадени и осигурени 
над 6000 работни места, 
съобщиха от ръководството 
на компанията. Това я на-
режда  сред най-големите 
работодатели в България.

Тази година „За-
харни заводи”АД 
- Горна Оряхови-

ца ще вземе активно 
участие в престижното 
изложение за Близкия 
и Средния изток. На 
щанда на компанията 
ще бъде представено 
цялото портфолио на 
Завода за захарни из-
делия, като специално 
ще бъде представена 
на  бъдещите партньо-
ри цялостната концеп-
ция на новата линия  
ЗДРАВОСЛОВНИ БОН-
БОНИ „ОРБИСФУУДС”. 
Съвсем скоро почита-
телите на истинските 
здравословни продукти 
ще  могат да открият в 

специализираните ма-
газини и обособените 
секции в големите ве-
риги от новите напъл-
но натурални продукти. 
Отличната атмосфера 
по време на трите дни 
на мероприятието га-
рантира провеждането 
на добри дискусии и е 
предпоставка за успе-
шен бизнес.  

„Надяваме се да ус-
тановим потенциални  
успешни партньорства, 
каквато е всъщност и 
целта на това грандиоз-
но събитие” – каза още 
директорът на завода за 
захарни изделия инж. 
Милена Гатева.

През 2010 г. се очаква 

броят на изложителите 
и посетителите да над-
хвърли миналогодишния. 
През 2009 г. общо 153 
изложители представиха 
широк спектър от крайни 
продукти, технологии и 
машини по протежение 
на веригата на добавена-
та стойност, свързани с 
производство и търговия 
на захарни изделия. 

Очакваните на изло-
жението тази година 
повече от  5000 търгов-
ски посетители ще га-
рантират възможността 
да се събере пазарна 
информация от региона 
и дори да се сключат 
предварителни търгов-
ски споразумения. 

„ЗАХАРНИ ЗАВОДИ” АД 
на изложение в Дубай

SweetS & SnackS Middle eaSt 2010
31 OctOber – 02 nOveMber 2010

dubai wOrld trade center

Почитателите на истинските здравословни продукти скоро ще мо-
гат да опитат здравословните бонбони “Орбисфуудс”, произведени 
от “Захарни заводи”
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Община Стара Загора 
приключи успешно пър-
вия си проект по ОП „Ре-
гионално развитие”. Про-
ектът е за реконструк-
ция и рехабилитация на  
5450 метра на  общин-
ски път  с. Калояновец 
- Ловец и е на стойност 
2 494 983 лв.Той се фи-
нансира от Европейския 
фонд за регионално раз-
витие и от държавния 
бюджет. Изпълнител на 
строително-монтажните 
работи е „Пътища Стара 
Загора 2009” ДЗЗД. Чрез 
подобряване на пътната 
инфраструктура осигу-

ряваме добри условия 
за устойчиво развитие 
на бизнеса в региона и  
даваме  възможност за  
нови инвестиции, каза 
ръководителят на про-
екта - заместник-кметът 
проф. Димитър Динев.

Тъй като общината не 
получава веднага евро-
пейските пари, тя разчита 
при реализацията на про-
екта на средствата,  полу-
чени по ФЛАГ - фонд на 
правителството, предназ-
начен за подпомагане ре-
ализацията на проекти по 
оперативните програми. 
Общините ползват финан-

совия ресурс срещу лихва, 
която в случая за община 
Стара Загора е по-ниска с 
около 3% в сравнение с 
останалите общини. Това 
е така, защото старозагор-
ската община  има добър 
кредитен рейтинг и е полу-
чила висока правителстве-
на оценка за управление 
на финансите си.  Лихвите 
на община Стара Загора по 
отпуснатия заем от фонд 
ФЛАГ за този проект са  
4-5%. 

Основният изпълнител 
на проекта Сдружение 
ДЗЗД „Пътища” се състои 
от две основни фирми 

- „Пътностроителна тех-
ника” ЕАД и “Пътища 
Стара Загора” ЕАД, каза 
изпълнителният дирек-
тор на „Пътностроителна 
техника” ЕАД Иван Ива-
нов.  Отношенията ни 
с община Стара Загора 
са  много коректни от 
самото начало. Нямаме 
проблеми по отношение 
на плащането и изпъл-
нението на проекта, до-
пълни той. На обекта са 
работили около 100 ду-
ши. Строителните работи 
са приключили за около 
100 дни.

Сашка Панайотова 

Областта e на 
пето място по 
безработица
Равнището на безрабо-
тица остава по-ниско от 
средното за страната в 
11 области, като Ста-
ра Загора се нарежда 
на пето място сред тях 
със 7-22%. Най-ниска 
остава безработицата 
в София град - 3.52%, 
Бургас - 5.40%, Габрово 
- 6.28% и Варна - 6.49%. 
Общините с най-нисък 
процент безработица в 
областта са Стара Заго-
ра - с 5.44% и Гълъбо-
во - 5.86%. Най-високи 
остават стойностите на 
безработицата в старо-
загорската  община Ни-
колаево - 23.11% и  Бра-
тя Даскалови - 20.16%.

През месец август 
в Дирекция „Бюро по 
труда” в Стара Загора 
са регистрирани 4550 
безработни, което е с 
81 души по-малко спря-
мо предходния месец. 
Спрямо август 2009 г. 
равнището на безрабо-
тица в общините Стара 
Загора и Опан се уве-
личава с 0.46 пункта, 
а регистрираните без-
работни - с 383 души, 
съобщава директорът на 

Бюрото по труда в Стара 
Загора Георги Гьоков. 
От началото на 2010 
г. 677 безработни са 
включени в програми 
за заетост. Най-голяма 
заетост предлага наци-
оналната програма „От 
социални помощи към 
осигуряване на заетост”, 
в която са включени 
134 души. На следващо 
място по обхват в бор-
бата с безработицата е 
национална програма 
„Асистенти на хора с 
увреждания”, в която 
през август по заявки за 
личен асистент са рабо-
тили 16 безработни.

Стара Загора е стра-
тегическо място в Бъл-
гария, неслучайно в 
областта ни бяха на-
правени най-големите 
чуждестранни инвести-
ции. Забелязва се раз-
движване на бизнеса 
след най-тежките мо-
менти на кризата. То-
ва е причината за по-
ниската безработица в 
региона, е мнението на 
старозагорския облас-
тен управител Йордан 
Николов.
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Община Стара Загора изгради 
нов път с европейски пари 

Хубаво вино се пра-
ви от хубаво грозде, 
категорични са от 
изба “Свобода” 

 
Днес категорично излиза 
по-евтино да купиш гроз-
де и да направиш вино, 
отколкото да отглеждаш 
лозя, казва собствени-
кът на чирпанска изба 
“Свобода” Пламен Гьо-
нев. В момента добивите 
от лозята в България са 
много ниски и гроздето 
се продава на загуба, 
твърди той. За съжале-
ние в страната ни няма 
нормални условия за от-
глеждане на лозя, смята 
предприемачът. Чирпан-
ският край е бил с тра-
диции във винарството, 
но това е останало в ми-
налото, твърди и кметът 
на Чирпан Васил Донев. 
Факт е, че днес млади-
те лозови насаждения 
в общината са съвсем 
малко. Може би това се 
дължи на стагнацията 
на пазара, свития износ 
на вино и преместване 
на инвестициите за този 
отрасъл в други региони 
на страната.

Решението 
Според собственика на 
изба “Свобода”, ако няма 
ангажимент от страна на 

Инвестиции в лозарството 
ще запазят отрасъла 

държавата, лозарството 
ще загине като отрасъл. 
България би трябвало 
да инвестира в тази дей-
ност, да направи инвес-
тиционен план за засаж-
дане на млади лозя. За 
да се случат нещата оба-
че, трябва да се дават 
нисколихвени кредити 
за тази дейност и да се 
отпускат допълнителни 
субсидии. В противен 

случай този традиционен 
за България отрасъл ще 
си остане нискодоходна 
и неблагодарна работа.  

Възможности 
Днес чирпанската изба 
“Свобода” притежава за-
строена площ от 3 дка и 
в нея работят 20 души. 
Капацитетът на избата е 
700 000 л вино. Гроздето 
за продукцията на изба 

“Свобода” се подсигу-
рява от 700 дка лозя, 
взети под аренда, и 150 
дка собствени лозя, раз-
положени в Чирпанския 
край. Започнах бизнеса 
си в България преди 15 
години. Първата реколта 
беше през 1995 г., раз-
казва собственикът. В 
резултат на усилията и 
спазването на основни 
правила в този бизнес 

днес виното на чирпан-
ската изба е предпочи-
тано от много български 
клиенти. Може би защо-
то производителят спаз-
ва правилото, че хубаво 
вино се прави от хубаво 
грозде. Във виното си не 
слагаме захар, макар че 
законът го позволява в 
малки количества, казва 
Пламен Гьонев.

Търсенето на вино през 
последните години зна-
чително е намаляло. Факт 
е, че българското вино 
не се търси на светов-
ните пазари. Българите 
все още търсят най-вече 
евтино вино. Въпросът 
обаче не е да се прави 
вино от спирт, което да 

ти струва 10 стотинки 
литърът, казва винопро-
изводителят. Заради пра-
вилата, които спазвам, 
при мен  продажбите се 
увеличават независимо 
от кризата, казва той. Аз 
продавам вино в ниската 
ценова гама, което не 
е менте. Това е ключът 
към успеха ми на пазара, 
твърди  Гьонев. Мечтата 
на предприемача е да 
изчезнат от пазара ви-
ната менте и фалшивите 
бандероли. Той е убеден, 
че тогава продукцията 
му би се продавала в 
по-големи количества и 
печалбата би нараснала 
значително. 

Сашка Панайотова

 Модерното оборудване на избата е направено със 
средства по програма САПАРД
▶

 Изба “Свобода” работи само с грозде от Чирпанския регион ▶
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Шоколатерия Papercake е малко повече от 
книжарница и много повече от сладкарница

Книжка или сладкиш? 
Вече може и двете

Икономическата криза сътвори много пакости, но стана 
причина и за някои добри тенденции. Като тази, че свали 
наемите по централните софийски улици, от което пък се 
възползваха хора със свежи идеи. Все повече малки, но 
уютни и модерни заведения, кафета, барчета и ресторанти 
отварят врати и задават цветен тон на градския живот. 

Едно такова местенце отскоро привлича погледи на ъгъла 
на софийските улици „Раковски” и „Хан Крум”. На пръв 
поглед е кафе-сладкарница, но когато се приближите, ще 
видите и рафтовете с книги. Казва се Papercake и както 
подсказва името му е едновременно и книжарница, и 
заведение с домашни сладкиши и напитки. 

За разлика от други книжарници, където ви гледат лошо, 
ако се зачетете в книгата за повече от няколко минути, тук 
насърчават гостите си да правят точно това. За целта са 
предвидени специални фотьойли с настолни лампи.

добра идея, трудна реализация 
„Винаги съм искал да вляза в книжарница и в нея да намеря 
много готини неща. Исках да е по-уютно, да го усещаш пове-
че с духа и сетивата си. Така стигнах до идеята за Papercake. 
Място, което да не е просто търговски обект за книги, а за 
култура, за подбрана литература, за домашен шоколад”, 
разказва Пламен, човекът зад идеята, който държи да бъде 
наричан само с малкото си име.

Преди да бъде реализирана обаче, тя отлежава повече от 
година заради липса на средства. „Един ден ми се обадиха 
от агенцията за недвижими имоти и ми съобщиха, че са 
открили перфектното място на добра цена. Парите не 
стигаха, затова на помощ дойдоха приятели - художници, 
хора с добър вкус. Заедно изгладихме концепцията и сами 
направихме интериора. Мисля, че се получи наистина 
хубаво”, разказва Пламен. 

на кафе с книга
Papercake е на два етажа. Долу са рафтовете с книги - малко, 

но подбрани, предимно съвременна литература. Това са 
основно модерни автори, но според Пламен в категорията 
влизат и тези, които може и да не са сред живите, стига да 
звучат актуално и до днес. Като Булгаков. 

На първия етаж е и барът с домашни напитки и сладкиши. 
Те са органични и изцяло вегетариански. Горният етаж пък 
е обособен само за сядане. 

Освен че са добра комбинация сами по себе си, книгите 
и сладкишите си помагат взаимно и за да върви бизнесът. 
Сега оборотът на Papercake се формира поравно и от двете, 
a книжарницата вече си има и редовни посетители, които я 
избират заради уютната атмосфера, приятелското отношение 
и подбраните книги. 

Идеи за бъдещето
Според Пламен книгоиздаването е пострадало сериозно от 
икономическата криза, но хубавото е, че сега издателите 
търсят нови начини да оцелеят и се насочват към дигиталните 
книги. Именно с електронните книги са свързани и бъдещите 
планове на Papercake. „Когато I-pad официално влезе на 
пазара в България, ще сложим няколко за ползване и при 
нас. Така гостите ни ще могат да  четат и да купуват книги 
онлайн. В това има огромно бъдеще”, казва Пламен.

И не само това. Той обещава в Papercake да се правят и 
партита, тематични презентации на книги, а съвсем скоро 
ще има кът и със световна преса. Плановете му са след 
време да отвори и още няколко обекта с местни партньори 
във Варна и Русе.

Скоро ще започне още един проект, на хората зад 
Papercake, свързан с четенето. Сайтът mypapercake.org  ще 
бъде уебпространство за аматьорска литература, където 
всеки ще може да пише и да представя свои творби. Иде-
ята е да се получи сайт, където да може да се прочетат и 
алтернативни творби от неиздавани досега автори със или 
без потенциал. 

Ани Коджаиванова

Снимки Mарина ангелова

на рафтовете в Papercake се намира подбрана, най-вече съвременна литература, а барът предлага домашни 
напитки и сладкиши. Скоро сладкарницата ще бъде и уютно място за четене и на електронни книги
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